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Na svečanosti ob 40-letnici požiga 
Spodnje Javorščice in otvoritvi dela 
prenovljene ceste je govoril predsednik 
SO Domžale Karel Kušar. 

Svečane prireditve se je udeležil tudi član C K Z k . l Mitja Ribičič. 

Osrednja proslava ob 40 letnici osvoboditve Moravske doline in požiga Spodnje Javorščice: 

Spomin na najtežje dni 
V Krajevni skupnosti Vrhpolje—Zalog so tradicije NOB zelo žive, saj 

te tradicije skrbno ohranjajo. Pred dnevi so z osrednjo proslavo na 
Spodnji Javorščici počastili spomin na 40 letnico osvoboditve Moravske 
doline ter požiga te vasi. 

Trojici začel z germanizacijo, policij-
Osrednja prireditev, k i j i je posebej 

svečano obeležje dala otvoritev dela 
nove preurejene ceste od Vrhpolja na 
Spodnjo Javoršč ico , je bila prav tam. 
Udeležili so seje tudi številni nekdanji 
borci, med njimi Franc Poglajen in 
Mitja R ib ič ič . Uvodoma je spregovoril 
predstavnik krajevne skupnosti V i n k o 
Kepic ter navzočim predstavil priza
devanje in delo 770 občanov , kol ikor 
j ih šteje K S Vrhpolje -Zalog. 

Slavnostni govornik na prireditvi 
je bil predsednik Sob Domžale Karel 
Kušar, k i se je uvodoma dotaknil 
tistih, k i kritizirajo te in take prire
ditve: 

Veličina naših slovesnosti ni — kot 
nekateri mislijo — v poveličevanju 
oseb in dogodkov, ampak v resni
čnosti in doslednosti, v vsebini, v 
kateri pa zunanji blišč ne more in ne 
sme ničesar dodajati. In če se zaveda
mo tega, potem nam spominske slo-

z germanizacijo, 
skim nasiljem in preseljevanjem na
prednih ljudi iz Moravske doline. 

Vstaja 27. julija 1941 v Radomljah 
je tesno povezala Moravsko dolino, 
kjer je prihajalo do sabotažnih akcij, 
do p o m o č i Mengeško-moravški če t i , 

k i se je zadrževala na Murovici , Cici ju, 
Konfinu in Mohorju. Spopadi z 
Nemci so imeli za posledico zapiranje 
prebivalcev in streljanje talcev. Ven
dar pa vse počet je okupatorja ni 
noe lo ^atic',; N O G , saj ie bil 7.2.1942 

v Tustanju ustanovljen N O O za Morav
sko dolino, v drugi polovici istega leta 
pa okol i 30 vaških odborov O F . 

(Nadaljevanje na 3. strani) 

Pozdrav gostom in dobrodošlico je i/rekel predsednik sveta K S Vinko Kepic, 
mucini pa so ob tej priložnosti sami pripravili bogat kulturni program 

(!o-

Po 13. seji CK ZKJ - aktivnosti v OK ZKS Domžale: 

Okrepiti vodilno vlogo 
v naši družbi 

Tudi Predsedstvo O K ZKS Domžale je sprejelo akcijski 
načrt, s katerim želijo vzpodbuditi člane ZK in tudi druge 
dejavne družbenopolitične delavce k javni razpravi. 

Člani zveze komunistov, pa tudi najširša jugoslovanska 
javnost so sredi junija z izjemnim zanimanjem spremljali 
dvodnevno 13. sejo CK ZKJ, na kateri je bila osrednja tema 
uresničevanje vodilne vloge ZKJ in krepitev njene idejne in 
akcijske enotnosti. Se je razpoloženje, o katerem je CK KPJ 
sklenil, da „mora zveza komunistov z odločno, učinkovito in 
enotno dejavnostjo napraviti odločilen preobrat v svojem delu 
in reševanju družbenih problemov", ohranilo tudi po poletnih 
dopustih, ki se vglavnem iztekajo te dni? Odgovor na to 
vprašanje bo dobil celovitejšo podobo sredi oktobra, ko bi 
morale vse osnovne organizacije ZK končati razpravo o 
predlogu sklepov 13. seje. 

Doslej se še ni zgodilo, da CK ZKJ ne bi speljali svoje seje 
do samega konca — do sprejema zavezujočih sklepov. Trinajsta 
seja je bila torej nekaj posebnega, saj so se tedaj odločili 
pripraviti le predlog sklepov, o katerih naj bi končno sodbo 
izreklo najširše članstvo. V tem primeru je prišlo v skorajda že 
uzakonjeni shemi odločanja v ZKJ do delne, a najbrž 
pomembne spremembe za nadaljnji razvoj notranjih partijskih 
odnosov in za idejnopolitično delovanje ZK v družbi. Namesto 
klasične — bolj ali manj široke in demokratične razprave, ki je 
tekla vglavnem v republiških in pokrajinskih organih ZK, po 
kateri je potem CK ZKJ sprejel zavezujoče sklepe, je centralni 
komite tokrat ponudil „samo"predlog sklepov. Resda bo imel 
ta organ tudi tokrat zadnjo besedo, toda če bo vse teklo po 
načrtih, bo v zavezujočih sklepih bolj kot običajno in 
neposredneje izražena volja 2,2 milijonskega članstva ZKJ. 
Neposredna udeležba članov pri oblikovanju sklepov pa bi 
morala zagotoviti tudi njihovo večjo vnemo in zavzetost pri 
uresničevanju sklepov. 

Tudi predsedstvo OK ZKS Domžale je v posebnem operativ
nem načrtu predvidelo aktivnosti in razprave, ki ponekod že 
potekajo. Želja je, da bi tokrat pritegnili v razprave ne le člane 
ZK, temveč tudi vse, ki delujejo v političnem sistemu in 
skušajo tvorno prispevati k razvoju samoupravnih odnosov. 

V začetku septembra bodo tako v domžalski občini 
pripravili razgovor z vsemi nosilci razprav, razgovor, ki naj 
prispeva k bolj poglobljeni, vsebinski pripravi za izdelavo 
sklepov in predlogov. Pričakujejo, da bodo le ti tako lahko v 
večji meri konkretni in ustvarjalni. Ob tem so na predsedstvu 
OK ZKS Domžale tudi terminsko predvideli potek acije, da se 
bo dograjevala tudi vsebina skozi celoten potek akcije. B. 

ške republike 
vasi v bistvu pomenijo bogate 
Zgodovine, katerim smo dolžni posve 
titi del našega časa tudi zaradi tega, 
ker nas lahko ponovno prepričajo o 
tem, da smo združeni vedno zmago
vali. 

O ljudski revoluciji in N O B na 
Moravškem je Karel Kušar povedal: 

Čeprav je bi l ta predel pre težno 
kmetijski z razvitim obr tn i š tvom, pa 
ne smemo zanemariti vplivov delav
skega gibanja iz Zasavja in ne tistega, 
ki se je manifestiralo v številnih delav
skih stavkah na domžalsko-kamni-
šTcem področ ju in preko ljudskofront-
nih shodov, med katere spada tudi 
leta 1937 organiziran na Limbarski 
gori. Takšne manifestacije je bilo 
mogoče organizirati samo tam, kjer so 
delovala napredna kulturna društva, 
kjer je bila prisotna buditeljska misel, 
ki jo je širila Komunis t i čna partija. To 
Pa pomeni, da množ ična manifesta
cija 27. marca 1941 v Moravčah proti 
Pristopu Jugoslavije, k nac is t ičnemu 
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Paktu ni bila le slučajna, temveč je že 
nakazovala zače tek boja proti okupa- ^ 

torju, k i je takoj po zasedbi iz svojih 
Policijskih in žandarmerijskih postaj v 
Moravčah, Pečah , na Vrhpol ju in na 

Zopet je zazvonil šolski zvonec in naznanil, da je 
minil čas brezskrbnih počitnic in da se je začelo novo 
šolsko leto. 

Za otroke se prične čas učenja, za starše in nena
zadnje za celotno našo družbo pa velika odgovornost, 
kako obvarovati dragocena življenja in zdravje naših 
otrok, ki jim na vsakem koraku, ne samo na poti v šoli in 
iz šole, temveč tudi pri igri grozi vsakodnevni utrip 
prometa. Tako kot vsako leto se starejšim šolarjem oz. 
učencem višjih razredov priključi lepo število prvošolcev, 
katerih prvi samostojni koraki v prometu so še dokaj 
negotovi. Iz dosedanjih izkušenj vemo, da starši te otroke 
samo nekaj dni spremljajo v šolo in domov in končno 
prepustijo skrbi šole, pa čeprav se lahko najde kratkih 10 
min. da pospremimo otroka v šolo in iz šole in mu med 
potjo pripovedujemo, kako se mora vesti na cesti oz. 
po/očniku ter kaj sme in česa ne sme kot samostojni 
udeleženec v prometu. 

Vse prepogosto pozabljamo, da je otrok najbolj 
dovzeten za mnenje in obnašanje staršev, zato jih je treba 

z lastnim vzgledom vzgajati v zavestne udeležence v 
prometu. 

Tudi tu vam bo šola v pomoč, saj ima vsaka šola 
izdelan načrt varnih poti, po katerih naj bi otroci hodi/i v 
šolo in domov. Dolžnost vsake šole je tudi, da učence 
seznani z načrti varnih poti. Prav bi bilo, da se tudi starši 
seznanite s temi načrti. Vaše pripombe in predloge bodo 
v šoli z veseljem upošteva/i in tako bo vez med vami in 
šolo tudi v tej smeri poplačana. 

Opozarjamo vse voznike oz. druge udeležence v 
prometu, da še posebno pazljivo vozijo mimo šol oz. 
posebno pozornost posvetijo prehodom preko cest v 
bližini šol. Da je stanje na naših cestah še kako nevarno 
za otroka, lahko zasledimo v dnevnem časopisju, v 
katerem poročajo o vedno večjem številu prometnih 
nezgod s smrtnim izidom. Žal tega tudi na območju naše 
občine ni malo, zato moramo storiti vse, da bi preprečili, 
da ne bi ugasnila komaj začeta življenja na naših 
cestah. Svet za preventivo in vzgojo 

v cestnem prometu 



Praznik domžalskih krajevnih skupnosti 
Ob krajevnem prazniku Domžal - 1 4 , septembru: 

Bogato delo treh 
krajevnih skupnosti 

V treh domžalskih mestnih krajevnih skupnostih: Slavka 
Šlandra, Venclja Perka, Simona Jenka so v minulem letu 
opravili široko delo tako na samoupravnem področju, kot tudi 
pri uresničevanju za občane pomembnih komunalnih nalog, ki 
so bile vključene v srednjeročni program krajevnih skupnosti 
1981-1985. 

Izteka se srednjeročno obdobje, ki je v programu postavilo 
pred našo družbenopolitično skupnost obilico težkih in 
zahtevnih nalog na različnih področjih. O potrebnosti teh 
nalog so v preteklosti temeljito spregovorili v krajevnih 
skupnostih ter kasneje odločali še na občinski skupščini, zato 
smemo trditi, da so bile vse v največji meri nujne. Vendar pa so 
zaostreni pogoji gospodarjenja narekovali, da uresničitev neka
terih programov prenašamo v naslednje srednjeročno obdobje. 
Tako bomo morali na določene stvari še počakati, vendar je 
uresničitev teh nalog slej ko prej nujna. 

Tako jc neobhoden prehod pod želez
nico od Kolodvorske ulice do Roške ceste, 
njena ureditev, avtobusna postajališča v 
Centru in pomožna avtobusna postajališča 
- vhod iz celjske smeri na ljubljansko, v 
Studi in v Stobu. Prav tako bo treba urediti 
še domžalsko tržnico, katere namestitev je 
predvidena že dalj časa in za katero imamo 
tudi v občini primerno tržno zaledje. Posta
vili jo bomo v prihodnjem srednjeročnem 
obdobju, kljub temu, da je bila predvidena 
v tem. Prav tako načrtujemo tudi ureditev 
križišča Majhenič v sodelovanju s Samo
upravno komunalno interesno skupnostjo. 

Vendar pa je bilo kljub temu obilo 
storjenega na področju samouprave, razli
čnih izboljšav in tudi novogradenj. Mimo 
vseh teh pridobitev ob pregledu stanja, ki 
ga praznik narekuje, nikakor ne moremo. Z 
veliko pomočjo občanov, njihovo priprav
ljenostjo delati v samoupravnih organih, 
pomočjo strokovnih služb občine (Komite 

za urbanizem, IS, zlasti pa SKlS-a občine), 
nam je uspelo, da je pogled na opravljeno 
delo zelo vzpodbuden, uspehi pa veliki. 
Poglejmo: 

Na samoupravnem področju smo uspe
šno izvedli zahtevno nalogo volitev v organe 
krajevnih skupnosti, uspešno smo bili vklju
čeni v akcije ob izvedbi referenduma za IV. 
samoprispevek, hkrati pa smo bili uspešni 
tudi pri izvedbi referenduma in kasneje 
gradnje ceste Simona Jenka in Kajuhovc 
ulice. Ti uspehi kažejo na dobro razvitost 
samoupravnih odnosov, saj bi sicer težko v 
današnjih časih izvedli tako zahtevne nalo
ge. To našo uspešnost in pripravljenost so 
izkazali in bili pripravljeni delovati na 
mnogih področjih, tudi ob obiskih visokih 
zveznih vojaških funkcionarjev. 

Dolga leta so se kazale potrebe po 
ureditvah železniške infrastrukture in leto
šnje leto je prineslo dokončno ureditev. 
Zgrajene so bile zapornice na Ljubljanski 

cesti z vso avtomatiko, umaknjen tovorni 
promet na novo lokacijo v Jaršah, uredili so 
peron, ob tem pa velja poudariti tudi 
dolgoletno željo, ki se je. letos uresničila, da 
se umaknejo iz centra različni tovornjaki. 
Zgrajeno in urejeno ter semaforsko oprem
ljeno je bilo tudi križišče ob Toku, za 
katerega smo dobili denar od Republiške 
skupnosti za ceste. 

Med javnimi objekti na prvem mestu 
omenjamo novo osnovno šolo Olge Avbelj, 
zgrajeno s sredstvi samoprispevka, vrtec v 
SPB 2 za 80 otrok, odprli smo ribarnico v 
centru, ki je bila zelo potrebna in se je 
občani zelo poslužujejo, trenutno poteka 
adaptacija trgovine Mercator, položen je 
glavni vod kanalizacije po Kovičevi, koder 
je potrebno do jeseni še urediti cesto, teče 
akcija 1000 telefonov, ob koncu ceste 
Voljka Vlahoviča (na Rojski) že urejujemo 
park, izvršena je bila že groba ureditev in 
odvoz gramoza. Sledi hortikttlturna uredi
tev, ki jo bo opravil Arboretum Volčji 
potok; urejujemo zlasti ob pomoči in delu 
NK Domžale pomožno nogometno igrišče. 
Že dolgo je na mostu čez Kamniško Bistri
co potrebna razsvetljava. Položen je kabel, 
predvidevamo pa, da bo do zime zasvetilo 
tudi na tem mestu. 

Posebej pa jc za vse občane, zlasti za 
športnike, pomembna pridobitev (levji 
delež so prispevali TKS in tri krajevne 
skupnosti) skupen objekt sanitarij, garde
rob in poslovnih prostorov športnikov. 
Objekt stoji ob restavraciji POZD Rcpovž, v 
zvezi z njim pa je treba reči, da je potreben 
denar še za zunanjo ureditev. 

Vse to, kar smo omenili, ter še druge 
manjše opravljene naloge, storitve, izbolj
šave, usluge občanom ter ostalo vzbujajo 
prepričanje v izjemno dobro opravljeno 
delo ter zaupanje, da bo z enako prizadev
nostjo in uspešnostjo moč reševati, kljub 
težkim časom za občane potrebne naloge 
tudi v prihodnje. 

Ob krajevnem prazniku domžalskih krajevnih skupnosti: 

V Domžalah že več let potekajo prizadevanja, da bi trem 
padlim kurirjem postavili spominsko obeležje. Tone Prašni kar 
— Bobi, Franc Kržan — Bratec in Anton Nemec — Dinar so 
izgubili svoja mlada življenja na območju sedanjih domžalskih 
krajevnih skupnosti, zato je prav, da tod postavijo spomin 
nanje. 

Po dveh letih priprav je bilo sklenjeno, da bo to obeležje 
postavljeno ob letošnjem krajevnem prazniku domžalskih 
krajevnih skupnosti. Ustanovljen je bil tudi pripravljalni odbor. 

Slovesna prireditev ob odkritju obeležja bo v soboto, 15. 
septembra 1984 ob 10. uri v „Parku 88 dreves v Domžalah". 
Vse tri krajevne skupnosti, ki to proslavo organizirajo, bodo 
poskrbele za množično udeležbo občanov. 

K D O SO BILI M L A D I J U N A K I -
K U R I R J I , K I J I M B O P O S T A V L J E 
N O S P O M I N S K O O B E L E Ž J E ? ' 

F R A N C K E R Ž A N - B R A T E C 
Pri srečanju s sovražno žandar-

merijsko patruljo je pri opravljanju 
kurirske dolžnost i 9.3.1944 v opol
danskem času izgubil življenje 25-let-
ni partizan Franc Keržan - Bratec. 

Domaje bi l iz Doba, stanoval pa je 
v Domžalah , kjer je z druž ino živel na 
Ljubljanski cesti (danes stolpnice 
nasproti Majheniča). 

Zadeli so ga streli puške ; obležal-je 
mrtev tam, kjer je danes vhod v „Park 
88 dreves". To je prav tam na koncu 
Kraigherjeve ulice pri h.št . 11 na eni, 
ter Sejmiške ulice št. 8 na drugi strani. 
Tam stoji prometni znak in prav na 
tistem mestu je takrat izgubil mlado 
življenje partizan „ B r a t e c " 

A N T O N P R A Š N I K A R - B E B I 
Na starem lesenem Bistriškem 

mostu glavne ceste, k i vodi proti V i r u , 

je 21.6.1944 v večern ih urah padel v 
zasedo kurir, 28-letni Anton Prašnikar 
— Bebi, doma iz V i d m a 7 pri Luko
vici . 

Tisto n o č je šel „ B e b i " na kurir
sko zvezo iz stalne javke pod vasjo 
Zalog pod Trojico na javko v bližini 
Topol pri Mengšu, od koder b i se 
moral v jutranjih urah preko Želod-
nika vrniti naslednjega dne na izho
diščni položaj . Divje narasla nereguli
rana Kamniška Bistrica je kurirju 
„Bebi ju" omogoča la prehod le preko 

Virskega mosta. Tam pa je padel v 
zasedo; ob tem je preskočil ograjo 
mostu, vendar ga je zadel rafal brzo
strelke. Nemci so rm pod mostom 
konča l i njegovo mlado življenjsko 
pot. 

A N T O N N E M E C - D I N A R 
Ob osnovni šoli „Šlandrove briga

de" je na Kozinovem vrtu tik ob 
znamenju ob Bistriški ul ic i , komaj 
dobrih 50 metrov od nove šole Šlan
drove brigade, ugasnilo mlado življe
nje še ne 19-letnega borca - partizana 
Antona Nemca — Dinarja. 

Skupina štirih borcev je hotela na 
ve l ikonočno nedeljo 25.4.1943. leta v 
n o č n i h urah opraviti v Domžalah 
kaznovalno akcijo. Toda, na križišču 
Rojske z Bistriško ulico, j i h je ob živi 
meji Kozinove hiše, kjer so bili skriti , 
iznenadila nemška žandarmeri jska 
zaseda. Trije borci so se ob napadu 
umaknili vsak na svojo stran, le 
„ D i n a r " je ranjen pritekel okol i hiše 
mimo drvarnice samo do znamenja, 
kjer so ga d o k o n č n o pobile še okupa
torjeve krogle. 

VABILO OBČANOM 
Vabimo vse občane vseh treh domžalskih krajevnih skupno

sti, da ob priliki krajevnega praznika okrasijo svoje domove, 
izobesijo zastave ter da si ogledajo prireditve, ki jih krajevne 
skupnosti ob tej priložnosti pripravljamo. 

KS SLAVKA ŠLANDRA, VENCLJA PERKA in 
SIMONA JENKA 

Novi Trzin, katerega potrošniške potrebe bo pokrivala nova Mercatorje 
trgovina. 

Mercatorje va 
trgovina v Trzinu 

Pred dnevi so v Trzinu svečano odprli novo trgovino Merca-
torja, k i jo namenjajo predvsem oskrbi prebivalcev v naselju Trzin 
- Mlaka. Investitor trgovine je D O Mercator Rožn ik T O Z D 
Grmada, k i je ob p o m o č i združenih sredstev S O Z D Mercator 
uspela kljub težk im pogojem gospodarjenja izpeljati novo zahtevno 
investicijo. 

Na otvoritveni svečanosti , k i so j i prisostvovali številni pred
stavniki d ružbenopo l i t i čne skupnosti kraja in o b č i n e , je sprego
voril Edvard Gabrovšek. Poudaril je veliko pridobitev, k i ogromno 
pomeni za kraj, pa tudi za Mercator. Ta trgovina se pridružuje 75 
Mercatorjevimi podružn im enotam, k i se nahajajo v 40 krajevnih 
skupnostih četvero slovenskih o b č i n . Poudaril je pomen prisot
nosti Mercatorja na področ ju domžalske o b č i n e ter p o m o č , k i so 
jo investitorji in graditelji našli pri Skupščin i o b č i n e , strokovnih 
službah (urbanizem, gradbeništvo in varstvo okolja) ter v krajevni 
skupnosti. 

Predsednik Skupšč ine o b č i n e Karel Kušar je poudaril pomen 
izboljšanja oskrbe prebivalstva, pridobitev kot tako ter vse to 
povezal s potrebo, da čimprej zgradimo tudi novo šolo, za katero 
so o b č a n i Trzina ob referendumu za samoprispevek glasovali v 
največjem odstotku. Poudaril je tudi , da je pridobitev nov vzgib za 
še bolj d inamično življenje v kraju. 

Nova sodobna trgovina bo zadostila - kot je povedal predstav
nik K S Trz in tov. Novak - potrebam kakim 1500 občanov , 
zgradile in opremile pa so jo delovne organizacije SGP Gorica, 
Marles, L T H Škofja Loka , Investicijski biro Mercatorja ter mnogi 
drugi strokovnjaki. B . 

Naselje vrstnih hiš v Trzinu je bilo prvo v sedaj že številen i koloniji novih ol> 
čanov naše občine. 

Otvoritvi Mercatorjeve trgovine je prisostvovala množica občanov 

Nova Mercatorjeva trgovina je velika pridobitev za preskrbo. Na sliki tren«' 
tek po otvoritvi. 



(Nadaljevanje s 1. sirani) 

Spomin na 
najtežje 
dni... 

To je bi l tisti prehod, preko 
katerega so prehajali pol i t ični delavci 
in aktivisti, partizanske.enote celotne 
I V . operativne cone, to je bilo obmo
čje, kjer so bili organizirani pol i t ični , 
partijski, vojaški tečaji in posvetova
nja. 

Pomembni dogodki so se zvrstili v 
štirih letih boja na tem o b m o č j u , 
vendar bi želel poudariti le nekatere. 

Dogodki 19. marca 1944, ko-so 
borci Tomšičeve in Slandrove brigade 
osvobodili Moravsko dolino, so dali 
vedeti okupatorju, da je za devet 
mesecev izgubil to pomembno 
področ je , kar se dobro razbere tudi iz 
poroči la šefa civilne uprave iz Kamni
ka, k i ga je ta poslal 24.4.1944 v 
Celovec. V tem poroči lu piše: 

„Izdali smo prepoved za izdajo 
živilskih kart in raznih nakazil za 
oblačila in drugo za o b č i n o Moravče. 
Vodje banditov so ozemlje Moravske 
doline razglasili za prosto Sovjetsko 
republiko,, nam prepovedali razna 
naroči la ter uvedli neke vrste propust-
nice za to ozemlje." 

V osvobodjeni Moravski dolini je 
prišlo do mnogih sprememb v poli
t ični organiziranosti, med katere 
spada tudi ustanovitev okrajnega 
odbora O F za Moravsko dolino. Meu 
številnimi nalogami naj omenim samo 
nekatere: reševanje gospodarskih 
težav, socialnih primerov, preskrba 
prebivalstva, skrb za okrevance, kul-
turno-prosvetna dejavnost, področ je 
šolstva. Sredi leta so delovale šole v 
Drt i j i , Dešnu, Zg. Prekru, na Gor i , v 
Moravčah, na Vrhpolju in Zg. 
Javorščici . Poleg tega so zelo uspešno 

delovale tudi pol i t ične organizacije, in 
sicer je bilo v zače tku septembra 
1944 razen 24 krajevnih odborov O F 
še 16 odborov Z S M in 7 odborov 
SPZŽ, okrajni odbor S P Z Ž , okrajna 
G K , poleg okrajnega komiteja K P S pa 
so delovale tudi tri partijske celice. 

Toda okupator ni miroval in je 
skupaj z belogardist ičnimi enotami 
stalno vpadal na osvobojeno ozemlje, 
s hajkami strahoval in ropal prebival
stvo, požigal in dal vedeti, da se bo 
krčevi to prizadeval, da unič i osvobo
jeno ozemlje. 

Drugo, kar kaže na veliko pripad
nost k N O G na Moravškem, so bili 
okupatorjevi ukrepi proti prebival
cem. Več kot 200 prebivalcev je bilo 
v partizanskih enotah, preko 250 j ih 
je izseljenih, požgane so bile vasi 
Hrastnik, L i m barska gora, G r m a č e , 
Javorščica, Trojica in še drugi zasellfi 
in posamezne hiše. Poleg tega je<oku-
pator tudi v zimskem obdobju 
1944/45 čes tokra t skušal uniči t i 
N O G in do zadnjih dni vojne izvajal 
represalije nad prebivalstvom. 

B . 

O urbanizaciji in črnih gradnjah: 

Ohranjamo revolucionarne tradicije in izročila: 

Kurirska transverzala 
Pod naslovom ,,Po sledeh partizanskih relejnih kurirjev NOV 

Gorenjske" je pred časom izšla lična transverzalna knjižica v 
samozaložbi kurirjev Gorenjske. Opisuje spominsko pot kurirjev, 
ki jih je med NOB samo na področju Gorenjske padlo več kot 100. 

Po vsej Gorenjski je bilo v letih 1980-1982 postavljenih 40 
spominskih obeležij na krajih, kjer je med vojno delovalo prav 
toliko relejnih kurirskih postaj. Vloga teh postaj in kurirskih zvez 
je opisana v posebni monografiji relejnih kurirjev in relejnih zvez v 
Sloveniji med NOB. 

Taka kurirska relejna postaja je bila tudi na Prevojah G—9/1. 
kjer je postavljeno spominsko obeležje. Seveda so Prevoje tudi 
vključene v to transverzalo, ki jo - zlasti mladi - še premalo 
poznajo. 

Ker se ohranjanju revolucionarnih tradicij in NOB v naši občini 
posveča mnogo pozornosti, bi bilo prav, da bi tudi z množičnim 
obiskom te transverzale potrdili uspehe domžalske komisije — 
komisije partizanskih kurirjev pri Občinskem odboru ZZB 
Domžale, katere delo je med najboljšimi. 

Ta članek je pravzaprav vabilo vsem, ki radi zahajajo v gore, da 
opravijo tudi to transverzalo. Vse podatke v zvezi s hojo, nakupom 
knjižice in ostalim boste dobili pri komisiji partizanskih kurirjev 
pri občinskem odboru ZZB NOV Domžale ali pa pri tov. Juriju 
Vulkanu, Simona Jenka 2, Ddmžale. R 

Urejeni urbanizem pomeni 
konec črnih gradenj 

Po dolgotrajnem prizadevanju je naši občini uspela boljša urbanistična 
obdelava njenega teritorija, kot jo imajo drugje. To je zahtevalo mnogo 
strokovnega dela, pa tudi sredstev. Danes se vsi zavedamo, kako 
dragocena je kmetijska zemlja, ki nam daje pridelek in nas hrani, zato 
smo izvedli kategorizacijo zemljišč ter sklenili, da bomo najboljšo zemljo 
uporabljali le v poljedelske namene, vsled česar smo primorani površine, 
namenjene pozidavi, tembolj smotrno izkoriščati. 

To zahteva od nas vseh večjo 
disciplino ter doslednost v gradnji, 
sicer bo ves trud razumnega 
prostorskega planiranja zaman. Vsled 
tega bodo pristojne inšpekcijske služ
be še okrepile kontrolo nad vsemi 
vrstami gradnje, k čemer bo znatno 
prispeval tudi novi zakon o urejanju 
naselij in drugih posegov v prostor, k i 
prinaša tudi nekaj novitet v ukrepanju 
proti nezakoniti gradnji; če nekega 
objekta ni m o ž n o legalizirati, ga pri
stojna inšpekcijska služba lahko da 
odstraniti ne glede na gradbeno fazo. 
Nasprotno pa se v slučaju, da je 
objekt m o ž n o legalizirati, graditelju 
dopušča , da v roku 1 meseca vloži 
potrebne dokumente za legalizacijo, 
medtem pa se mu seveda gradnja 
ustavi. 

Po novem zakonu je m o ž n o ukre
pati tudi brez zaslišanja proti odsot
nim investitorjem, pri čemer stroške 
postopka nosi lastnik ali upravljalec 
gradbenega zemljišča. 

Da bi omil i l i razmere, k i so nastale 
radi energetske krize, je Skupščina 
obč ine Domžale sprejela odlok o spre
membi in dopolnitvi zazidalnega načr
ta Trzin—Mlaka ter pravilnik o izva
janju Z N , k i sta pričela veljati 
20.7.1984. Pristojni upravni organ v 
rednem lokacijskem postopku lahko 
izjemoma dovoli gradnjo samostojnih 
pomožnih objektov ali prizidkov. 
Lastniki, k i so si le te nezakonito 
zgradili in j i h je pristojna inšpekcija že 
evidentirala, bodo morali naknadno 
legalizirati svoje objekte, v kol ikor to 
ne bo mogoče , pa tudi odstraniti. 

Gradnja provizoričnih objektov ni 
dopustna. 

Gradnje so možne le do višine 1 m 
iz lesa ali vidne opeke. Dopuščajo se 
tudi žive meje, a vse to samo v skladu 
z gradbenim projektom in ustreznim 
gradbenim dovoljenjem. 

V starem delu naselja je možna 
dopolnilna gradnja stanovanjskih ob
jektov, če to o m o g o č a t a razpoložljivi 
"prostor in ustrezno dovoljenje. 

Nekateri občan i , med katerimi so 
tudi izobraženci , so spraševali inšpek
torja, ali so nekatere gradnje „bolj 

č r n e " od drugih. Temu dajemo jasen 
in nedvoumen odgovor: Vse nezako
nite gradnje so enako č rne . Razlikuje
jo pa se v tem, da je nekatere m o ž n o 
legalizirati, druge ne. Pri tem vplivajo 
najrazličnejši faktorji kakor npr.: raz
položljivi prostor, vrsta gradbenega 
materiala, odmiki od že obstoječih 
objektov in posestne meje, odmiki od 
drugih, javnih ali zašči tenih objektov 
itd. Saj vendar ni težko razumeti, da 
mora pristojni upravni organ ob izdaji 
dovoljenja upoštevati vso veljavno do

kumentacijo, k i velja za d o t i č n o ob
ravnavano lokacijo. 

Naj povemo še, da sta si sodelavec 
strokovne lokacijske službe, k i pri
pravlja dokumentacijo, s pristojnim 
inšpektorjem ogledala nezakonito 
zgrajene pomožne objekte v naselju 
Z N Trzin Mlaka, od katerih j i h bo 
večino m o ž n o legalizirati, nekaj pa ne, 
ker nimajo pogojev in j i h je potrebno 
odstraniti. 

Ob vsem je treba povedati še to, da 
bodo v prihodnje objavljeni vsi sprem
ljajoči urbanis t ični akti, hkrati z 
o b j a v o določenega zazidalnega 
načr ta . S temi objavami želimo obča
ne seznaniti Jo te mere, da bodo sami 
ugotovili, kaj in kje je m o ž n o zidati , 
i s točasno pa lahko posedovali vse 
potrebne, tudi formalne, informacije, 
k i j ih vsak graditelj potrebuje. 

Ob 40-letnici požiga 
domačij 
na Trojici in okolici 

N a t a n č n o 19. avgusta 1984 je minilo 40 let, od kar je okupator 
po žgal vrsto domač i j na Troj ici in okol ic i in s. tem kljub 
bl ižajočemu svojemu koncu zadal temu območ ju težak udarec, k i 
pa so ga po vojni s skupnimi m o č m i vaščani teh vasi uspešno 
premagali. 

Ob tej obletnici je gasilsko društvo Žeje ob p o m o č i tudi drugih 
domač inov , pripravilo dvodnevno slavje, katerega se je kljub ne 
najboljšemu vremenu udeležilo veliko borcev in aktivistov, delov
nih ljudi in o b č a n o v ter mladih. Prijetno okrašen slavnostni 
prostor se je napolnil že v soboto, medtem ko je v nedeljo ob 16. 
uri , ko se je začela osrednja slovesnost. Prostor je b i l kar 
premajhen za vse, k i b i radi prisostvovali bogatemu kulturnemu 
programu, v katerem so sodelovali Godba Domžale , Oktet Tosama, 
recitatorji Tone Ravnikar in Urška Bevc ter folklorna skupina iz 
Mengša. V imenu Kulturne skupnosti Domžale , k i je bila pokro
vitelj te prireditve, je spregovoril njen predsednik tov. Jernej 
Len ič , k i je obudil spomine na dogodke izpred 40 let in na 15 
padlih iz Trojice in okolice ter 9 neznanih borcev, k i so padli na 
tem o b m o č j u , vsi skupaj pa imajo spominski kamen na pokopa
lišču na Trojici . Ob tem pa n i pozabil omeniti sedanjih prizadevanj 
za stabilnejše gospodarjenje, v katerih bomo morali , tako kot v 
najtemnejših dneh naše zgodovine, s skupnimi m o č m i , prizadevanji 
in tudi odrekanji vsak po svojih m o č e h prispevati k zastavljenim 
ciljem. 

Slovesnost pa je obenem pomenila tudi zače tek gradnje novega 
vodovoda; v ta namen je b i l vzidan nov hidrant, predstavnik 
Gozdnega gospodarstva Domžale pa je spregovoril o gradnji gozdne 
ceste, k i bo to o b m o č j e še bolj približala ne le dol ini , t emveč tudi 
sosednjim vasem. y e r a y 

Seznam prireditev za 
praznik KS Domžale 

Nedelja 9.9.1984 
ob 09.00 uri 
ob 09.00 uri 

Mednarodno tekmovanje v teku na rolkah 

Odprt i hitro pote/ni šahovski turnir 
S D Domžale , restavracija Pošta 

ob 1 4 . 0 0 u r i - A M D Domžale - M O T O S L A L O M -
spretnostim vožnja v vseh kategorijah 
motorjev, na ploščadi pred veleblagovnico 
Napredka v Domžalah 

Torek 11.9.1984 
ob 17.00 uri - Šahovski turnir ekip Krajevnih skupnosti 

Domžal , restavracija Pošta 
Če t r t ek 13.9.1984 
ob 17.00 uri - Kegljaški dvoboj Domžale : Kamnik Re

po vž 
Petek 14.9.1984 
ob 18.00 uri S V E Č A N A SKUPŠČINA K R A J E V N I H 

S K U P N O S T I S L A V K A S L A N D R A , 
V E N C U A P E R K A I N S I M O N A J E N K A , 
v prostorih OŠ Vencelj Perko 

Šahovski dvoboj Domžale ; Kamnik — 
hitropotezno, restavracija Pošta 

Sobota 15.9.1984 
ob 10.00 uri O D K R I T J E S P O M E N I K A P A D L I M K U 

R I R J E M N O B v spominskem parku Josip 
Broz Ti to - 88 l ip ob Kamniški Bistrici 

ob 16.00 uri Balinanje - ekipno tekmovanje skupin 
Krajevnih skupnosti Domžal , bal inišče v 
Š p o r t n e m parku 

ob 17.00 uri Košarka - turnir mladinskih ekip Krajev
nih skupnosti Domža l , Špor tn i park Dom
žale (dvorana Komunalnega centra) 

Nedelja 16.9.1984 
ob 15.00 ur i Tombola smučarskega društva Domžale v 

Š p o r t n e m parku Domžale 

Ponedeljek 17.9.1984 
ob 18.00 uri Likovna razstava ob 100-letnici Domžal

ske godbe odprta bo v času od 17. do 
23.9.1984, (predprostor H K C ) 

v Š p o r t n e m parku v Domžalah 

Sobota 22.9. 
ob 20.00 uri 

1984 

Torek 18.9.1984 
ob 17.00 uri 

Sreda 19.9.1984 
ob 16.00 uri 

ob 16.00 uri 

Petek 21.9.1984 
ob 16.30 uri 

Streljanje z z r a č n o puško - odprto po
samično tekmovanje - OŠ Venclja Perka 

Atle tski medklubski miting - Špor tn i 
park Domžale 
Nogomet - turnir v malem nogometu -
ekipe K S Domžale , Špor tn i park Domža
le, nadaljevanje v če t r t ek 203 .1984 

Nogometna tekma Veterani Domžale Dob 

S L A V N O S T N I K O N C E R T D O M Ž A L 
S K E G O D B E v Hal i Komunalnega centra 
ob pr i l ik i 100-letnice Godbe Domžale 

ob 08.00 uri Turnir dvojic v tenisu, v Špor tnem parku 
v Domžalah — za pokal mesta Domžal 

ob 10.00 ur i Košarka - turnir ekip Veterani - Domža
le, Vrhn ika , Trbovlje - v Š p o r t n e m parku 
Domžale (dvorana K C ) 

Nedelja 23.9.1984 
ob 10.00 ur i P R O M E N A D N I K O N C E R T T R B O V E L J 

S K E G O D B E na ploščadi Komunalnega 
centra Domžale 

ob 14.00 ur i Slavnostna povorka po domžalskih ulicah, 
v kateri nastopajo Godba Domžale , 
Mengeš, Moravče , Vevče , Trbovlje, 
Kamnik , Medvode, Metl ika 
V povorki sodelujejo: 

— društva Z T K S in kulturna društva v 
okviru Z K O , 

— narodne noše, 
— gasilci in ostali o b č a n i i n 
— špor tna društva šol, 
— Vevče z maržore tkami 

Nedelja 30.9.1984 
ob 10.00 ur i Sah- • množ ičn i dvoboj (50 desk) Domža-

l e - K a m n i k : Gorenjska, v dvorani K C 
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200 let »Kebrove « 
gostilne v Domžalah 

Praznovati 200 letni jubilej neke gostilne niso mačje solze in 
tak jubilej je 21. julija 1984 praznovala najstarejša domžalska 
gostilna „Pri Kebru". 

Verjetno le malokdo ve zakaj se tej gostilni reče „Pri Kebru"? 
Jožef Keber, lastnik te gostilne je bil rojen pribl. leta 1780 v 
dobski fari, verjetno v Krtini. Njegova žena Jera, roj. Kavčič je bila 
doma iz Preske župnija Sora, kar sem "Ugotovil v „Statusu 
animarum" župnije Mengeš iz leta 1811. Ta posest je spadala pod 
graščino Brdo (Hdffernsche Gilt). Čeprav je bila to kajža, 
zasledim, da so služile v tej kajži kar štiri dekle, kar priča, da je 
morala biti ta gostilna zelo obiskana, da je lahko vzdrževala toliko 
služinčadi. 

Prvi lastnik te domačije je bil Martin 
Ručigaj rojen približno 1679 v župniji 
Vodice. Njegova žena je bila Marjeta Kokal 

iz Stoba. Imela sta otroke Marijo Elizabeto, 
Jerneja in Mihaela. Jemej se je prvič poro
čil z Marijo Gaber iz Domžal, drugič pa z 

I 
I 
I 
I 
I 
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Storitve za občane: 

Milan Repec, 
strojno 
čiščenje 
oblog 
in oblazinjenega 
pohištva 

Poleg storitev čiščenja različnih talnih oblog v hišah, ponujam 
občanom tudi storitve strojnega čiščenja sedežev v različnih 
avtomobilih in drugih tekstilnih oblog in prevlek v vozilih. Glede 
na to, da občan teh storitev v Domžalah še ni imel, pričakujem, da 
me bo za te storitve tudi poiskal. Najdejo me na stanovanju 
Ljubljanska 76 v SPB - I v Domžalah. 
Poleg omenjenega nudim tudi storitve čiščenja tekstilnih stenskih 
oblog, oblazinjenih stopnic, sedežnih garnitur. Prav tako operem 
marmor, umetni kamen, vinaz ploščice, izdelam emulzijsko zaščito 
ter jih spoliram. 

m 

Predstavnik Godbe na pihala Dom
žale Drago Tavčar čestita ob 200-
letnici trem generacijam kebrovih, 
od katerih je najstarejši — Slane 
Keher st. — častni član godbe. 

Barbaro Bolte iz bližine Goričice, Mihael se 
je pa poročil s Heleno Žnikar iz Stoba. 
Jerneju sta se v prvem zakonu rodili Kata
rina in Marija, ki sta kmalu umrli. V 
drugem zakonu pa so se mu rodili Ignac, 
Janez, Jurij in Jakob. Janez se je poročil z 
Jero Glas iz Gradišča. Mihaelu so se rodili 
otroci Mihael, Pavel, Marija, Primož, Marje
ta in zopet Marija, ker je prva Marija kmalu 
umrla. Mihael je bil poročen trikrat, prvič z 
Marjeto Knez iz Šmartna, drugič z Ano 
Skofic iz župnije Mekinje, tretjič pa z Ano 

Kodcrman iz župnije Vodice. »Pavel se je 
poročil z Marijo Lavre iz bližine Goričice, 
Marjeta z Jurijem Purgerjem iz župnije 
Šentpeter ter Mihaela z Andrejem Glasom 
iz Gradišča. Mihaelu se je v prvem zakonu 
rodil sin Mihael, ki pa je kmalu umrl, v 
drugemu pa Marija, Mihael, Uršula, Jurij in 
Primož. Marija se je poročila s Tomažem 
Bencdik iz Šmartna. 

Pradcd sedanjega Kebra, Staneta Kova
ča st. Franc Kovač je bil rojen 1807 na 
Brdu župnije Ihan in se je leta 1835 poročil 
z Marijo Konic. V zakonu so se jima rodili 
Marija, Primož, Franc, še enkrat Marija, 
Jernej, Frančiška, ponovno Franc in Peter. 
Frančišča se je poročila z Mihaelom Capu
der, Vovkovim iz Zgornjih Domžal 24, 
Stanetov stari oče Franc, rojen 1843 se je 
poročil z Marjano Žargi, Kosmovo iz Jarš. 

Iz zemljiške knjige sodišča v Domžalah je 
razvidno, da je posest na podlagi prisoj i)a 
leta 1868 postala last tega Franca Kovača. 
Francu so se v zakonu rodili otroci Franc, 
Matevž, Stanetov oče Andrej, Ivana, Ivan in 
Marjana. Franc je bil poročen v Ljubljani, 
Andrej je bil pa poročen trikrat, prvič s 
Frančišlco Janežič, Čednikovo iz Zgornjih 
Domžal 13, drugič z Ljudmilo Ladstiitter, 
tretjič pa z Marijo Plevel, obema iz Domžal. 
Ivana je bila poročena z Matejem Janežič, 
Čednikovim iz Zgornjih Domžal 13, sinom 
Mateja Janežič, ki je bil 45 let domžalski 
župan. Ivan, zlatar na Dunaju je padel v 1. 
svetovni vojni. m 

Oče Andrej Kovač je imel otroke le v 
prvem zakonu. Najstarejši je bil Janez -
slepi muzikant, ki ga je upodobil kipar 
Peter Loboda, Jernej, Frančiška, Štefanija, 
Ljudinila in Stane, sedanji gostilničar, kije 
bil rojen 1913 in prvič poročen z Ivano 
Janežič iz Zgornjih Domžal 56, drugič pa 
1963 z Angelo Baloh, doma v Zgornjem 
Tuliinju, sedanjo gostilničarko. V prvem 
zakonu so se mu rodili otroci Tatjana, 
poročena z Dragotom Burjo, Andrej poro
čen s Tatjano Pavelšek, Vida poročena z 
Adolfom Jelenkom in Stanislav poročen s 
Tatjano. V drugem zakonu se je rodil sin 
Stanislav, ki se je 1980 poročil z Ireno Alič 
in bo nadaljeval gostilniško tradicijo v 
Kebrovi gostilni. 

Iz registra gostilniških koncesij okraja 

Kamnik, ki ga hrani Zgodovinski arhiv 
Ljubljana in je sedaj shranjen v Komendi, je 
razvidno, da je bilo obrtno dovoljenje za to 
gostilno izdano leta 1880. Preje takih dovo
ljenj takratne oblasti niso izdajale. 

200-letni jubilej je gostilna „Pri Kebru" 
slovesno praznovala v soboto 21. julija 
1984. Slovesnost je vsekakor povzdignila 
domžalska godba, ki je svojemu častnemu 
članu Stanetu Kovaču pripravila prome-

nadni koncert. 

Obisk je bil tudi za domžalske razmere 
izreden, seveda predvsem v zadovoljstvo 
Kebrovih; pa ne samo to. Na tej vrtni 
veselici si videl nešteto starih Domžalčanov, 
ki jih sedaj le še redko vidiš po domžalskih 
gostilnah. Za zabavo je pa na tem jubileju 
skrbel ansambel Tineta Stateta. 

* Stane Kovač-Keber pa kaj žalostno 
gleda na grob starega očeta Mateja Jane-
žiča, ki je bil 45 let domžalski ž''.paji, saj je 
kot tak vse premalo spoštovan od svojih 
občanov. Prav bi bilo, da bi se končno že 
uredila okolica tega groba na domžalskem 
starem pokopališču. 

Kebrovi gostilni želimo obilo uspeha, 
nadaljevanje lepih domžalskih tradicij, ki 
jih Kebrova gostilna skrbno goji ter mnogo 
zdravih naslednikov, od katerih najmlajši 
Keber, sin Stančita Kebra, Stanči že „gor" 
rase. 1 

Tone Ravnikar 

Drago Flis, novinar Radia Ljubljana, na poti: 

Toda tudi At i la je boljši, kot če 
sploh ne bi bilo n i č . Madžari imajo v 
Jugoslaviji svoje pravice, zato mora 
nekaj v zameno dati tudi Madžarska, 
tega se zaveda tudi At i l a in tako tudi 
dela. 

,,Ja, saj veste, po prvi svetovni 
vojni, po trianonski pogodbi, stvari za 
Madžarsko niso ravno najbolje uredili , 
zunaj sta ostali kar dve tretjini našega 
ozemlja in tretjina prebivalstva," pravi 
in spet mu zažarijo oč i . Pod kožo je 
torej tudi on malce nacionalist, govori 
o krivicah, k i so j i h naredili njegove
mu narodu, seveda Madžarska bi bila 
lahko tudi večja . . . At i la ima vseeno 
precej prav: v Romunij i Madžari po 
splošnem prepričanju res nimajo 
pravic, k i bi j im šle. Tako Madžarska s 
svojo prijaznostjo napram Nemcem, 
južn im Slovanom in Romunom želijo, 
da b i kaj dosegli tudi za svoje „izgub
ljene" v Romunij i . 

At i la je uraden, čeprav zanimiv. 
Seveda so do Slovencev na Madžar
skem še kar prijazni. Toda oni živijo 
zažičeni v drugi državi, za blokovsko 
mejo. Toda to so resnice, k i se jih ne 
da nit i dotaknit i . 

Od At i le Buzdorja se poslovimo s 
kar prijetnim o b č u t k o m , da je tudi na 
Madžarskem ves posel oko l i narodnih 
manjšin že postal del njihovega polit i
čnega vsakdana . . . 

V lovski ča rd i , kjer večer jamo, 
nam Francek .iskreno pripoveduje o 
svojem življenju na Madžarskem. V 

Szombatelyu ima novo stanovanje, 
njegova plača je 500 forintov, kar je 
naš stari milijon in pol , vendar pa je 
življenje na Madžarskem nekoliko 
cenejše. Žena dela kot kustosinja v 
pokrajinskem muzeju, ima'a f'nz 

„Naša izkaznica ima kar štirideset 
strani", z nasmehom pravi Francek in 
pokaže uradni dokument, na kat arega 
je bila pripeta tudi dovolilnica s 
p r ečno r d e č o č r t o , k i mu dovoljuje 
redno vračanje v Senik. 

„Drugače ne b i smeli v mejno 
o b m o č j e , lahko b i me zaprli , tudi ko 
imam uradno dovolilnico, me kdaj 
kakšen graničar zafrkava," pravi gren
ko Francek. 

V ča rdo pridejo trije častniki 
R d e č e armade. Francek je vojsko 
služil v madžarski vojski in pozna raz
like v naši tkih. „ R u s i " sedejo v kot in 
pazijo, da n ihče ne sede blizu njih. 
Pogovarjati so se namenili najbrž tudi 
o vojaških stvareh, kar pa je seveda 
najstrožja tajnost, čeprav na Madžar
skem najbrž komaj kdo razume rusko. 

Na ramenih ruskih plaščev je 
videti ćirilični „C A " . 

„Ali veste, kaj to pomeni? " se 
nenadoma spomni budimpeštanskega 
vica Francek. 

„Camping in Afganistan!" pravi 
Francek s hudomušnos t jo , k i jo je 
glede odnosa do velikega brata prevzel 
od Madžarov. 

„ T e m - t u k a j gre še dobro. Rusi 
imajo v Szombatelyu svoje kasarne, 

šole, trgovine, bivališča, ena cela ulica 
je zaprta in je njihova, tja n ihče ne 
more," pripoveduje Francek. 

„Toda po mestih hodijo le čast
n ik i , vojakov ne spustijo ven, vlamljali 
so, bojijo se, da bi j i h ljudje napad
l i . . " , Francek razlaga realnosti 
bloka, v katerem živi. Tuja vojska v 
drugi državi, to je res nekaj prav 
nerazložljivega, čudnega ali celo 
smrdečega, pa najsi gre za R d e č o 
armado na Madžarskem ali pa U.S . 
Army v Nemčij i . 

„F rancek , ali na Madžarskem 
čut i š kakšno diskriminacijo, ker si 
Slovenec? " spremenimo temo. 

„Ne , tega pri nas ni , vsi smo 
enakopravni," je p repr ičan Francek. 
Mladi slovenski aktivist ima nekaj 
težav celo s svojimi ljudmi. 

„Starejši Slovenci se otepajo 
slovenskih učben ikov , ne obvladajo 
knjižne slovenščine. Celo naša stran v 
glasilu D e m o k r a t i č n e zveze južnih 
Slovanov je neverjetno toga, vedno 
eno in isto!" 

„Zanimivo pa je, da so med nami 
tudi svojevrstni omahljivci ," naprej 
razlaga Francek," pred dvema letoma 
smo s težavo dosegli, da madžarske 
oblasti ne uporabljajo več izraza 
Vendi , kar naj bi bilo nekaj med 
Slovencem in Madžarom . . . Toda v 
Budimpešt i živi človek, k i včasih 
prihaja nazaj v Porabje in nas nenehno 
nagovarja, naj k o n č n o naredimo 
slovar „vendsk ih" besed, „vendskega 

jez ika" , naj se poskušamo uveljaviti 
kot Vend i , da nam bo to bolj koristi
lo . Ta je pravzaprav Slovenec, toda 
preselil se je v Budimpeš to , tam dela 
kot vzdrževalec v neki bolni
šnici . . . To je prav podobna stvar kot 
Vindišarji na K o r o š k e m , " je jezen 
Francek. 

Francek je prav razposajen, pove 
marsikatero resnico iz svoje dežele: 
„To da so se Madžari sami odloči l i za 
bojkot Olimpiade, ni res, to je prav
ljica, to so j i m rekli iz Moskve," se 
tako spomni še ene realnosti vzhod
nega bloka. 

Nekaj podobnega je videti tudi z 
najvišjega gr iča v Szombatelvu, po 
katerem so l ično posajeni okrasni 
borovci. Spomenik osvoboditvi ima 
dve k r i l i , k i se kot dve raketi priou-
strujeta v nebo. Na spomeniku so 
zapisali le letnico 1945, takrat so 
sovjetske enote osvobodile Madžar
sko. Toda letnica 1941 ni zapisana, 
takrat se v tej deželi kaj posebnega 
sploh ni dogajalo. Po zaslugi svojet-
skih tankov imamo tudi manjšino 
v varšavskem paktu. 

Zvečer v madžarskih mestih po 
ulicah ni nikogar, vse je zgodaj zaprto 
in zaklenjeno. • 

Na zahtevo ženskega dela skupine 
se drugi dan peljemo skozi Avstrijo. V 
obmejnem Jennersdorfu naj b i se 
menda dalo kupi t i kavo, mehčalce za 
perilo in morda še kaj. Toda v torek je 
na avstrijskem Štajerskem vse zaprto. 
To popoldne počivajo celo trgovci. 
Zraven tudi ni videti kakšnega prož
nega avstrijskega t rgovčiča , k i bi svojo 
trgovino posebej odklenil . 

Do mejnega prehoda Kuzma se 
pripeljemo mimo kraja VVindisch-
M i n i - H o f . To b i bilo morda nekaj 
takega kot slovenska mini domači ja . 

O č i t n o so tudi na Avstrijskem Štajer
skem n e k o č živeli Slovenci sedaj pa 
nanje spominjajo le še mini domač i j e . 

Po prestopu meje je videti lepo 
pozidane vasi, prekmurski zdomci se 
vračajo na domove, k i so j i h prej zgra
d i l i . Seveda imajo kot vsi mejni kraji, 
tudi t i precej dob ička o d tega ker so 
ob meji, kar se potem pozna na marsi
č e m . 

Zdaj smo hoteli jesti v slovenski 
gostilni, naveličali smo se čard . V 
Polani pri Mursk i Sobot i je prenov
ljena gostilna, k i ima na dimniku 
? orkljir. > gnezdo. Gostilna Lovenjak 
slovi kot ena najboljših - prekmur
skih. Birt je b i l direktor v Murski 
Soboti , celo pri dveh podjetjih, toda 
potem se je skupaj z ženo lo t i l gostil
ne. Slovenci, k i smo prišli iz tujine, 
smo seveda poš t eno l a č n i . . . Toda 
skupni r a č u n je b i l silno poš ten , to je 
bilo videti že na oko . Gost i ln ičar nas 
počaka pred vrati, dokler se vsi ne 
skobacamo v službeni kombi , potem 
skoraj vsakemu še posebej pomaha. 
Ima torej poseben o b č u t e k za goste in 
okus za stike z javnostjo. 

Med nevihto na poti domov se 
pogovarjamo o porabskih Slovencih. 
Prav oni so najmanj razviti in zavedni 
0 i vseh treh manjšin v sosednjih drža
vah. Čeprav so madžarske oblasti do 
njih prijazne, j i h vendarle nimajo za 
kaj več kot folklorno skupino z njiho
vimi pesmimi, plesi, narečjem. S t ik i z 
matico so več kot skromni. Živijo v 
gospodarsko pasivnih krajih, k i pa 
težijo k razvitejšim, k i pa so v glav
nem madžarski . Najbolj vzhodne Slo
vence b i lahko primerjali le še z 
najbolj zahodnimi, tistimi v Kanalski 
dol ini in Rezij i . Nekako ostajajo, toda 
1 n ihče ne more r eč i , ko l iko časa bo ta 
del narodovega telesa še živel. 



DIMNIKARSKA SLUŽBA NA PODROČJU OBČINE DOMŽALE: 

Obetajo, da letos 
ne bo več dimilo. 

K U L T U R N A S K U P N O S T 
O B Č I N E D O M Ž A L E 
O d b o r za p l an i ran je i n 
s v o b o d n o men javo d e l a Posreduje 

O dejavnosti dimnikarjev, ki delujejo na domžalskem območju, je bilo 
v zadnjih letih mnogo pritožb in razmišljanj, kako to pomembno 
dejavnost organizirati. Občani se nad dosedanjo organiziranostjo dimni
karjev zelo hudujejo, eno takih razmišljanj prinašamo tudi v tej številki na 
drugem mestu. Vendar pa dimnikarji, ki delujejo kot TOZD Dimnikar-
stvo Ljubljanskega Komunalnega podjetja obetajo, da se bodo njihove 
storitve izboljšale. Pripravili so tole informacijo. 

Komunalno podjetje Ljubljana — 
T O Z D D I M N I K A R S T V O Ljubljana, 
Cesta V I L korpusa 17, opravlja dimni
karske storitve na področ ju Domžal 
že od leta 1962. 

Zakon o dimnikarski službi ter v 
zvezi z zakonom pravilnik o dimnikar
ski službi, zakon o varstvu zraka ter 
zakon o požarni varnosti nalagajo 
dimnikarskim delavcem veliko odgo
vornost, da se zgoraj imenovani pred
pisi tudi uresničujejo v praksi. 

Poudariti moramo, da smo do leta 
IjffM še lahko zadovoljili predpisom 
in "zahtevam uporabnikov kuri lnih, 
dimovodnih ter prezračevalnih naprav, 
po letu 1974 pa so se začeli pojavljati 
glede opravljanja dimnikarskih stori
tev problemi, predvsem zaradi 
pomanjkanja dimnikarskih delavcev, 
nadalje povečanja števila kuri lnih in 
dimnovodnih naprav z graditvijo 
novih naselij oziroma intezitete indivi
dualne in blokovne gradnje. 

Zavedamo se, da je bila problema
tika opravljanja dimnikarskih storitev 
iz leta v leto večja predvsem zaradi 
odhajanja dimnikarskih delavcev v 
drugo dejavnost, kjer so si ustvarili 
boljše materialne pogoje, predvsem pa 
bojše delovne pof- jc Ta tiend odhaja
nja dimnikarjev je še zmeraj prisoten, 
zato je potrebno takoj urediti vse, da 
se obstoječi dimnikarski delavci 
obdrži jo, da se tisti, ki so odšli v 
drugo dejavnost vrnejo in da se zainte
resira mlade za priučitev-

Glede na zgoraj nakazane proble
me je bil 8.6.1984 sestanek na IS 

Skupščine obč ine Domžale . Sestanka 
so se udeležili: predsednik skupščine 
obč ine , predsednik IS skupščine , 
inšpekcijske službe, komite za plan in 
analize ter T O Z D „Dimnikars tvo" . 
Problematika, k i je bila obravnavana, 
je prisotnim že dalj časa znana, ven
dar se v taki obl iki ne more nadalje
vati z ozirom na spremembo načina 
kurjenja, kjer se uporabniki spet 
intenzivno vračajo k trdnim gorivom. 
T O Z D „Dimnika r s tvo" je do sedaj 
bilo prisiljeno več ali manj široko 
potrošnjo opušča t i zaradi kadrovskih 
problemov, vendar je predvsem zahte
va široke potrošnje (individualni upo
rabniki), da se na področ ju Domžal 
dimnikarska služba uredi v takšnem 
obsegu, da bodo pokrita vsa področ ja . 

Zaradi neopravljanja dimnikarskih 
storitev je veliko pr i tožb na inšpekcij
ske službe glede načina fakturiranja 
opravljenih ali neopravljenih storitev 
in zakaj so do ločena naselja, k i niso 
bila že več let obiskana od strani 
dimnikarja. 

V Domžalah je trenutno zaposle
nih 6 dimnikarjev po oceni bi potre
bovali od 18 do 20 dimnikarjev. 

Glede neopravljanja dimnikarskih 
storitev je poraba goriva prekomerna, 
večje onesnaževanje ozračja ter zane
marjena preventivna požarna varnost 
in seveda nejevolja samih občanov . 

T O Z D „Dimnika r s tvo" je sezna
nilo prisotne na sestanku, da se že 
pripravljajo do ločen i ukrepi za reševa
nje nakazanih problemov in to: 

- da se povečajo osebni dohodki 

KOZERIJA, Kl 2 A L TO NI 

Rad bi se prijel za gumb... 
pa ga ni — dimnikarja... 

Poletje je pa res krasna stvar. Zlekneš se na sonce — če 
seveda ni skrito za oblaki — in uživaš. . . 

Kakšno olajšanje . . . Polne štiri mesece me ni skrbelo, kdaj 
bo zagorelo . . . Ne v peči, ampak v dimniku. Baje saje odlično 
gorijo . . . pa tudi razdejanje pustijo. 

Morda bo kdo rekel — zakaj pa ne pokličeš dimnikarja, naj 
ti vendar omete dimnik, saj si verjetno že kdaj slišal za tiste 
paragrafe o požarni varnosti, pa o tem, kako morajo biti 
kuri/ne in dimovodne naprave redno očiščene in poa strogim 
nadzorom. . . Ja, saj bi ga poklical, ampak - oprostite — od 
nekdaj sem bil vajen, da me je dimnikar vedno obiskal prvo 
sredo v mesecu in to navsezgodaj zjutraj, še predno sem odšel v 
službo. 

Kar naenkrat pa — ck . . . in ne pride več. Vso zimo in tudi 
vse poletje sem ga čakal, njega pa od nikoder. Malo sem 
preklinjal peč, zakaj ne vleče, bentil nad dimnikom, sem in tja 
je prišel na vrsto tudi dimnikarski del komuna/cev. 

Poklica/ sem jih, pa so rekli, da je dimnikarski poklic pač 
deficitaren, da je dimnikarje zelo težko dobiti, da enostavno 
nimajo dovolj delavcev. Obenem pa je slišati, da je v isti sapi 
zasebnikom onemogočen pristop k črnem dimnikarskem 
koritu. » 

Sicer pa . . . kaj vendar sitnariš, saj zunaj še vedno sije toplo 
septembersko sonce... Že res, meni pa misli kar naprej 
uhajajo mesec, dva, morda tri naprej, v mrzlo zbirno, ko mi -
četudi do zime dimnikarja ne bo naokrog — še tako kvaliteten 
premog ali briketi iz uvoza ne bodo pomagali k toplejšemu 
počutju. 
' Ampak . . . saj vendar mora priti, a ne? 

Krajan z neometenega področja 

za 100 % ali tudi več napram lanskim 
O D za redni delovni čas (v letu 1983 
je za redni delovni čas povprečno O D 
17.000,00 din), ' 

- da se pridobi nazaj delavce, k i 
so zapustili našo temeljno organiza
cijo, 

- da se k r a t k o r o č n o rešuje ka
drovska problematika z priučitvijo 
novih delavce, 

- da se povečajo cene, k i bodo 
izhajale iz ekonomske podlage in to 
takoj oziroma s 1.7.1984, 

- da se preide na plači lo po dejan
sko opravljenem delu in to sproti, 

- da se uredi problem glede tele
fona na Prešernovi 7 /a glede naročil 
uporabnikov, 

- da se postopno preide na oprav
ljanje- dimnikarskih storitev v vseh 
naseljih, 

- da se uredi delovni čas tako, da 
bo zagotavljal storitve tudi pri tistih 
občan ih , k i so v dopoldanskem času v 
službi, 

- da se zagotovi lažji in varnejši 
prihod na delo in iz dela (osebni 
avto), 

' - da se pristopi k realizaciji ukre
pov takoj oziroma s 1.9.1984. 

O b č a n e , k i bi želeli naroči t i dim
nikarja obveščamo, da imamo poslov
no enoto v Domžalah , Prešernova 
7/a . Naročajo lahko v pisni ob l ik i . 
Osebno lahko naročajo v poletnem 
času med 5.30 in 6.00 uri in med 10. 
in 11. uro dopoldan, v zimskem času 
pa ob 5. uri in med 14. in 15. uro 
popoldan. 

Apeliramo na o b č a n e , k i bi se 
želeli priuči t i v dimnikarski poklic, 
starost od 18 do 27 let naj se takoj 
javijo na vodstvo naše temeljne orga
nizacije v Ljubljani, Cesta V I L korpu
sa 17 glede nadaljnjih informacij. 
Osebni dohodki za redni delovni čas 
približno 25.000.- din. 

Dimnikarske delavce, k i so se 
zaposlili v drugih dejavnostih pa pozi
vamo, da se č im preje vrnejo v našo 
temeljno organizacijo. 

Za K V dimnikarskega delavca bo 
osebni dohodek za redni delovni čas 
med 30 in 35 t isoč din. 

Uporabnike kuri lnih in dimovod
nih naprav obveščamo, da se bo 
opravljanje dimnikarskih storitev po 
nakazanih ukrepih izboljšalo. 

Nagrade 
izžrebancem 
Z A N A G R A D N O K R I Ž A N K O 
„ 1 0 0 L E T M E N G E Š K E G O D B E ' 

Žrebanje nagradne kr ižanke „ 1 0 0 
let mengeške godbe" (objavljena je 
bila v 9. številki Občinskega poroče
valca) je bilo dne, 23. avgusta 1984 v 
prostorih Obč inske konference S Z D L 
Domžale . Člani uredniškega odbora 
Marjan Gorza, Pavle Pevec, Marjan 
Bolhar, Vera Vojsk i in Matjaž Brojan 
so med 63 poslanimi rešitvami izžre
bali naslednje nagrajence: 

V E S N A ŠTEMPIHAR, Kasalova 
8, Domžale 

- J A N E Z J A M N I K , V i r , Rožna 2 
J O Ž E E R H A T I Č , Ljube 

Šercerja 4, Domžale 
- M I N K A O R A Ž E M , Prešernova 

32, Domžale 
- F R A N C K A O S O L N I K ; Masljeva 

l ,*Domžale. v 

Izžrebancem čes t i t amo, nagrade pa 
j im bomo v nekaj dneh poslali po 
pošti . 

Uredništvo 

P O Z I V N O S I L C E M K U L T U R N E A K T I V N O S T I V OBČINI D O M Ž A L E 
Z A P R I P R A V O P R O G R A M O V Z A L E T O 1985 N A P O D R O Č J U 
G L E D A L I Š K E , G L A S B E N E , L I K O V N E , F O L K L O R N E , F I L M S K E I N 
D R U G I H K U L T U R N O U M E T N I Š K I H D E J A V N O S T I T E R N A 
P O D R O Č J U V A R S T V A K U L T U R N E DEDIŠČINE 

Odbor za planiranje in svobodno menjavo dela poziva vse nosilce 
planiranja, da pripravijo predlog svoje aktivnosti na področ ju posameznih 
dejavnosti za leto 1985. Odbor bo obravnaval vse prispele predloge in j i h 
na podlagi kriterijev srednjeročnega plana razvoja kulturne dejavnosti v 
obč in i Domžale predlagal skupščini v sprejem. Na področ ju kulturno-
umetn i ške dejavnosti bomo dajali prednost tistim obl ikam, k i bodo' 
dostopne najširši množic i delovnih ljudi in občanov ter j i h bodo ob tem 
tudi najkvalitetneje bogatile. Na področ ju varstva kulturne dedišč ine pa 
bomo prednostno obravnavali tista vprašanja, k i so najnujnejša in v 
skladu s f inančnimi možnos tmi Kulturne skupnosti. , 

Svoje predloge pripravijo: 

Z V E Z A K U L T U R N I H O R G A N I 
Z A C I J 

Za vsako od kulturnih dejavnosti 
(gledališka, glasbena, l ikovna, folklor
na, plesna in filmska) pripravi ločene 
predloge. 

K I N E M A T O G R A F I D O M Ž A L E 
Za dejavnost Kinematografov 

Domžale , k i pomenijo dodatno kul
turno ponudbo, delovnim ljudem in 
o b č a n o m . 

M U Z E J K A M N I K 
Muzejsko dejavnost na o b m o č j u 

obč ine Domžale izvaja Muzej K a m 
nik, k i naj predlaga akcije za leto 
1984. 

Z A V O D Z A SPOMENIŠKO V A R 
S T V O K R A N J 

Zavod naj poleg svoje redne dejav
nosti predlaga tudi konkretne varstv : 

ene posege na spomenikih. 

S A M O S T O J N I K U L T U R N I 
D E L A V C I 

V s i samostojni kulturni delavci, k i 
imajo tak status po Zakonu o samo
stojnih kulturnih delavcih, pripravijo 
predlog programov po posameznih 
dejavnostih in sicer za vsako storitev 
posebej, enako kot nosilci pri točki 6. 

O R G A N I Z A C I J E Z D R U Ž E N E G A 
D E L A , K R A J E V N E S K U P N O S T I , 
S A M O U P R A V N E I N T E R E S N E 
S K U P N O S T I , D R U Ž B E N O P O L I T I 
Č N E O R G A N I Z A C I J E , D R U Š T V A , 
P O S A M E Z N I OBČANI 

Za vsako dejavnost oz. akcijo ali 
storitev pripravijo predlog l o č e n o po 
dejavnostih (likovna, glasbena, fol
klorna, spomeniško varstvena) in z . 
utemeljitvijo. 

S področ ja založništva naj pošiljajo 
svoje predloge vsi zainteresirani, 
posebno pa društva, k i ob pomemb
nejših jubilejih predvidevajo izdajo 
brošure . 

Vs i predlogi morajo vsebovati: 

— naziv ter na tančen naslov nosilca 
programa 

— na t ančen naziv izvajalca progra
ma 

— kulturno dejavnost, storitev in 
prireditev, k i jo nosilec planiranja 
predlaga 

— obrazložitev predloga programa 
— vire Financiranja programa, 
— specifikacijo izdatkov oz. okvir

ni p redračun (avtorski honorarji, 
najemnina prostorov, prevozni stro
ški, propaganda, pogodbena dela za 
do ločena opravila, amortizacija . . . ) 

— kraj in mesto, kjer bo kulturna 
storitev oz. dejavnost opravljena 

— druge pripombe in želje predla
gateljev. 

Vse nosilce kulturne aktivnosti v 
občin i Domžale prosimo, da v 10 
dneh od objave v Obč inskem poroče
valcu pošljejo svoje predloge na 
naslov: Kulturna skupnost obč ine 
Domžale , Ljubljanska c. 36. Dodatne 
informacije dobite osebno ali po tele
fonu 721-110 pri tajniku kulturne 
skupnosti. 

Odbor za planiranje in 
svobodno menjavo dela 

S L O V E N Š Č I N A P A T A K A : 

„ K O R I S T N I K " 

„Kor i s tn ik" kvečjemu ti kaj korist i , 
koristen je, dejaven, zgleden, 
da pojmi in računi bodo čisti , 
pove napis nam topogleden: 
/glej v Jaršah pri postaji bere se/ 
L E Z A K O R I S T N I K E Ž E L E Z N I C E . 

D O B R A L E T I N A 
Vel iko smo pridelali pšenice, 
nam letos vrabčki čivkajo dol z vej, 
„ob rob l j ene" so ceste in stezice, 
„ raz t resenos t" je njihov in naš rej. 

K J E S O T I S T E S T E Z I C E . . . 
Kapo dol pred pridnimi Mengšani, 
zadnji čas kar večkra t cedijo. 
Toda - sprehajalni j i m programi 
tam pod Gobavico - šepajo: 
spodnjegrajsko s e n č n a t o dvorišče 
si z okolice - rešitev išče. 

V s p o m i n : 

Tone Volčini 
Na mengeškem pokopališču so se pred 

dnevi poslovili od znanega trzinskega 
amaterskega kulturnega delavca - igralca 
Toneta Volčini-ja. Njegovo delo, igralski 
trud, pomoč pri nešteto potrebnih prakti
čnih opravilih, je vpleten v mnogo iger 
prizadevnega dramskega kolektiva Franc 
Kotar iz Trzina. 

Tone Volčini je znal v sleherno vlogo, ki 
ji je na trzinskem odru vdihnil življenjskost, 
dati nekaj posebnega, svojskega. Posebej 
živo in plastično je znal v svoje like vnesti 
tisto tragično komponento, ki jo kljub 
občasni in lc navidezni humanosti vpleta 
življenje tudi v vsako našo vsakdanjo usodo. 

Ni čudno zato, da je bilo tudi v domala 
komičnih vlogah, ki jih je odigral Tone 
Vočini, nekaj pikrega, tragičnega, skrivnega 
tako, da je vendarle bilo zaznavno. Življe
nje je neizprosen krut režiser. Režiralo je 
po svoje tudi njegovo usodo, ki jo je 
sklenila nenadna smrt. 

Ostali bodo spomini kadarkoli bodo 
vnovič pisali kroniko o trzinski dramski 
dejavnosti - nanj in na njegovo delo, na 
like, ki jih jc elastično oblikoval: na Harlc-
kina iz Beneških trojčkov, na Tončka iz 
Divjega lovca, Jarožira - Slovena iz 
Bizanca, Friceta iz Sneguljčice, strička 
Snega izpod novoletne jelke, na profesorja 
Čebulo iz. Mature. Spominjamo se zlasti 
njegovo zelo uspešne vloge prezkega načel
nika Jerotija iz Sumljive osebe. 

Množica odlikovanj in priznanj za 
kulturno delovanje jc zgovoren znak njego
vega prizadevanja, uspehov dela v Trzinu. 
Četudi kratko življenje (rojen je bi' i 
1940), jc bilo vsebinsko polno, ustv;; 1 10 
in ne zaman. Kadarkoli bo pogled T--'incev 
segel na preteklost njihove kulturr 
nosti, ne bodo mogli mimo sporni- in dela 

igralca Toneta Vončini-ja. 
B. 



KULTURA IH HUITURHE PRIREDITVE 

0: 

I 
100 let godbe 
na pihala Domžale 

Tako kot mengeška, praznuje tudi domžalska godba v letošnjem 
letu visok jubilej 100 letnico delovanja, saj je bila ustanovljena 
pred 100 leti leta 1884. 

O domžalski godbi je bilo doslej že veliko napisanega, vendar 
sem v brošuri , k i bo izšla ob tem jubileju skušal zajeti č im več . vse 
kar je bilo mogoče zaslediti v pisnih In ustnih virih. Zato ni č u d n o , 

. da seje nabralo vsega tega gradiva za doslej najobširnejšo brošuro o 
domžalski godbi. 

In kaj vse je zapisano v tej brošuri? Seveda najprej zasledimo 
podatke o ustanovitvi godbe, ki je prvič nastopila leta 1884 ob 
otvoritvi nekdanje Pichlerjeve gostilne v Stobu, ko je godba ob tej 
pri l iki zaigrala slovensko himno „Naprej zastava slave" in ,,1'ridi 
Gorenje". 

Do takrat jc le še malokdo vedel, da jc 
bila tudi v Domžalah ustanovljena sloven
ska godba in ne le Tirolska, ki jc delovala žc 
nekaj let preje in jc kmalu zatem prenehala 
delovati. I'rav zaradi prebujene narodne 
zavesti v takrat povsem nemškutarskem 
domžalskem življu, je vzpodbudila domači
ne, da so ustanovili lastno slovensko godbo. 
Godba jc prva leta delovala še v okviru 
domžalske požarne brambe Gasilskega 
društva Domžale. Idejnemu pobudniku in 
ustanovitelju učitelju Francu Pfeiferju, ki 
ima za ustanovitev največ zaslug, so se 
pridružili še ostali ustanovitelji in to bratje 
Martin, Jakob in Josip Flis, Anton Miiller, 
Franc in Anton Zajec, Karel Flerin, Josip 
Jezernik, Josip Tonig, Gašper Juvan, Ivan 
Flerin, Miha Svetlin, Franc Pavli, Ivan 
Kircher in Franc Pire. Sprva niso imeli 
svojih uniform in ko so sc leta 1890 prvič 
slikali, so bili še v gasilskih uniformah. Vaje 
so imeli v tabornem stolpu cerkve na 
Goričici. Ko seje pa šola leta 188 preselila* 
v novozgrajeno poslopje, so od takrat dalje 
imeli vaje v stari šoli in to do leta 1929, ko 
so zgradili godbeni dom. 

Domžalsko godbo so vabili na številne 
prireditve širom Slovenije od Gorenjske, 
Dolenjske, Primorske in Štajerske, saj so 
bile godbe takrat v Sloveniji še silno redke. 
Leta 1889 je godba nastopila pri odkritju 
spomenika Franu Levstiku v Velikih 
Laščah, leta 1904 pri odkritju spominske 
plošče matematiku baronu Juriju Vegi v 
Zagorici pri Moravčah, leta 1907 pri otvo
ritvi gasilskega doma v Moravčah, leta 1908 
v Košani na Primorskem, pa v Skofji Loki 
in Cerkljah na Gorenjskem. Velikokrat so 
igrali tudi v Ljubljani pod Kozlarjevim 
gradom, kjer je sedaj muzej NOB. Leta 
1899 jc godba ustanovila godalni orkester, 
ki ga je vodil ustanovitelj, kapelnik in 
organist Jakob Flis. Ta orkester je nastopal 
na številnih prireditvah, deloval je pa od 
pričetka 1. svetovne vojne lota 1914. Orke
ster je pa deloval tudi po vojni od leta 
1919, do okupacije leta 1941. Godba je 
veliko prispevala k slovesnostim, ko so bili 
v Domžalah izročeni svojemu namenu leta 
1906 gasilski dom v Stobu, leta 1910 
društevni dom, leta 1911 sokolski in gasil
ski dom v Domžalah. 

Prvi jubilej — desetletnica 
Godba je slovesno praznovala tudi svoje 

jubileje. Prvi tak jubilej je"praznovala ob 
10-letnici delovanja. Tega jubileja se je za 
tisti čas udeležilo izredno veliko ljudi in to 
kar dva tisoč, kar priča kako je bila godba 
žu v tem čusii priljubljena nri ljudeh. 
25-letnico je godba praznovala leta 1911, Na 
predvečer je Inla baklada, zjutraj budnica. 
Domžale so bile v zastavah in cvetju. 
Slovesnosti se je udeležila tudi Mengeška 
godba. Godbeniki so dobili spominske 
značke z napisom ,,25 let domžalske 
godbe". Najzaslužnejšemu uslanovitelju 
Franu Pfeiferju so na grob položili venec. V 
času 1. svetovne vojne je godba delovala le 
v manjšem obsegu, kajti večina godbenikov 
je bila v vojski. Zaradi ran dobljenih v 1. 
svetovni vojni je umrl godbenik Valentin 
Abe iz Stoba. 

V proslavo ustanovitve Jugoslavije leta 
1918 je godba poleg proslave v Domžalah 
sodelovala tudi na manifestaciji v Ljubljani. 
Leta 1920 je skupno z mengeško godbo 
sodelovala pri sprejemu regenta Aleksandra 
v Domžalah. Veliko je sodelovala tudi na 
številnih nastopih Orlov in Sokolov, največ
krat pa na jubilejih gasilskih društev doma 
in po Sloveniji 

Leta 1924 je godba praznovala 40-letni-
co delovanja. Te slovesnosti so se udeležile 
Mengeška, Kamniška, Zelezničarska godba 
iz Ljubljane in godba iz Zidanega mosta. 
Leta 1925 so bile Domžale proglašene za 
trg. Te slovesnosti so je poleg domžalske 
udeležila tudi mengeška godba in približno 
10.000 ljudi. 

Godbeni dom — prvi v Sloveniji 
Leta 1929 je godba zgradila godbeni 

dom, ki je bil prvi v Sloveniji. Vogelni 
kamen za ta dom je leta 1926 vzidal 
takratni župan Anton Skok. Ob tej priliki 
sta izšli tudi dve številki Domžalca. V 

sprevodu so poleg gasilcev, skavtov, Soko
lov, Orlov, Pevskega društva, preko 200 
narodnih noš sodelovala tudi godbe., iz 
Mengša, Zidanega mosta, Viča in Ccrkelj. 
Zares, velik dogodek za Domžale, nadvse 
pomemben za godbo. 

Leta 1929 jc pričel delovati tudi dram
ski odsek, ki je deloval do leta 1941. V 
novozgrajenem godbenem domu. ki je 
postal žarišče kulturnega dela, so bila upri
zorjena številna kvalitetna dramska dela, ki 
se jih stari Domžalčani še danes radi spo
minjajo. Poleg Vinka Ricdla sta igre režirala 
še Ivan Redenšek in Franci Lazar, ki je v 
Domžalah vzgojil generacijo priznanih igral
cev.Pri večini iger jc sodeloval tudi godbeni 
orkester. 

Leta 1934 — petdesetletnica 
Leta 1934 je godba praznovala pod 

pokroviteljstvom bana dr. Draga Marušiča 
50-lctnico delovanja. Tudi ob tej priliki je 
izšel list Domžalec. V godbenem domu je 
bila pod vodstvom režiserja Francija 
Lazarja uprizorjena igra Carski sel v drama
tizaciji Ivana Redenška. Proslave so se 
udeležile godbe iz Mengša, cerkvena iz 
Jesenic, godba Vič Glince, Zelezničarska 
iz Celja ter godba poštnih uslužbencev iz 
Ljubljane, zastopane pa godbe iZ Moravč, 
Sloga iT Ljubljane ter kamniška godba. 

Med II. svetovno vojno - tudi 
kulturni molk 

V času okupacije so godbeniki leta 
1943 namerno poškodovali nekaj instru
mentov ter prenehali nastopati in se pridru
žili kulturnemu molku. Med 2. svetovno 
vojno so padli tudi trije godbeniki Anton 
Jesihar, Alojz Svetlin in Franc Klemen. Po 
končani 2. svetovni vojni so bili godbeniki 
mobilizirani v sestav X V . divizije. Po demo
bilizaciji pa so sodelovali na raznih nfitin-
gih, proslavah ter številnih partizanskih 
prekopih. Godbeni dom jc bil močno po
škodovan. Godba je šele po daljšem raz
pravljanju pristopila v SKUD, uspešno pa 
pričela z delom šele potem, ko se je leta 
1952 ponovno osamosvojila. 

Leta 1946 - mladi na pohodu 
Leta 1946 je pričela z delom mladinska 

godba, ki jo je najprej vodil Tomaž Juvan, 
kasneje pa Jože Flis. Tako kot starejši 
godbeniki, so tudi mladi uprizarjali krajše 
igre, da so lahko z izkupičkom nabavili 
najpotrebnejše instrumente. Leta 1950 je 
bila v Domžala ustanovljena Glasbena šola, 
iz katere jc v kasnejših letih izšla večina 
članov domžalske godbe. Prvi godbeniki iz 
te šole so prišli v godbene vrste leta 1959. 

Leta 1954 je godba praznovala 70-letni-

co. Pokrovitelj jc bil predsednik LOMO 
Domžale in narodni heroj Franc Avbclj-
Lojko. Ob tej priliki je izšel tudi list 
Domžalski vestnik. Tega leta je godba 
nabavila zimske uniforme, letne pa 1956. 
Na tej slovesnosti so sodelovale godba JLA 
iz Ljubljane ter godbe iz Mengša, Medvod 
in Vevč. Nove instrumente jc godba dobila 
leta 1959, ko je praznovala^75-lctnico 
delovanja. 

Izreden dvig kakovosti v zadnjih 
letih 

Godba se jc v zadnjih 20 letih udeleže
vala tudi številnih revij in tekmovanj pihal
nih orkestrov, kjer je zasedla lepa mesta, 
vsekakor največji uspeh je pa dosegla leta 
1981, ko je pod vodstvom kapelnika 
Toneta Juvana na 6. republiškem tekmo
vanju na Bledu zasedla 11. mesto in za to 
dobila srebrno plaketo. Godba je za svoje 
dolgoletno in uspešno delo leta 1972 preje
la priznanje OF, leta 1981 pa srebrno 
Kersnikovo plaketo, ki jo jc prejel tudi 
kapelnik Tone Juvan. Godba je slovesno 
praznovala tudi 80, 85, 90 in 95-letni 
jubilej. Za 80 in 90 letnico sta izšli bogato 

ilustrirani brošuri, za 95-letnico pa le zlo
ženka. Delovanje godbe v zadnjih 20-letih 
je bilo v glavnem opisano v Občinskem 
poročevalcu. Zasluga, da je godba v tem 
stoletnem obdobju tako uspešno delovala, 
gre predvsem prizadevnim kapelnikom, ki 
so bili v glavnem domačini, seveda pa tudi 
odbornikom in vsem članom godbe. God-
beno delo so vseskozi podpirali domačini, 
zato ni čudno, da sp godbi tudi sedaj ob 
tako visokem jubileju priskočile na pomoč 
družbenopolitične organizacije, združeno 
delo in privatni sektor, da jc godba dobila 
prepotrebne nove instrumente. Iz sredstev, 
ki so jih prispevali pokrovitelji Skupščina in 
družbenopolitične organizacije, Kulturna 
skupnost iz ZKO Domžale ter DO Melodija 
Mengeš ter DO Helios Domžale in sredstvi, 
ki so jih prispevali obrtniki in posamezni 
darovalci, je godba lahko nabavila tudi nove 
uniforme, omogočili so pa tudi izdajo 
jubilejne brošure. 

Tako so domačini godbi ob visokem 
jubileju dokazali, da godba živi s krajem, saj 
v kraju ni pomembne prireditve, kjer ne bi 
nastopila tudi domžalska godba. 

Tone Ravnikar 

Dober dan, domžalski občan: 

Janko 
Abe 

Smo tik pred praznovanjem 100-letnice domžalske godbe. Zato bi rad 
tokrat predstavil Andrejevega Jankota — Jankota Abeta, ki je bil 
godbenik od leta 1924, ko je godba praznovala 40-letnico, pa do leta 
1979, ko je godba praznovala 95-letnico delovanja. Biti godbenik 55 let 

je za godbenike še kako lep in izreden jubilej, zato naj Jankota 
predstavim predvsem kot godbenika. 

„ J a n k o , kdo vas je navdušil za igranje pri godbi? " 
„Veselje do godbe sem dobil kar doma, saj je bil oče Valentin tudi 

godbenik in je bil tako prvi, ki me je navdušil za godbo. Oče je igral 
pozavno. Bil je edini godbenik domžalske godbe, ki je za ranami, 
dobljenimi na Tirolski fronti, leta 1918 tam tudi umrl. Bil sem najstarejši 
izmed petih otrok, ki jih je zapustil. Rojen sem bil leta 1907, najmlajša 
sestra Francka, pa ob smrti ni bila stara niti teto dni." 

„Kate re instrumente pa ste igrali? " 
,,/gral sem več instrumentov. Najprej trobento, kasneje bas krilovko, 

po vojni pa vseskozi drugo krilovko. Glasbene šole ni bilo, zato je bil moj 
prvi učite/j godbenik Tomaž Juvan, kasneje pa kapelnik Vinko Riedll. 
Vaje smo do leta 1929, ko je bil zgrajen godbeni dom, imeli še v stari šoli 
pod cerkvijo." 

»Verje tno se iz svoje dolgoletne dejavnosti v godbenih vrstah 
spominjate kakšnih zanimivih dogodkov? " 

„Kmalu potem, ko sem vstopil v godbene vrste, smo leta 1925 igrali v 
Beogradu. Do Beograda smo se vozili celo noč. Ker smo bili tu dva dni, 
smo prenočili na levem bregu Save. V Beograd so nas prepeljali z rečno 
ladjo, na kateri smo tudi igrali. Spominjam se, da smo na ladji igrali 
skladbo „Reale de I a marina". Beograjčanom je bila zelo všeč in so nas 

prosili i da jo ponovimo jekoč „Ajde bračo, sviraj Vardar" in tako je od 
takrat naprej ta skladba dobila to novo ime. Seveda smo zvečer šli tudi v 
kavarno Evropa in tam videli nočno življenje Beograda. 

Zelo dobro se spominjam 12. julija 1931, ko je domžalska godba 
igrala v Grobljah pri otvoritvi takratnega društvenega doma. Bilo je v 
času Živkovičeve diktature, ko so bila v letu 1930 razpuščena prosvetna 
in orlovska društva. Čeprav so bili na tej prireditvi navzoči žandarji in 
tudi kamniški okrajni glavar Ogrin, je godba kar sedemkrat zaigrala 
orlovsko koračnico, ki je bila seveda v tem času prepovedana. Glavar 
Ogrin je bil zaradi tega prestavljen, ker je prireditev premalo zavaroval, 
kapelnik Riedll pa je bil, ker ni hotel izdati, kdo je naročil igranje 
orlovske koračnice, obsojen na plačilo 400 din. Ob tej priliki so na 
veselici prodajali za Jarše značilni velik „jarški pibeč". 

Godba je morala velikokrat na isti dan igrati kar na dveh prireditvah. 
Zato smo se godbeniki razdelili v dve skupini in tako zadovoljili 
prireditelje, ki so želeli, da igramo na njihovih prireditvah. 

Po vojni smo igrali tudi pri otvoritvi doma Planinskega društva 
Domžale na Veliki Planini. Takrat seveda še ni bilo žičnice, zato smo jo 
kar peš mahnili iz Črne na Veliko planino, seveda v civilu. Takrat je 
domžalska godba veliko pripomogla k slovesnemu vzdušju ob otvoritvi 
tega doma. Godbi je takrat dirigiral Tomaž Juvan." 

„ Z n a n ste tudi po tem, da ste več let tudi veliko prispevali k 
popularizaciji prvomajskih budnic." 

„Prvomajske budnice smo igrali že v stari Jugoslaviji, toda le do leta 
1927, ko so jih prepovedali. Takoj po 2. svetovni vojni smo z budnicami 
nadaljevali. Najbolj se take budnice spominjam leta 1964, ko je godba 
praznovala 80-letnico. Takrat je Tinčkov Lojze zapregel v voz dva vola, 
Keber je pa kar na vozu delil priznani golaž, drugo leto pa je Lojze 
zapregel vola in konja. Za 85-letnico leta 1969 sem se zelo trudil, da je 
bilo ob tem jubileju prisotnih toliko narodnih noš." 

„Po poklicu ste kl jučavničar in kot tak ste veliko pripomogli k temu, 
da ste godbenikom popravljali poškodovano instrumente. Pa še o tem 
malo več povejte . . . " 

„Za ključavničarja sem se izučil pri-ključavničarskem mojstru Francu 
Končanu. Leta 1927 sem se zaposlil v takratni Bistri, sedaj Heliosu 
Domžale, kjer sem delal do upokojitve leta 1966. Čeprav sem bil prva 
leta sam v ključavničarski delavnici, sem leta 1934tko je pričela z delom 
škrobarna, postal kurjač, od leta 1957 dalje pa strojnik pogona v 
škrobarni. Godbene instrumente, predvsem trobila, sem popravljal že 
pred vojno, predvsem pa po vojni. S tem delom sem prenehal pred nekaj 
leti, vendar moram včasih še vedno prijeti za to delo, pri čemer mi 
priskoči na pomoč nečak Drago Tavčar, ki je tudi godbenik od leta 
1960." 

„Vrs to let ste bil i tudi član dramske skupine domžalske godbe, igrali 
ste pa tudi še po vojni. Kako se spominjate tega? " • 
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Iz poročila Komisije za pregled prostorov za šolsko prehrano in kabinetni pouk na vseh 
osnovnih šolah v občini Domžale: 

Mnogo potreb in nalog 
Po sklepu komisije za pripravo referenduma za IV. samopri

spevek je bila imenovana komisija za pregled prostorov za šolsko 
prehrano in kabinetni pouk na vseh popolnih osnovnih šolah. 
Komisija je opravila pregled od 4. do 11. aprila tega leta. Poleg 
popolnih šol si je ogledala še podružnično šolo R. Dragarjeve v 
Dragomlju. 

Komisija je izdelala obširno poročilo. V njem je poleg splošnih 
ugotovitev prikazala problematiko šolskega prostora na posamezni 
šoli. 

Celotno poročilo bo obravnavala tudi skupščina Občinske 
izobraževalne skupnosti. 

Iz obširnega gradiva povzemamo le splošne ugotovitve in 
zaključke. 

- Na nobeni šoli niso specialne učilnice 
2 1 pouk fizike, biologije, kemije, zgodo

vine, zemljepisa, likovne, glasbene in 
tehnične vzgoje na predmetni stopnji obli-

Literarni kotiček 
Pobuda o zbiranju literarnih del ustvarjalcev naše obč ine je naletela na 

velik odziv. Odslej bomo v obč inskem glasilu vsakokrat objavili eno od 
teh del (pesem, basen, anekdota, novela) in upamo, da bo to vzpodbudilo 
tudi ostale, k i se še niso odzvali našemu vabilu. 

Dušan V r t a č n i k : T A K R A T 

Takrat, ko deklicam oči žarijo, 
ko majske trave veter prepogiba, 
ko fantje v tihem zapojo večeru , 
takrat poljubov ustnice želijo. 

Takrat, ko deklicam oč i žarijo, ) 
ko listje rjavo pada od drevesa, 
ko v n o č n e m hladu ti telo t r epeče , 
takrat objamem nežno te, l jubeče . 

Takrat, ko deklicam oč i žarijo, 
vulkan je v tebi, v mojem srcu plamen, 
goriva skupaj in oba želiva, 

da ne ugasne in zgori od želje, 
in misli moje k tebi le hitijo, 
takrat, ko deklicam oč i žarijo. 

Pesem izbrala: Cveta Zalokar Oražem 

'.Pri dramski skupini domžalske godbe sem igral takoj, ko je le-ta 
Pričela z delom leta 1928 pa do okupacije leta 1941. Spominjam se, da 
sem igral v dramskih delih Lumpacij vagabund. Trije vaški svetniki, 
Rokovnjači, po vojni sem pa leta 1946 najprej igral berača z originalno 
tejno, ki sem jo dobil v bližnjem Čemšeniku in v igri Ribičeva hči, ki jo je 
^Žira/a Mazovčeva Štefka. Godba je ob tej priliki imela koncert, med 
koncertom je bila pa ta igra uprizorjena. V vlogi berača me je narisal tudi 
slikar Milan Merhar. Kot se spominjam, sem igral šc v igrah Kraij na 
Betjanovi, Namišljeni bolnik. Kar hočete, Rokovnjači, verjetno pa še v 
nekaterih drugih, vendar se tega ne spominjam več." 

. .Živite v hiši v Stobu št. 15, sedaj Ljubljanska 20, kjer se je n e k o č 
teklo pri Avaju, kasneje pri Vesovcu, pa pri Jakelnovem Andreju, sedaj pa 
* pri hiši reče le pri Andreju. V vaši hiši je več let živel tudi ustanovitelj 
domžalske godbe učitel j Pfeifer. Pa mi prosim še o tem malo več 
P o v e j t e . . . " 

..Učitelj Franc Pfeifer je bil rojen 1843, umrl pa je leta 1905. Poleg 
te93, da je bil ustanovitelj, je bil tudi prvi kapelnik domžalske godbe. Kot 
Priznani sadjar je tudi pri nas doma zasadil izredno dobro sadno drevje-
K° je leta 1959 umrl njegov sin Ivan, ki ga je godba tudi imenovala za 
kojega častnega člana, smo igrali godbeniki pri njegovem pogrebu v 

I LJubljani. Že vrsto let skrbim za grob ustanovitelja Pfeiferja na starem 
Pokopališču. Posebno lepo sem grob uredil za 80-letnico. Ko je o tem 
^sdel ing. Kiler zaposlen v tovarni Helios, mi je za ureditev ograje dal vse 
Potrebno, predvsem pa barvo. Napis na grobu je takrat obnovil podobar 
Hrovat iz Domžal." 

. .Kako ste pa preživeli okupacijo? " 
I ..Leta 1944 so me Nemci najprej zaprli v Kamniku, nato v Begunjah, 
Potem sem bil na prisilnem delu v Nemčiji v Dortmundu vse do konca 
v°ine. Da so bili to težki časi, mislim, da mi ni treba posebej poudariti. 
°ornov smo hodili tri tedne, veliko peš, od mostu do mostu, ki so bili 
\e&noma porušeni, nazadnje sem se pa z vlakom pripeljal konec meseca 
iunija 1945 v Ljubljano. V juliju sem nato prišel domov." 

..Za dolgoletno delo pri godbi ste prav gotovo prejeli več priznanj? " 
•.Prejel sem srebrno in zlato Gallusovo značko, diplomo domžalske 

9°dbe ob 75 in 80-letnici za dolgoletno vestno delo in udejstvovanje na 
Slasbenem področju, ob 85-letnici sem prejel občinsko priznanje, ob 
0-tetnici priznanje ZKO Domžale, ob 95-letnici pa knjižni nagrado ZKO 

°°rnža/e." 

j. Janko Abe je prejel tudi bronasto, srebrno in zlato priznanje 
cističnega društva Domžale, saj z njemu lastno natančnostjo skrbi za 
P izgled domače hiše in njene okolice. Čeprav ne sodeluje več v 

vrstah,.mu želimo, da bi še naprej obiskoval godbene prireditve, 
* udeleževal .občnih zborov in da bo tudi vnaprej še tako povezan z 
^dbeniki, kjer je preživel toliko lepih let. 

Tone Ravnikar 

kovane v skladu z novejšimi usmeritvami 
glede velikosti in opreme. Na šoli V . Perka 
ustrezajo tem usmeritvam le učilnice za 
fiziko, kemijo in biologijo. 

Večina šol je v danih prostorih zagoto
vila ustrezne pogoje za izvajanje pouka na 
predmetni stopnji. To so dosegle s primer
no organizacijo, maksimalno izkorišče
nostjo vsakega prostora oz. z njegovo 
večnamensko uporabo. Oprema v special
nih učilnicah je na večini šol dotrajana oz. 
zastarela. 

Na šolah, kjer je razredna stopnja 
organizirana kot celodnevna šola, so 
prostorski oz. delovni pogoji za predmetno 
stopnjo manj ugodni, čeprav je le-ta samo v 
dopoldanskem času. 

Knjižnico s čitalnico imata po norma
tivih le šoli V.Perka in J.Vega. Drugod je 
knjižnici namenjen manjši prostor okoli 
30 m2. 

- Vsem zahtevam ustrezata kuhinji lc v 
šolah V.Perka in J.Vega. Glede na število 
kosil, ki jih pripravljajo, delno ustrezajo 
predvsem po velikosti kuhinje na šolah 
J.Kersnik, M.Blejc-Matevž in M.Koželj. 

Povsem neustrezni sta kuhinji na šolah 
Radomeljske čete in J.Broz Tito, ki jih v 
okviru obstoječih površin ni možno ustrez
no preurediti. Tudi v šoli Šlandrove brigade 
kuhinja ne ustreza normativom. 

- Sole z največjim številom učencev in 
šole s celodnevno organizacijo vzgojnoizo-
bražcvalnega dela na razredni stopnji 
(Šlandrove brigade, M.Blejc-Matevž, J.Broz, 
M.Koželj) pogrešajo malo telovadnico. V 
veliki ni možno-vsem učencem zagotoviti 
pouka telovadbe. Zato uporabljajo tudi 
večnamenski prostor, ki pa ni ustrezno 
opremljen, zato je nevarnost poškodb 
velika. 

V vseh šolah (razen M.Koželj in 
V.Perka) je za pripravo na šolo oz. za malo 
šolo opremljen poseben prostor. Osnovne 
šole izvajajo pripravo na šolo za okoli 500 
otrok, kar je 65 % populacije, ki mora biti 
zajeta v to obliko vzgOjnoizobražcvalncga 
dela. Minimalno število ur programa pri
prave na šolo izvaja le šola V.Perka, vse 
ostale pa 350 ur in več. 

Zaključek 
1. Strokovnjaki za načrtovanje šolskega 

prostora in projektanti naj: 
- izdelajo programsko-tehnično oceno 

potreb in možnost preureditev oz. prezidav 
v obstoječih zgradbah ter morebitne dozi
dave novih prostorov pri šolah M.Koželj 
Dob in J.Kersnik Brdo, da bi zagotovili 
ustrezne specialne učilnice. Na obeh šolah 
proučiti hkrati razrešitve prostorov za 
otroško varstvo oz. malo šolo; -

proučijo program z idejnim načrtom 
, za dozidavo in preureditev šole Radomelj

ske čete ob upoštevanju števila učencev v 
dopoldanski izmeni; 

proučijo tehnične možnosti za presta
vitev dimnika in otranjo preureditev prosto
rov na podružnični šoli R.Dragarjeve v 
Dragomlju. 

2. Uresničiti načrt dozidave in preure
ditve šole J.Broz. Tito brez zahodnega 
prizidka. 

3. Pristojni upravni Organi naj v sodelo
vanju z občinsko izobraževalno skupnostjo 
in skupnostjo osnovnih šol do novembra 
1984 izdela osnutek za spremembe šolskih 
okolišev oz. njihovega sprotnega prilaga
janja gibanju števila šoloobveznih otrok, da 
bi tako uravnavali vsako šolsko leto posebej 
maksimalno izkoriščenost prostorskih 
kapacitet osnovnih šol. 

4. Posebna strokovna skupina v okviru 
skupnosti osnovnih šol naj v sodelovanju z 
občinsko izobraževalno skupnostjo do 
decembra 1984 prouči možnosti za večjo 
izkoriščenost kapacitet sedanjih šolskih 
kuhinj. 

Mladi na poč i tn icah : 

Kako 
preživljamo 
počitnice? 
BISTRIŠKA S L I K A R S K A K O L O 
N I J A 

Ze tretje leto obiskujemo slikarsko ko
lonijo. Ta kolonija poteka pri tovarišici I i i 
Rebula. 

V tednu dni, kolikor traja slikarska 
kolonija, spoznavamo veliko slikarskih teh
nik. Rišemo s flomastri, vodenimi barvica
mi, ogljem itd. Delamo trganke, striženke, 
slikamo na les, kamenje in tekstil. Na 
koncu pa imamo razstavo. 

Tovarišici Idi se najlepše zahvaljujemo 
za čudovito preživet teden počitnic. Upa
mo, da nam bo nekaj prostega časa poklo
nila tudi naslednje počitnice. 

Udeleženci: Miloš, 
Matjaž, Igor in Natalija. 

Laura, Nataša, 

Na obisku v knjižnici: 

Veliko darovalcev 
Cene knjig vrtoglavo naraščajo in mnogi so prenehali knjige kupovati. 

Prav zato so pridobile knjižice veliko število novih bralcev in zato se 
izposoja stalno povečuje. V počitniških mesecih je to še posebno opazno 
in mnoge police so ostale prazne. Knjižničarke so se odločile, da zaradi 
dopusta letos ne bodo niti za dan zaprle vrat knjižnice. In iskalcev 
dobrega branja je bilo vedno dovolj, za mnoge zanimive knjige se je vnel 
pravi boj. Da pa boste lažje razumeli težave Občinske matične knjižnice, 
smo se pogovarjali z knjižničarkama Marijo Zupane in Valentino 
Černetovo. 

t 

Statistika je suhoparna, kljub temu pa nam lahko veliko pove in 
prikaže stanje ter nas usmerja za vnaprej. Kaj kažejo podatki, ki jih 
zbirate v knjižnici? 

Tov. Zupane: 
Ugotavljamo, da se vrtoglavo povečuje število bralcev — letno jih je že 

nekaj let okoli 20 % več; v številkah pomeni to okoli 300 novih članov, 
kar pomeni tudi sorazmerno več izposoje. Trudimo se, da bi nabavljali 
vedno več in zadovoljili svoje zveste obiskovalce in mnogi nam pri tem 
pomagajo. 

Vemo, da že vse leto poteka družbena akcija, ki želi doseči , da bi 
knjižnicam dodeljevali č im več sredstev. Kako je s tem v Domžalah? 

Tov. Zupane: 
Poudariti je treba zlasti vel ikoskrb Kulturne skupnosti Domžale , ki je 

knjižničarstvo uvrstila med glavne naloge. Poleg rednih sredstev so že lani 
ob koncu .leta namenili ostanek 30 starih milijonov za nabavo knjig. 
Letos so spomladi prav tako dodatno dodelili 28 starih milijonov za 
nakupe ob popustih v nekaterih založbah. Tako smo letos odkupili že 
1.200 knjig. V okviru akcije sindikata pa nam je Občinski sindikalni svet 
namenil 2 stara milijona in nam naročil Delavsko enotnost in Knjižico 
Sindikati. 

Prav gotovo se najdejo tudi ljudje, ki so pripravljeni knjižnici darovati 
svoje knjige. Želijo, da bo preje njihovo knjigo lahko prebralo čim več 
bralcev? 

Tov. Černe: 
Poleg različnih organizacij in društev je naši knjižnici darovalo, svoje 

knjige še okoli 50 darovalcev. Ker menim, da je to zares plemenito 
dejanje, je prav, da naštejem tiste, ki so darovali večje število knjig. To sta 
zakonca Lenček, dr. Terčel j , Marjan Debevc iz Doba, Skokovi iz Domžal , 
Francka Pezdir, Grilj Marjan, Nemec Mitja, Bon Jure, Kruljec Simon in 
Urbanija Darko. 

Vemo, da se v jeseni pripravlja v okviru S Z D L sekcijski posvet o 
knjižničarstvu. Katere so trenutno največje težave domžalske knjižnice? 

Tov. Zupane: 
Najbolj nas pesti vprašanje pogojne mat i čne knjižnice. Če do leta 

1990 ne bomo uredili nekaterih stvari, potem bomo izgubili svojo 
samostojnost. Glavni težavi sta premajhna kadrovska zasedba in premaj
hen nakup. Naj to ponazorim s podatki. Kadrovska zasedba je bila le 
24 % in po normativih bi morali zaposlovati kar 8 ljudi. To pomanjkanje 
odseva zlasti pri urejanju katalogov. Smo se pač odloči le , da bomo večjo 
pozornost posvečale bralcem in jim pomagale pri izbiri. Prav tako ne 
dosegamo tudi normativov glede nabave, saj bi morali sorazmerno s 
številom prebivalcev nakupiti letno kar 4.000 knjig, mi pa jih komaj 
polovico te številke. Torej bo potrebno sekcijski posvet dobro pripraviti 
in se na njem dogovoriti kaj zahtevamo in pr ičakujemo od domžalske 
knjižnice. Delavke v njej smo se vedno pripravljene maksimalno anga
žirati. 

Cveta 

V spomin: 

Metod 
Končan 

Prve dni julija 1984 so se številni sorodniki, prijatelji in znanci na domžalskem 
pokopališču poslovili od pokojnega Metoda Končana, povratnika iz Amerike, ki je 
bil eden redkih starih Domžalčanov, kije kljub častitljivi starosti 86 let še vedno pel 
v vrstan moškega pevskega zbora upokojencev Janez Cerar Domžale. 

Pokojni Metod je okušal grenki kruh tujine, saj je bil kar 50 let v Ameriki, kajti 
za številno družino doma ni bilo kruha. Čeprav so bili v novi domovini že sestra 
Marija ter brata Janko in Ciril, so bila zanj prva leta v tujini vsled gospodarske krize 
zelo težka. Kljub temu, da je bil izučen za ključavničarja, je moral prijeti za vsako 
delo, saj je delal v pekariji, v sladkorni tovarni, v popravljalnici orožja inje šele po 
več letih dobil redno zaposlitev ključavničarja pri judovskem obrtniku, kjer je ostal 
do upokojitve. 

V novi domovini se je tudi poročil s Ciganovo Pepco iz Domžal. V zakonu se 
jima je rodil sin Fredi, vendar sta mu oba umrla. Prav zanj veljajo uvodne besede iz 
Župančičeve Dume „Slišal sem pesem in čul sem glas pojoč, čul sem, kako je 
zvenelo moje srce". Želel si je zopet rodnega kraja. Po infarktu, ki gaje doživel, se 
je po 50-letih ponovno vrnil v staro domovino. 

Veselje do petja in glasbe mu je vcepil že oče Franc, ki je bil tudi član 
domžalske godbe. Ze kot mlad fant je rad prepeval, pesem mu je bila vse. Pelje pa 
tudi v tujini, saj je pri moškem pevskem zboru Prešeren v Chicagu prepeval še nekaj 
let pred vrnitvijo v staro domovino. Poleg tega je igral tudi v slovenski godbi, pa še v 
dramski skupini. V Moški pevski zbor upokojencev Janez Cerar se je vključil že 
ki.ialu po vrnitvi v staro domovino in mu ostal zvest do nenadne smrti. 

Metodu Končanu je v slovo v imenu Društva upokojencev Domžale in 
podružnice Izseljenske matice Kamnik-Domžale spregovoril predsednik Društva 
upokojencev Ivan Redenšek. Ob odprtem grobu pa se je od njega poslovil 
predsednik Moškega zbora upokojencev Janez Cerar Ernest Seilnacht. V zadnje 
slovo mu je zapel moški in ženski pevski zbor društva upokojencev, cerkveni pevci, 
solist Rok Lap ter domžalska godba. 

Dolgoletnemu kulturnemu delavcu in povratniku iz Amerike Metodu Končanu 
bodi lahka domača zemlja, ki jo je tako ljubil. 

TOR 



V tekmovanju, ki so ga pripravili ob kmečkem prazniku v Moravčah, je 2. mesto v O b pril iki moravškega kmečkega praznika so pripravili tudi povorko / mimohodom 
košnji dosegel član Akt iva mladih zadružnikov iz Moravč Jaka Rokavec, sicer doma nastopajočih. 
,iz Češnjic. 

V soboto, 14., in nedeljo, 15. julija, sta A k t i v k m e č k i h žena in 
A k t i v mladih zadružnikov Moravče , k i delujeta v okviru Kmetijske 
zadruge Emona Domžale , organizirala že peti k m e č k i praznik. 

Letošnji k m e č k i praznik se je razliko val, od prejšnjih, na katerih 
smo si ogledali povorko s prikazom starih k m e č k i h opravil, 
rokodelskih del, znači ln ih za to področ je in staro ter novejšo 
kmetijsko mehanizacijo. 

Tokrat smo se odločili, da ob tem 
prazniku organiziramo tekmovanje med 
Akitivi kmečkih žena in aktivi mladih 
zadružnikov. Zato smo na bližnje kmetijske 
zadruge, kjer delujejo ti aktivi, poslali 
vabilo za sodelovanje. Odzvali so se aktivi 
mladih zadružnikov iz Kamnika, Domžal (2 
ekipi), Ribnice, Medvod in ekipa domačega 
aktiva. Ekipam mladih zadružnikov pa so se 
pridružile tudi ekipe aktivov kmečkih žena 
iz Domžal (2 ekipi), Lukovice, Blagovica-
Trojane in ekipa domačink. 

Članice moravškega aktiva so v Partizan
skem domu pripravile razstavo cvetja, 
ročnih del, starih predmetov ter pester 
izbor kulinaričnih posebnosti u moravskih 
hribov. Ogled razstave so popestrile lepe 
melodije, ki jih je na citre igral domačin 
Rado Kokalj. 

Kmečke igre so obsegale tekmovanja v 
košnji, grabljenju in šaljivih igrah (skakanje 
v vrečah, vožnja s samokolnico, štefaeta s 
koši). Vsako disciplino je bilo potrebno 

opraviti čim hitreje in kvalitetno. 
Med mladimi zadružniki je ' zmagala 

ekipa iz Kamnika, med kmečkimi ženami 
pa ekipa iz Domžal. Domačini so zavzeli 
tretje mesto, domačinke pa drugo. 

Med kosci sta dosegla prvo mesto 
Pančur Franc (AMZ Kamnik) in Osolin 
Nuša (AKŽ Domžale II). Najboljši grabljici 
pa sta bili Pančur Tončka (AMZ Kamnik) 
in Slapar Anka (AKŽ Moravče). Izven 
konkurence je v košnji zmagal Jug Štefan iz 
Češenika. Vsem tekmovalkam in tekmoval
cem čestitamo in se zahvaljujemo za sode
lovanje. 

Za prijeten zaključek praznovanja so 
moravski mladi zadružniki pripravili veliko 
vrtno veselico z bogatim srečelovom, za 
katerega pa so poskrbele članice Aktiva 
kmečkih žena iz Moravč. 

Ob zaključku se v imenu organizatorjev 
zahvaljujem vsem za prispevke in drugo 
pomoč pri izvedbi našega kmečkega praz
nika- Janez, OCEPEK, ing. 

Izločeni načrti individualnih 
hiš iz leta 1973 

Obveščamo vse imetnike individualnih hiš, da smo izločili gradbene 
nač r t e iz leta 1973, katerim je potekel 10 letni rok hrambe, kot to 
določajo predpisi. 

O b č a n i lahko dvignejo nač r t e v roku 30 dni po objavi v sobi 59/ I I 
Skupšč ine o b č i n e Domžale ob uradnih urah. Po tem roku bodo načr t i 
un ičen i . Sekretariat za o b č o upravo 

Gobarska sezona na Moravškem: 

Letos malo gob 
Zdaj, ko bi jih moralo biti največ, pa je, 

kot trdijo gobarji, premalo dežja, da bi 
rasle. A najbolj navdušeni jih le najdejo. 
Seveda so na vsako ponosni, še posebej na 
jurčke. 

„Toda, če želiš nabrati, moraš poznati 
mesto, kjer gobe rastejo," pravi nabiralec 
Martin MERELA, star 43 let, doma iz 
Vrhpolja št. 4, sicer tovarniški 
delavec. Martin je vnet gobar že od otroških 
let. Pozna nekaj mest v okolici Vrhpolja, 
kjer gobe rastejo, pa jih gre vedno nabirat 
tja. Letos pravi, da gob ni-preveč, ker je 
premalo dežja. Kljub temu jih najde toliko, 
da jih ima njegova žena Milka za vlaganje 
dovolj. Dobre pa so tudi v juhi in ocvrte z 
jajci. Martin pravi, daje vsega skupaj nabral 
preko 100 kg gob, nekaj jih je tudi prodal, 
podaril prijateljem, največ pa jih je njegova 
mama porabila za dom. V nedeljo, 16. 
julija, je Martin v štirih urah nabral en kg in 
pol zdravih jurčkov v bližini Vrhpolja. 
Nabrane gobe pa je njegova žena vložila. Še 
kako bodo gobe prišle prav na_ mizo za 
poslastico, pravi Martin. Najboljša bera gob 
je vedno po dežju. Rad stopi v gozd tudi ob 
lepem vremenu, saj ima naravo, še posebej 
gozd, zelo rad. Foto in tekst: 

J. NOVAK 

KMETIJSKA ZADRUGA EMONA 
DOMŽALE, Kidričeva 14 

Siliranje krompirja 
Zaradi okužbe posevkov krompirja z rjo in plesni jo že v 

vegetaciji zaradi nepopolne zaščite so se posevki posušili in, ker ni 
bila v pravem času kemično uničena cima, so začeli gomolji gniti 
že v zemlji. To gnitje se bo nadaljevalo tudi še v skladišču, zato je 
priporočljivo, da se drobni krompir, ki je ostal poleg jedilnega in 
semenskega, silira. S tem bomo preprečili izgube, ki nastajajo pri 
vsakem skladiščenju krompirja (dihanje, gnitje, plesnoba in 
cimljenje). 

Izgube hranilnih snovi so v povprečju 14 do 70 %, odvisno od 
časa skladiščenja. Pri siliranju pa se izgubi komaj 5—10% hranilne 
vrednosti krompirja in to ne glede na čas skladiščenja. 

Krompir za siliranje najprej operemo, nato pa parimo v parnih 
kotlih ali posebnih pari Ini ki h. Ko je kuhan, odcedimo vodo in 
stresemo v posodo, kjer ga pretlačimo, zatem pa ga še toplega 
stresemo v silosno jamo, kadi (lesene, plastične), kjer ga mora 
delavec s tolkačem v rokah in deskami na nogah tlačiti in 
poravnati. To tlačenje omogoča hitro vrenje in odlično kakovost 
silaže. Pomembno pa je tudi temeljito in takojšnje pokrivanje ter 
obtežitev silosa. 

Dostikrat pa primešamo h krompirju (na 100 kg 20 do 25 kg) 
mlado razrezano lucerno, belo deteljo, zelo mlado travo ali druge 
mlade beljakovinske krme. S tem se beljakovinsko razmerje v 
si/osni masi izboljša in doseže primeren odstotek sušine in ustrezno 
razmerje beljakovin in škroba v obroku. H krompirju pa lahko 
mešamo tudi druge sočne rastline (korenje, listje pese itd.), vendar 
ne kuhane, le razrezane. 

Siliran krompir ali siliran krompir z dodatkom mlade beljako
vinske krme lahko začnemo krmiti po 3 tednih in je primeren'' 
predvsem za krmljenje prašičev ali tudi drugih kategorij živali. V 
letnem času je ta krma dovzetna za naknadno fermentacijo (gretje, 
plesnenje), zato je priporočljivo, da se pri majhnem dnevnem 
odvzemu to porabi že pozimi. 

Pospeševalna služba 

Uspeh marljivih upokojencev v Moravčah: 

Iz gasilskega doma 
dom upokojencev 

Moravski upokojenci so s pomočjo kra
janov, delavcev in delavk raznih podjetij in 
tovarne s prostovoljnim delom iz opušče
nega gasilskega doma v Moravčah zgradili 
svoj dom, ki pa ni bil zgrajen samo s 
prostovoljnimi deli, temveč tudi s pomočjo 
denarnih sredstev in gradbenim materialom. 

Pred nedavnim so dom slovesno odprli. 
Izvedli so krajši kulturni program, ki so ga 
izvajati godba na pihala, moški pevski zbor, 
recitatorji KUD ,,Tine Kos" in OŠ Jurij 
Vega Moravče, ter Rado Kokalj na citrah. 

Ob tej priložnosti je predsednik Zveze 
društev upokojencev občine Domžale 
tovarih Ivan REDENŠEK izročil 29 priz
nanj posameznikom, podjetjem, organiza
cijam in KS, za njihov prispevek pri izgrad
nji novega doma upokojencev. 

Pokrovitelj doma doma upokojencev je 
občina Domžale, slavnostno pa je dom 
odprl predsednik skupščine občine Karel 
Kušar, ki je v svojem govoru nanizal delo 

upokojencev in ostalih pri gradnji doma. 
Poudaril je, daje uspeh - zgraditev doma -
vzgled ostalim. V domu naj se razvija 
dejavnost slehernega upokojenca, pa tudi 
drugih. 

Foto in tekst: 
Jože Novak 

Novi Dom upokojencev v Moravčah 
je bil /grajen z veliko prizadevnost 
jo, požrtvovalnostjo, delovnimi in 
denarnimi prispevki posameznikov 
ter seveda s široko družbeno akcijo 
Moravčanov. Dom je svečano odprl 
predsednik SO Domžale Karel 
Kušar. 

Obvestilo 
Po pravilniku o pokoft 

novem delu pokopališča \ 
brez predhodnega soglasji 

Za kršilce reda bo u 

Zaključna dela na igrišču. 

Najmlajša udeleženca akcije sta' a 

V slogi 
Kaj se da narediti s prosto' 

delom in lastnimi prispevki sc 
zali krajani Hribarjeve ulice v t 
saj so ob krajevnem prazni) 
junija 1984 svečano odprli i 
igrišče sredi svojega naselja. 

Kljub težavam, k i so oviral' 
tek del, je bila prva delona ak^ 
aprila 1983, zakl jučna dela 
krajani "opravili v dneh pred 1 

vijo. 

S prostovoljnimi prispevK 
akciji za izgradnjo igrišča sod! 
45 hiš iz Hribarjeve in Caw 
ulice. Tako so zbrali 33.140,0' 
jev. Pri delu pa so sodelovali di* 
člani (odrasli in otroci) iz 29. 
skupaj opravili 920 proste 
delovnih ur. 

r* 
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Društvo prijateljev mladine iz 
Mengša je pomagalo s sredstvi, k i so 
j ih prispevali SIS otroškega varstva 
(10.000,00) in SKIS Domžale 
(10.000,00), K S Mengeš pa je financi
rala izgradnjo poti ob igrišču. Vsa 
dela so opravili krajani sami, tudi 
izredno lepa in funkcionalna igrala so 
sami izdelali in tako z majhnimi sred
stvi zgradili lepo igrišče, kjer se otroci 
lahko varno igrajo v peskovniku, v 
leseni utici , na štirih gugalnicah, na 
plezalih, ob namiznoteniški m i z i . . . 

Po otvoritvi igrišča, na kateri so 
"ih predstavniki K S in D P O Mengeš 
ter društev, so se krajani zbrali na 
pikniku. Sklenili so, naj ostane 29. 
junij pomemben dan, zato bo to 
vsakoletni praznik ulice. 

Jože M L A K A R 

Predstavljamo mladega športnika: 

Simon Avbelj, tekmovalec v motokrosu 
Kljub velikim težavam je Občinska konferenca ZSMS Domžale na 

Zvezno mladinsko delovno akcijo Kozjansko v prvo izmeno od 10. junija 
do 8. julija poslala popolno brigado. Zanimanje med mladimi pada, 
večina mora pač med počitnicami zaslužiti kakšen dinar za odhod na 
morje, za knjige, za kolo . . . V delovnih organizacijah manjka delavcev, 
roki so kratki in vsak delavec se jim zdi nenadomestljiv, zato mnogi niso 
smeli na delovno akcijo, pa so si želeli. Je pač tako, da se za delovne 
akcije odločajo delavci iz proizvodnje in da je ostalim iz „pišam"pač 
tam bolje kot na delovišču, kjer bi bili včasih tudi oznojeni, umazani, 
ožuljeni. Stipendisti so že zdavnaj pozabili, da tej družbi kaj dolgujejo. 

Mladi komunisti čakajo, da ostari-
jo in dobijo druge in boljše dolžnost i . 
Seveda pa smo tudi v Z S M S kr iv i , da 
še vedno nismo uredili, da b i se 
udeležba na M D A priznala kot praksa. 
Morda nismo dovolj m o č n i . Prav tako 
premalo radikalno spreminjamo de
lovne akcije - še vedno je na njih 
preveč stvari s pridihom vojaške vzgo
je (telovadba, zbori , vodenje, povelje
vanje), delo na akcijah temelji le na 
krampanju in lopatenju. Pa kaj - o 
tem se bomo pogovarjali spet vse leto, 
pa zopet n ihče ne bo upal stvari 
spremeniti, ker se bomo bali kaj bodo 
rekli starejši, ostali v Jugoslaviji, saj 
drugje ni težav z zanimanjem! Toda 
kljub vsemu, treba bo najti povezavo 
z združenim delom (poletno delo v 
O Z D , k i bi potrebovale p o m o č ) , na
grajevati delo v M D B (podobno kot 
na Madžarskem) , poiskati je treba 
nač ine , kako izkoristi t i znanje mladih 
ter vključiti š tudente (raziskovalni 
tabori), poskrbeti za manj etablirane 

Leopold 
Aleš-Gašper 

Pred dnevi so v Mengšu pokopali znane
ga družbenopolitičnega in javnega delavca, 
borca Leopolda Aleša - Gašperja. Življenje 
Leopolda Aleša je bilo dolgo dobrih 76 let, 
bilo pa je bogato, polno, pokončno. Vojna 
vihra ga je našla kot trdnega kmeta, pa mu 
vendarle to ni zameglilo njegovega zanosne-
ga pogleda naprej, pogleda in prepričanja v 
potrebnost organizacije odpora, ki se mu je 
pridružil že takoj, v začetkih. Bil je med 
organizatorji odpora na nemškem območju, 
med ustanovitelji odborov OF, med onimi, 
ki so poskrbeli za gospodarske okoliščine 
boja za osvoboditev. 

Svojo, iz globoke narodne zavesti narav
nano dejavnost, je nadaljeval v ilegali, 
kamor je odšel 1. 1944. Deloval je v 
Zasavju, na Domžalskem, na področju 
Kamniškega okrožja. Njegova zanesljivost, 
neomajanost in zvestoba so karakteristike, 
ki o tem pomembnem življenjskem obdob
ju, ki je bilo preizkušnja značajev, govore 
zadostno. 

Po vojni je bil med prvimi uslužbenci 
okraja Kamnik, koder seje posvečal gospo-
darsko-kmetijskim vprašanjem. Ni bilo 
organizacije in društva, ki ji Leopold Aleš 
ne bi dal svojega pečata. Deloval je pri 
konjeniškem klubu v Komendi, bil jc usta
novni član gasilskega društva Topole, pred
vsem pa jc bilo gobato njegovo delo občin
skega odbornika in tudi delegata v delegat
skem sistemu. 

Seveda je vsa leta deloval tudi v borčev
ski organizaciji, ki jc z njim izgubila ne le 
člana, pač pa človeka, ki je svojemu kraju 
in občini zapustil pomemben pečat. 

B. 

oblike organizacije (tabori), skrajšati 
čas trajanja (poč i tn ice trajajo komaj 
dva meseca). 

Zdaj pa k naši brigadi. 
Na Kozjansko smo poslali izkušeno 

brigado, več ino pa so tvorili dijaki in 
delavci, k i bivajo v IC IMP Domžale . 
Bivali so v naselju v Šentvidu pri 
Planini. Kljub temu, da je bilo K o 
zjansko prva zvezna delovna akcija v 
Sloveniji, pa je naselje slabo urejeno, z 
majhno kuhinjo, starimi barakami in 
premajhnimi sanitarijami. Kljub temu 
pa so brigadirji dobro delali in ob 
koncu prinesli tudi največje priznanje 
- trak akcije. Tudi udarniških z n a č k 
ni bilo malo - kar 10. Prejemniki so 
bi l i : Peric Nedeljko, iz Induplatija, 

Mladi tekmovalec v motocrossu Simon Avbelj v svojem elementu na eni izmed dirk 
med vožnjo. 

Pirnat Marjana, delavka iz Mojce 
Lukovica , Krizman Brigita iz Tosame, 
Cerar Franc iz Papirnice, št ipendist 
Mlinostroja Ž iber t Rajko in mladinci 
Dijaškega doma Baltič Nijaz, Kovač ič 
S rečko , Tucelj Marjan in Pintar ič 
Damir. Za izredne uspehe je štab 
akcije z udarniškimi značkami nagra
dil tudi komandanta M D B Šlandrove 
brigade Franca Rajerja in traserja Gor-
dana Grčega. Brigadirji so presegli 

nač r t e in naredili kar so obljubili -
napeljali vodovod v oddaljene vasi 
Kozjanskega. Poleg tega so sodelovali 
na dveh udarniških dnevih, mnogi pa 
so prostovoljno pomagali d o m a č i n o m 
pri k m e č k i h delih. Seveda pa so se 
vrnili z mnogimi špor tn imi pokali in 
priznanji, navezali pa so tudi stike z 
ostalimi brigadami iz Kruševa, Prištine 
in Sekovičev. 

Cveta Z a l o k a r - O r a ž e m 

Uspešni brigadirji Šlandrove brigade 
Verjetno se Simonu Avblju, danes 17 letnemu bodočemu avtome-

haniku že pred leti ni bilo težko odločiti, kateremu športu bi poklonil 
svojo Jjubezen". Njegova starejša brata Marjan in Leon sta se namreč 
uspešno kosala z najboljšimi motocrossisti v državi, Marjanove vitrine pa 
krasi že tudi zlata čelada za trikrat osvojeni naslov državnega prvaka. 
Simon rad govori, vendar najraje o motocrossu, o svojih načrtih, ki so vsi 
povezani s to precej težko športno disciplino. 

Kdaj se je vse skupaj začelo? 
Začelo se je že v nižjih razredih osnovne 

šole, ko sem „treniral" na „troberzincu" in 
poznal vse klance v okolici Lukovice, precej 
pa so bili odločilni tudi obiski različnih 
tekmovanj, ki sem se jih udeleževal skupaj z 
obema bratoma. Zlasti Marjanovi uspehi so 
me spodbudili, da sem motocross začel 
jemati resno in se z njim začel ukvarjati kot 
tekmovalec. 

7Vo/ prvi nastop je bil v Orehovi vasi? 
Da, to je bilo pred tremi leti, tedaj sem 

tudi prvič vozil svoj motor, ki sem ga dobil 
v petek, v nedeljo pa sem z njim že vozil na 
tekmovanju. To je bilo v kategoriji do 
50 cm3. Seveda sem na podobne motorje 
sedal že prej (če sta mi brata dovolila), 
vendar takrat se je zgodilo prvič, da sem 
tekmoval na svojem motorju. Tedaj dose
ženo 4. mesto je zame eden najljubših 
uspehov. 

Sledile so dirke v kategoriji do 50 cm3, 
nato prehod v kategorijo 125 cm3. 

Že v letu 1983 sem vozil močnejši 
motor, vendar ni bil moj. Motor precej 
stane, vendar mi ga je ob očetovi pomoči 
uspelo kupiti. Da pa je to še kako pomemb
no, kažejo letošnji dobri rezultati, pri kate
rih pa me spremlja tudi smola. Tako mi je 
že dvakrat počila guma. Ker sem uspešno 
nastopal na drugih dirkah, trenutno v 
tekmovanju za republiško prvenstvo vodim. 

Sodeloval si že na mnogih dirkah, ti je 
morda katera izmed njih ostala posebej v 
spominu? 

Tekmovalci se najraje spominjamo 
uspešnih dirk, tako tudi sam. Letošnje 
prvomajsko tekmovanje v Črmošnjicah mi 
je ostalo posebej v lepem spominu, saj sem 
osvojil 1. mesto za republiško prvenstvo. 
Težje je bilo, ker so glede na moje prejšnje 
uspehe, moji znanci in tudi društvo za 
katerega tekmujem A M D - F A M Lukovica, 
pričakovali mojo zelo dobro uvrstitev. 
Vozil sem na vso moč in dosegel 1. mesto, 
nato pa uspešno vozil še nekaj „dirk" in s 
tem dobil tudi priložnost, da vozim za 
državno prvenstvo, kjer sem bil že tudi 9. 
Vozim z JAMAHO pri pokrivanju stroškov 
pa mi je v precejšnjo pomoč tudi društvo z 
vrednostnimi boni za gorivo, ko grem na 
dirko, pa tudi z bencinskimi boni, saj se 
precej goriva porabi tudi za vožnje na 
treningih. 

Prav s treningi imate vsi tekmovalci že 
vrsto let nemalo težav? 

Da, nimamo primerne prbge, ki bi 
omogočala dobro pripravljenost za tekmo
vanja. Za progo v krajevni skupnosti Dob 
lahko rečem, da je bila zelo primerna, da je 
bila tudi sicer ugodna za nas (dovolj blizu 

za tekmovalce), žal pa nam je ni uspelo 
obdržati. Upamo, da bo nova lokacija v 
bližnji krajevni skupnosti „vzdržala" vse 
zapreke, predvsem pa nasprotovanja in da 
bo društvo, ki ima v vrstah znane tekmo
valce, ki je uspešno tudi kot društvo (več
krat državni prvak) končno dobilo svoj 
„osnovni" pogoj. Sicer pa treniramo precej, 
tudi pozimi, kajti dobra telesna priprav
ljenost je zelo pomembna, če hočeš uspeti 

na tekmovanju. 
Tvoji načrti? 
Kot sem že povedal, v letošnjem letu 

tekmujem v kategoriji do 125 cm3 tako za 
republiško, kot državno prvenstvo in če 
bom v le tem bolj pri vrhu, bom še 
tekmoval v tej kategoriji, sicer bom verjet
no prešel v kategorijo 250 cm3. Moj veliki 
cilj je osvojitev katerega izmed naslovov. 
Sedaj sem na dobri poti, da osvojim naslov 
republiškega prvaka, seveda pa pri tem vem, 
da glede na hudo konkurenco (že v našem 
AMD FAM lukovica je veliko dobrih tek
movalcev) to ne bo lahko, še veliko 
treningov bo potrebno, vendar sem se trdno 
odločil, da dosežem zastavljene cilje. 

Hvala, Simon, veliko športne sreče 
vnaprej! 

V.V. 

Med popoldanskimi interesnimi dejavnostmi je bila tudi aerobika. 

Brigadirkc so rade pomagale tudi v kuhinji. 
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Na mednarodnih tekmovanjih v tujini: 

Ihanci izvrstni rolkarji 
Smučarsk i klub Ihan že nekaj let uspešno sodeluje z italijanskimi in 

avstrijskimi špor tn imi društvi . Posebno še v poletnem času, ko so tekmovanja v 
ro tkanju. 

Ta športna zvrst je postala v Evropi že 
zelo popularna, kar potrjujejo tudi številna 
mednarodna tekmovanja. Le pri nas je 
nekoliko več težav zaradi uvožene opreme. 
Rolkanje je nekakšna oblika poletnega 
smučarskega teka in kotalkanja. Potrebu
jemo rolke (nekoliko daljše kotalke) in 
palice, s katerimi se odrivamo. Tekmovalec 
doseže hitrost tudi preko "20 kilometrov na 
uro, po klancu navzdol pa gre znatno 
hitreje. Resda za rolkanje ne rabimo goriva, 
kljub temu, da se vozimo po cesti, če pa 
smo nekoliko nerodni pa bolje, da nosimo 
torbico za prvo pomoč vedno kar s seboj. 

Na dveh tekmovanjih v Avstriji: v 
Celovcu in Beljaku so se Ihanci izvrstvo 
odrezali. Najboljši so bili: med pionirji 
Štefan Starbek z dvema tretjima mestoma, 
Boštjan Lckan "s prvim in drugim mestom, 
Marko Povirk z eno zmago ter Jože 
Klcmcnčič (kot okrepitev) pri članih s 
tretjim in šestim mestom. 

Ihanski rolkarji so se udeležili tudi 
tekmovanja Dvanajst ur rolkanja v italijan
skem mestu Coldonazzu (Trento), ki so se 
ga mimo Italijanov udeležili šc Avstrijci, 
Zahodni Nema, Belgijci, Nizozemci in 
Jugoslavani. Tek je trajal od 8. do 20. me 
na 2,5 kilometra dolgi krožni progi. Ekipa 
je štela tri tekmovalce, ki so se menjavali 
vsakih 20 minut, tako da je vsak tekmova
lec pretekel od 30 do 32 krogov. Rezultati: 
1. Avstrija 1. 299 km (približno iz Domžal v 
Zagreb in nazaj), 2. Italija I. 292 km, 3. 
Jugoslavija I. 289 km (Kršinar, Klemenčič, 
Čarman), 4. Jugoslavija II. 287 km (SK 
Ihan: Povirk, Orešek, Lekan), 5. Nizozem

ska 270 km, 6. ZR Nemčija 268 km, 7. 
Belgija 252 km, 8. Italija II. 249 km, itd. 
Sodelovalo jc 25 ekip - štafet. Piva štiri 
moštva so izboljšala tudi lanskoletni naj
boljši rezultat 271 km, kar je bil neuradni 
svetovni rekord. Tako so bih tudi ihanski 
rolkarji hitrejši od svetovnega rekorda. 

Ob izrednih uspehih so vabila našim 
rolkarjem kar deževala. Vabili so jih na 
tekmovanja po Italiji in Avstriji, v Miinchen 
in celo na daljno Nizozemsko, ki pa se jih 

ihanski tekmovalci zaradi prevelikih stro
škov, žal, niso udeležili. 

Na tekmovanju pri zamejskem klubu 
Devin pri Trstu jc Ihancem med devetimi 
moštvi le za točko ušlo prvo mesto. Doma
čini so bili boljši le zaradi tega, ker so imeli 
več tekmovalcev v vseh kategorijah. 

V septembru bo SK Ihan tudi doma 
priredil tekmovanje z mednarodno udele
žbo in sicer v Domžalah na progi, kjer 
poteka prvomajski tek po ulicah Domžal. 
Do tedaj pa bodo ihanski rolkarji pridno 
trenirali v okolici Ihana, Moravč in Gorjušc. 

J. GREGORIC 

Koledar športnih 
tekmovanj 
15.9.1984 

10. - 30.9.1984 

1 0 . - 3 0 . 9 , 1 9 8 4 

28.9.1984 

29.9.1984 

T R I M K O L E S A R J E N J E D o m ž a l e - M o r a v č e 

B A L I N A N J E - E K I P N O za D O in DŠI na V i r u 

O D P R T O T E K M O V A N J E V B A L I N A N J U na Vi ru 

P L A V A N J E za ŠŠD v Bazenu Tivo l i 

J E S E N S K I K R O S na Krumperku (v primeru dežja 
6.10.1984) 
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Na prvenstvu SRS v atletiki: 

Mihalecovi srebro 
Posamično atletsko prvenstvo SRS za člane in članice je bilo v soboto in 

nedeljo, 18. in 19. avgusta v Tolminu v organizaciji A D Posočje iz Tolmina. 
Tekmovanja so se udeležili atleti in atletinje, ki so izpolnili precej zahtevne 
norme tako, da je v posameznih disciplinah tekmovalo največ od 10 do 15 
atletov in atletinj. 

Nekaj metrov po startu na rolkarskcm tekmovanju \ Ihanu. 

Udeležba atletov s strani Atletskega 
kluba Dojnžale je bila nekoliko slabša glede 
na pričakovane uvrstitve na raznih tekmo
vanjih v letu 1984. Pod vodstvom trenerja 
Mladena Mihalcca sta se prvenstva udeležili 
domžalski atletinji Irena Mihalcc in Uljana 
Horvat. Obe sta so odlično uvrstili: Mihal-
čeva jc dosegla 2. mesto in s tem srebrno 
medaljo, Horvatova pa peto mesto. Irena je 
za sekundo zaostala za svojim osebnim 

rekordom, njena želja je bila čimbolj se 
približati normi za državno prvenstvo, 
Liljana pa je svoj osebni rekord izboljšala za 
nekaj sekund. Obe atletinji sta opravičili 
svoj nastop na republiškem prvenstvu in z 
nadaljnjim delom lahko od njiju še pričaku
jemo dobrih rezultatov tako na krosu Dela 
kot tudi na ostalih atletskih tekmovanjih. 

MARJAN GORZA 

Sankukai karate 
S P R O S T I T E V IN S A M O O B R A M B A Z A V S A K O G A R 

Domžalski karateisti se po letni karate šoli v Umagu že intenzivno 
pripravljajo na novo sezono treningov. 

V septembru bodo izpit i za pasove tudi za zamudnike, bliža pa se tudi 
nova tekmovalna sezona. Zato vabimo vse č lane, da čimpreje pričnejo s 
treningom. 

Treningi so vsak ponedeljek in če t r t ek : 
Za člane in članice od 20. do 21.30 ure v stari osnovni šoli (pri 

Kebru), za pionirje pa od 19. do 20. ure v osnovni šoli Šlandrove brigade. 
Druge informacije dobite v času vpisa novih č lanov. 

VPIS NOVIH ČLANOV 
Vse tiste, k i se s karatejem še niste poskusili, vabimo k vpisu v uvodni 

program treninga Sankukai karateja in samoobrambe. V program so 
vključene tudi nove tehnike dihanja in sprostitve, k i so zelo koristne za 
ohranjanje zdravja in vitalnosti. Verjetno bodo kot redne vaje dobile 
mnogo pristašev tudi med starejšimi kategorijami občanov . 

Če torej želite postati gibljivejši, bolj sproščeni in samozavestni, 
vpišite se in ne bo vam žal. V s i , k i želijo v katereju tudi tekmovati, se 
kasneje lahko vključijo v nadaljevalni program in borbeno skupino. Še 
posebno vabimo tudi pionirje, k i imajo treninge ločeno v zgodnejših 
večernih urah. 

Vpis novih članov je do 24. septembra t . l . vsak ponedeljek in sredo od 
18. do 20. ure pred Halo K C v Domžalah: 

Vpis novih članov je tudi po sekcijah T V D Partizanov v Jaršah, 
Lukovic i in Mengšu. V Jaršah je -vpis novih članov ob torkih in če t r tk ih 
od 19. do 20. ure v dvorani Induplati Jarše (zraven kegljišča). 

KARATE TURNIR 
V nedeljo, 23. septembra bo v Domžalah zopet karate turnir, k i se ga 

bo udeležilo 15 klubov iz Slovenije v treh kategorijah bojev za moške in 
ženske. Tekmovanje bo v telovadnici (pri Kebru) s p r i če tkom ob 14. uri . 

V A B L J E N I ! 

Aktivnost tekmovalcev v karateju je v Domžalah vse pestrejša in množičnej-
ša. Tudi terensko delo dobiva vse širše okvirje. V Domžalah delujeta Slavko 
Šorotar (3 D A N ) ter Darko Kotar (3 K Y L ) , v Jaršah deluje trener Ivica 
Mišic (1 K Y U ) . Na fotografiji: Slavko Šorotar v akciji. 

P re je l i s m o : 

Prah in utrujene noge 
V nedeljo, 19.8.1984 smo člani ŠD Studa priredili Poletni nogometni turnir 

na našem igrišču v Studi, k i smo ga zgradili lansko leto. Zemljišče sta nam 
podarila Franc in Dora Ložar. Tega darila smo bi l i zelo veseli in tako smo do 
sedaj na igrišču postavili gole in stojala za odbojkarsko mrežo . 

Turnirja, ki srno ga pripravili predvsem z 
namenom, da preizkusimo lastno nogomet
no znanje in moč, se je udeležilo pet 
moštev: pionirji in mladinci ŠD Studa ter 
mladinska moštva Beričevega, Pšate in 
Zaboršta. Zmagovalni pokal so brez težav 
osvojili mladinci našega športnega društva, 
saj niso bili poraženi niti v eni tekmi. Tako 
so Jože, Jure, Mito, Matjaž, Simon, Marko 
odnesli pokal domov in ves dan nosili svoja 
usta raztegnjena do ušes. Presenečenje pa 

so nam pripravili naši pionirji, saj so si 
razdelili drugo mesto skupaj z mladinci iz 
Beričevega, 4. mesto jc osvojila Pšata, 
zadnji pa so bili mladinci iz Zaboršta, ki pa 
so takoj sklenili, da se bodo na naslednjem 
turnirju odrezali bolje. 

Primož pa nam je z devetimi goli, ki jih 
jc dal na turnirju, pripravil drugo presene
čenje. Bil je najboljši strelec s svojimi 
štirinajstimi leti in je za nagrado dobil dve 

kokti. Seveda pa boste sedaj vsi rekli: „Ze 
dobro. Zmagovalci so dobili pokal, Primož, 
kot najboljši strelec, kokti, kaj pa ostali? " 

„Saj res! Kaj imajo od turnirja„ostali? " 
Naj vam povem. Zagotovo lep dopoldan, 

utrujene noge in veliko prahu. Saj na 
nekdanjem travnatem igrišču sedaj ni več 
sledu o kaki travni bilki ali sploh kakem 
drugem življenju, temveč je le zbita zemlja, 
ki se pod nogami zagrizenih igralcev dviga v 
prah in jih spreminja v bele prašne može. In 
tu je bila naša napaka. Igrišča pred turnir
jem nismo zmočili z vodo. 

Pa vseeno. Bilo je lepo. Pokal je sicer 
ostal nam, ampak mi bi ga dali tudi kaki 
drugi ekipi - seveda če bi bila boljša . . . 

EMA ČAD 

„IV. tek na Kolovec" 

Trije boljši od rekorda 
Špor tno društvo Radomlje je v soboto, 28.7.4984 izvedlo m n o ž i č n o 

rekreativno tekmovanje „Tek na Kolovec" . Prireditev je bila organizirana v 
okviru praznovanja krajevnega praznika Krajevne skupnosti Radomlje. 

Ob primernem vremenu za tek se je na 
startu zbralo preko 80 tekačic in tekačev v 
devetih starostnih kategorijah. Čeprav je 
bila steza nekoliko razmočena, je bilo 
tekmovanje na kakovostni ravni, saj je bil v 
večini kategorij dosežen boljši čas kot v 
letu 1983. Najbolj razburljivo je bilo v 
članski kategoriji, kjer so prvi trije Kavka, 
Teras in Urh zboljšali rezultat lanskega 
zmagovalca Vujasina. 

Pionirji in pionirke so tekmovalni na 
6 km dolgi progi, rezultati: zmagal je Jože 
Hribar (SK Ihan) s časom 21 : 00, pri 
pionirkah pa je bila najhitrejša Mateja 
Jeršin (Unior-Olimpija) z rezultatom 

23 : 50. Na 11 km dolgi progi so se pome
rili mladinci: med mladinkami je zmagala 
Simona Čerin (Klinični center LJ) 55 : 19, 
med mladinci pa Primož Golob (AK 
Olimpija) 39 : 46. Tudi člani in veterani so 
pretekli 11 km: med člani je slavil Martin 
Kavka (AK Olimpija) 37 : 41, pri članicah' 
Irena Mihalec (AK Domžale 47 : 03. 
Najboljša veteranka je bila Terezija Filipič 
(ŠD Jezica) 51 : 44, najboljši veteran v 
kategoriji A Srečo Žerjav (Novoplesk Lj.) 
38 : 50, v kategoriji B pa Štefan Kovač 
(Partizan Vič) s časom 44 : 22. 

V absolutni kategoriji žensk je postala 
zmagovalka Irena Mihalec, v moški kate

goriji pa je bil najhitrejši Martin Kavka. Oba 
sta prejela pokal Športnega društva Radom
lje. 

MARJAN GORZA 

VELIKA TOMBOLA V 
DOMŽALAH 

Smučarsko društvo Domžale bo 
pripravilo v nedeljo, 16. septembra s 
pričetkom ob 14. uri v Športnem 
parku v Domžalah veliko tombolo. 
Glavni dobitek 600.000 dinarjev in 
še veliko drugih dobitkov! 

Vabljeni! 

Kvalitetno čistim vse vrste talnih oblog in oblazinjenega pohištva na 
vašem domu: itison, tapison, preproge, fotelje in kavče, čistim in poliram 
marmor. 

Ponudbe z navedbo vaših zahtev pošljite na naslov: Močnik Milan, 
Veljka Vlahoviča 1C, 61230 Domžale. 



• 

ŠPORT in TELESnP HUITURA 

Z otvoritvijo 21. julija je domžalska T k S dala > opombo plavalcem na dom
žalskem kopališču novo zgradbo, v kateri so garderobe, omarice za shranje
vanje oseb nih predmetov, sanitarije, tuši s toplo vodo, de/infekcijski bazen 
in bistro. Njen drugi namen, domicil domžalskih športnih društev in klubov, 
se bo izpolnil v drugi polovici septembra, ko se bodo le ti tjakaj preselili, č e 
prav je novi objekt na voljo domažaiskim kopalcem že več kot mesec dni, so 
na domžalskem kopališču zabeležili znatno manj'obiskov kot preteklo polet
je. Po besedah kopališčnega oskrbovalca z vodo Janeza Šmida predvsem za
radi muhastega in mrzlega vremena... Na fotografiji: kopališka »lepotica« 
kar sameva. Foto: Igor Matičič. 

ŠPORTNI F E L J T O l ^ - 1 Piše. J O Ž E B L E J C 

1000 km po Sloveniji 
V januarju 1984 se je porodila ideja, da b i našemu rekreativnemu 

kolesarjenju dodali še 1000 k m po Sloveniji. 
Kaj hitro smo zbrali zadostno število kandidatov — 12 kolesarjev in 2 

spremljevalca in tako začeli z organizacijskimi pripravami. Vsak torek smo se 
redno sestajali in sproti ugotavljali opravljene naloge ter si razdeljevali nove. 

Težko je opisati vse napore in prizadevanja slehernega udeleženca akcije, saj 
je bi lo, poleg lastne udeležbe, potrebno zbrati mnogo sredstev, da smo lahko 
k o n č n o v počast i tev našega krajevnega praznika in zbora gorenjskih aktivistov, 
23.6.1984 krenili na pot. 

I. ETAPA, 23.6.84, Mengeš Muta 130 
km 

Ob 7,30 smo se zbrali pred KS Mengeš, 
kjer nam je mengeška godba zaigrala nekaj 
koračnic, predstavnik DPO KS Mengeš, tov. 
Slavko Pišek, . pa nam je zaželel srečno 
vožnjo na naši 1000 km dolgi poti. 

Točno ob 8. uri smo, ob zvokih godbe
nikov in aplavzu množice navdušenih 
simpatizerjev kolesarstva, zavrteli pedala in 
krenili našemu prvemu cilju nasproti. Nekaj 
prijateljev kolesarjev nas je spremljalo na 
vrh»Cmivca, kamor smo prispeli že dobro 
stuširani. Po kratkem predahu, smo se kljub 

dežju, spustili proti Gornjemu gradu v 
strahu, da na mokri in spolzki cesti nebi 
prišlo do padcev. V Velenju nam je naša 
kuharica in maserka Tinca pripravila prvo 
malico. Ko smo bili siti in je posijalo še 
sonce, smo se kot prerojeni pognali proti 
Slovenjgradcu in Drave Tadu. Spotoma pa še 
žig v knjižice in kava in že smo srečno 
pristali v Muti cilju na.h prve etape. Na 
poti smo sc nekajkrat dobio zmočili, toda 
padcev in okvar na srečo ni bilo. Muta pa je 
dobila novo znamenitost, to je „Ladotov 
klanes" in prvič zasedena vsa prenočišča. 

Dež je padal še ves dan in noč, mi pa 
smo „trpeli" v gostilni. 

• II. ETAPA, 24.6.1984, Muta Moravci 
120 km 

Vstanemo dobre volje, pogledamo v 
nebo in takoj smo kislih obrazov, kajti 
zunaj še vedno dežuje. Startamo ob 7.00 in 
po sto metrih vožnje kilogrami napravijo 
svoje, Darkotu spusti guma - 1. defekt na 
naši poti. 

Ugotavljamo, da smo se zujutraj brez 
potrebe umivali, ker nas od zgoraj nepre
stano močijo. 

V Maribor se pripeljemo varno ob času 
gasilske prarade in tako nam tudi tukaj igra 
godba. Vsi mokri se poženemo naprej proti 
Lenartu, kjer spijemo čaj in pojemo sendvi
če. Spet smo na kolesu in že je na vrsti 
drugi defekt, tokrat je Janez popil preveč 
čaja, tako da guma ni zdržala. 

Bližamo se Murski Soboti in tudi vreme 
se popravlja, preneha deževati in ko smo 
končno po 120 kilometrih in petih urah 
vožnje v Moravcih, se pokaže sonce. Kopa
mo sc predvsem zato, da se ogrejemo, nato 
kosilo ter čiščenje in popravilo koles. Nato 
se ogrejemo, nato kosilo ter čiščenje in 
popravilo koles. Nato se razdelimo, eni se 
kopajo, drugi spijo. Zvone pove nekaj 
svojih, le pije nihče. Zvečer pa gremo v 
posteljo nabirat novih moči za naslednjo 
težko etapo in pogledujemo v nebo, kakšno 
vreme sc nam obeta. Edino Zvoncta skrbi, 
če bo žena zdržala brez njega na zboru 
gorenjskih aktivistov. 

(se nadaljuje) 

K K B F K r u m p e r k j e p r i p r a v i l v j u l i j u d r ž a v n o p r v e n s t v o , na k a t e r e m so b i l i d o m ž a l s k i j a h a l c i i z v r s t n i 
i 

Dvojni uspeh naših konjenikov 
Špor tn i delavci in tekmovalci konjeniškega kluba Biotehniške fakultete 

Krumperk so številnim uspehom v šestih letih svojega delovanja pridali še enega. 
Pod pokroviteljstvom Skupšč ine o b č i n e Domžale so namreč 14. in 15. julija 
pripravili na Krumperku finalni del konjeniškega državnega prvenstva v 
preskakovanju zaprek, k i so ga, kot vsa tekmovanja doslej, izvedli brezhibno. 
Organizacijskem uspehu pa so domžalski jahalci pridali še tekmovalnega, saj je 
Aco Slavič osvojil na državnem prvenstvu med člani od l i čno drugo mesto, 
Matjaž Čik je bi l če t r t i , izvrsten je b i l tudi Tomo Mal i , k i j e zasedel drugo mesto 
med mladinci, v ekipni razvrstitvi pa je K K B F Krupmerk v postavi Slavič - Čik 
osvojil naslov državnega prvaka. To vse so rezultati, k i domžalski konjeniški 
klub uvrščajo na mesto trenutno najboljšega kluba te zvrsti v S F R J . 

Finalni del državnega prvenstva je 
otvoril predsednik Sob Domžale Karel 
Kušar, nato pa si je v dveh dneh več kot 
4000 zadovoljnih gledalcev ogledalo zani
mive jahalne nastope najboljših jugoslovan
skih konjenikov. 

Domžalski gledalci so še z večjim zani
manjem sledili dogodkom na krumperškem 
parkurju, saj so imeli domači jahalci po 
prvem kolu v Novem Sadu odličen začetni 

položaj: Aco Slavič je vodil pred zasledo
valci z osmimi točkami naskoka, Matjaž 
Čik je bil deveti, Tomo Mah pa med 
mladinci četrti, medtem ko je bil moštveno 
K K BF Krumperk v vodstvu. Trije nastopi 
na Krumperku so skupaj z rezultati iz 
Novega Sada odločali o novih državnih 
prvakih. 

V središču pozornosti je bil boj med 
vodečim Acom Slavičcm in štirimi tekmo-

Uporabljate plin v gospodinjstvu? 
Imate pokvarjen plinski štedilnik, peč, bojler? 

POPRAVLJAM PLINSKE GOSPODINJSKE A P A R A T E 

Plin je zelo ekonomična energija, lahko pa je tudi nevaren, če 
imate pokvarjen ali pa nestrokovno montiran štedilnik, ali vam plin 
v peči ne izgoreva popolno, zato je najbolje, da vsako napako takoj 
odpravite, tako, da plin ne bo za vas nevaren. 

Se priporočam s svojimi usluga/hi 

OSENK STANE 
Trdinova 7 /prodaja plina na Rodici/ 
Domžale 
telefon 061/721-584 

Sprejem za tekmovalce 
KK BF Krumperk je za udeležence državnega prvenstva priredil 14. julija 

sprejem v viteški dvorani biotehniške fakultete na Rodici. Po uvodnem pozdravu 
predsednika domžalskega konjeniškega kluba Borisa Lenčka je gostom spregovoril v 
imenu biotehniške fakultete dr. Franc Habe. V svojem govoru je dr. Habe orisal 
razvoj konjerejskega centra na Krumperku in obljubil pomoč v vzreji konj 
hannoveranske pasme tudi za ostale jugoslovanske klube. Konjerejski center na 
Krumperku je namreč edini v Jugoslaviji, ki vzreja konje omenjene pasme in po njih 
je, zaradi njihove izjemne kakovosti v športne namene (preskakovanje zaprek), tudi 
v naši državi živahno povpraševanje. Na sprejemu so tekmovalci in njihovi 
spremljevalci, trenerji in vodje '.anko še enkrat spremljali nastope s prvega 
tekmovalnega dne na Krumperku. Amaterski snemalec Miloš Starbek iz Doba je 
namreč posnel na video kaseto dvodnevna tekmovanja finala državnega prvenstva, 
ki so ga potem v študijske namene predvajali prek televizijskega zaslona. Za prikaz 
so vsi povabljeni pokazali izjemno zanimanje. 

valci, ki so si delili drugo mesto. Aco ni 
izdržal psihičnega pritiska v vlogi favorita 
in njegova prednost je iz nastopa v nastop 
plahnela in na koncu je le zmagal veliko 
bolj prekaljeni večkratni državni prvak 
Beograjčan Milan Milutinovič. Aco Slavič, 
ki je nastopal z odličnim žrebcem Wellcr-
jem, nam je po končanem tekmovanju 
dejal: „Zadovoljen sem z uvrstitvijo čeprav 
sem po vodstvu v prvem kolu pričakoval 
več. Ko sem videl odlične nastope Miluti-
novića,sem uvidel, da bo prvo mesto zelo 
težko obdržati. Vesel pa sem moštvenc 
zmage, ki sva si jo priborila z Matjažem 
Čikom". 

Kljub vsemu pa je bil Aco, ki sedaj služi 
vojaški rok v Beogradu, z drugim mestom 
najboljši slovenski predstavnik. Tudi Matjaž 
Čik se je dobro odrezal, saj se jc z 
odličnimi nastopi na Krumperku (v enem 
nastopu je celo zmagal) prebil z 9. na 4. 
mesto, pripomogel pa je tudi k ekipnemu 
zmagoslavju KK Krupmerk. 

Med mladinci je presenetil Tomo Mali, 
ki je bil iz nastopa v nastop boljši in vse je 
kazalo, da bomo Domžalčani dobili držav
nega prvaka, vendar je na koncu za zmago
valcem zaostal le za točko. „Zelo sem 
zadovoljen z uvrstitvijo, še posebej, ker sem 
se s četrtega mesta v prvem kolu prebil na 
drugo, predvsem zaradi zamenjave konja. 
Mislim, da sem izgubil naslov državnega 
prvaka v drugem nastopu, ko jc Santa Maria 
podrla zadnjo zapreko", nam jc povedal po 
tekmovanju 18-letni Tomo Mali. Tudi za 

Izkušnje 
premagale 
mladost 

Izkušnje premagale mladost - je 
zapisal „Ljubljanski dnevnik" 16. 
julija ob novici, da je osvojil naslov 
članskega državnega prvaka Beograj
čan Milan Milutinović (KK Milicio-
ner), Čeprav je po prvem delu držav
nega prvenstva v Novem Sadu vodil 
Aco Slavič z osmimi točkami nasko
ka. S tem so mišljene dolgoletne 
izkušnje večkratnega državnega 
prvaka in dolgoletnega reprezentanta 
Milana Milutinoviča in neizkušenost 
nosilca vloge favorita 19-letnega 
Domžalčana Aca Slaviča, ki tek
muje šele peto leto, mimo tega pa je 
na DP letos prvič nastopil v članski 
konkurenci. To je potrdil tudi Milan 
Milutinovič, ki nam je po končanem 
prvenstvu na Krumperku dejal: 
„Čeprav zveni skromno, sem zmago 
pričakoval kljub Acovemu vodstvu 
po prvem kolu, saj sem vedel, da ta 
mladi tekmovalec ne bo zdržal psihi
čnega napora v vlogi favorita." 

Tomota je bilo DP zadnji letošnji nastop -
sedaj služi vojaški rok v Beli Crkvi - in leto 
dni bo na Matjažu Čiku in mladih tekmo
valcih ležala odgovornost, da ohranijo-
športni ugled domžalskega konjeniškega 
kluba. 

Zadovoljstva ni skrival tudi predsednik 
KK BF Krumperk Boris 1-cnčck: „Priredi-
tcv, ki nam jo je zaupala v organizacijo 
KZJ, je zelo lepo uspela. Mislim,- da so 
tekmovalci in prireditelji dali od sebe vse 
svoje sposobnosti in tako pričarali števil
nemu občinstvu lepoto konjeniškega 
športa. Želimo si še takšnih prireditev, 
vendar vemo, da želijo gostiti najboljše 
jahalcc tudi ostali jugoslovanski klubi, kljub 
temu pa bomo poskušali tudi v prihodnje 
pripraviti še kakšno zanimivo tekmovanje. 

Zahvaljujem se v imenu kluba vsem sodelu
jočim, našim klubskim delavcem in gledal
cem, ki so s številnim obiskom poplačali 
naš trud. Seveda pa smo veseli, da se je 
organizacijskemu uspehu pridružil še 
izjemen tekmovalni uspeh naših jahalcev." 

Uvrstitve domžalskih jahalcev: mladinci 
- Tomo Mali (Santa Maria) - 1. parkur: 2. 
mesto, 2. parkur: 4. mesto, 3. parkur: 1. 
mesto, skupno: 2. mesto, člani - Aco 
Slavič (Weller) - 1. parkur: 4. mesto, 2. 
parkur: 8. mesto, 3. parkur: 2. mesto, 
skupno: 2. mesto, Matjaž Čik (Arron) - 1. 
parkur: 7. mesto, 2. parkur: 1. mesto, 3. 
parkur: 4. mesto, skupno: 4. mesto, ekipno 
1. mesto: K K BF Krumperk. 

Besedilo in sliki: 
IGOR MAT1ČIČ 

Ekipa K K B F Krumperk je osvojila naslov državnega prvaka. O d leve proti desni: 
Matjaž Čik (Arron), Tomo Mal i (Santa Maria) in A c o Slavič (VVeller). 

k*: 

Matjaž Čik (na sliki) je sicer zaostal za svojima učencema, vendar je pripomogel k 
osvojitvi naslova ekipnega državnega prvaka. 
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PISMA BRALCEV 

Bralci bralcem 
Zavestno sem čakal na odmev bralcev po odprtju nove 

rubrike v našem glasilu „Pisma bralcev". 
Uredništvo prav izziva bralce in dopisnike z vseh področij k 

sodelovanju. 
Polemičnost, aktualnost, radovednost. Skratka, popestritev 

že tako dokaj pestrega glasila. 
Zakaj? Zato. Vprašujemo, odgovarjajmo. 
Še vedno čakam, pa nič. Zakaj je umrla rubrika, ko še 

zaživela ni? Mar ljudi, saj nas ni malo, res nič ne zanima, res 
nič ne vemo, nam je vseeno, kaj se dogaja okoli nas in med 
nami? 

Vprašujem: Ali bi v umrli rubriki sodelovali lahko samo 
določeni ljudje, taki s posebnimi pooblastili, tisti, katerih 
imena že sedaj beremo pod prispevki, ali je vmes kaj drugega? 

V naši občini izgubarjev ni. Tako beremo in slišimo. To se 
dobro sliši. Dobro gospodarimo in dobro delamo. 

Zanimivo pa bi bilo slišati odgovor: Kdo bo pokril tiste 
dolgove za stanarino, ogrevanje in še kaj, ki jih občani (celo 
vrsto imen smo brali v tem glasilu) ne plačujejo? Bo šlo to kar 
po jugoslovansko, ali je kak drug sistem, recimo, da obstajajo 
neki strici, ki bodo to plačali. 

Skoro nič ne slišimo o novi, lepi zgradbi v športnem parku 
ob kopališču v Domžalah. Vidimo, da je sodobnega videza in 
še neopremljena in slišimo, da je bila prepotrebna. O obojem ni 
nobenega dvoma. Namenjena je športnikom in športnim 
organizacijam. Zanjo smo zbrali denar, veliko denarja in 
ploskali delegacijam, ki so' proti gradnjam negospodarskih 
investicij. 

Če nikogar ne zanima, vprašujem jaz: Kaj bo z zgradbo zdaj, 
ko je tu? Kdo jo bo uporablja/ in kdo jo bo vzdrževal? Kdo 
bo zbiral denar za vzdrževanje, veliko ga bo treba in odkod bo 
ta denar? Ali bo prikrajšana redna dejavnost telesne kulture, 
ali bo zvišana prispevna stopnja združenemu delu? So še kje 
skrite rezerve, ali še kje neodkriti strici? 

Odprta bodo nova delovna mesta vodilnih, ki jih je že zdaj 
preveč, tako pač slišimo. 

Kaj bodo na centralizacijo športnih objektov rekli v drugih 
središčih naše občine. V Radomljah so že'e/i dva olimpijska 
plavalna bazena. Do danes jih še ni. V Ihanu ni plastičnih 
skakalnic. V Trzinu ni strelišča takih in takih dimenzij. 

Zdaj, ko je olimpijski duh še med nami in kot kaže bo do 
konca stoletja, bi tudi naša javnost lahko kaj rekla, tako 
menim. 

Smo bogati? Nismo bogati? To bomo, to bodo drugi! 
Razpravljajmo tovariši. Polemizirajmo v tej rubriki. 
Saj to je namen te rubrike. 
Alije? 

A.Zajc 

Kritika, kako je z njo? 

Smo res samodopadljivi? 
Že nekaj časa poslušamo ne ravno redke očite, kako neproble

matičen, nepolemičen, brezobličen in nekritičen je postal naš 
časopis. Slišali smo tudi očitek, da „Občinski poročevalec" še 
nikoli doslej v vsej svoji dvaindvajsetletni zgodovini izhajanja ni bil 
v toliki meri nekritično posvečen zgolj poročanju, zaznavanju, 
opazovanju, brez kakršnegakoli polemičnega, kritičnega tona ali 
komentarjev, ki naj vendar razburkajo gladino vode našega mrtvega 
rokava.. . 

Pogled nazaj, na zadnji dve leti izhajanja, pritrdi tej ugotovitvi, 
hkrati pa takoj postavlja tudi vprašanje, zakaj je temu tako • • • 

Ne bomo ugotovili prvič in tudi naša ugotovitev to ni, da je 
časopis pač natančen posnetek družbe, okolja, ki ga piše, izdaja, 
financira.. . 

Če je temu res tako, tedaj se moramo pač sprijazniti z grenko 
resnico, ki jo je praksa tudi žal že velikokrat dokazala, da v 
Domžalah nočemo in zlepa ne znamo sprejemati kritike. Ta je — 
že dolgo je to znano - prvi korak k odpravi napak ob neobhodni 
pripravljenosti, da napake spoznamo, priznamo in pričnemo 
odpravljati. 

Kaj pa se sicer dogaja? V okolju, ki ga kritika tako ali drugače 
ošvrkne, zadene ali prizadene, storijo vse za to,.da diskvalificirajo 
pisca, nalepijo etiketo o zlona-mernosti ter poženejo mehanizme 
obsodbe tistega, ki se je pisanja kakršnekoli kritike (bognasvaruj 
pisane) lotil. Ob tem se nikjer ne začnejo najprej spraševati: Je ta 
trditev resnična, ugotovitev, predlog, mnenje konstruktivno? 

Ker je obsodba vsake kritike in vzporedno s to obsodbo tudi 
diskvalificirajoči ukrepi za pisca reden način reagiranja na kritike v 
naši občini, je tedaj sploh čudno, da se ne najde nikogar, ki bi 
hotel, mogel, želel (ali si upal) kritike pisati? Čeprav bi jih bilo 
treba. Tako je to! 

Matjaž Brojan 

Je to mogoče? 
Nekaj let pred drugo svetovno vojno so 

moji starši med njivami in travniki zgradili 
hišo. Takrat mi je moja pokojna mama 
govorila: „Moja hiša bo vsa v cvetju in 
zelenju!" Hodila je v botanične vrtove in 
parke. Skicirala jc njihovo ureditev in 
načrtovala svoj vrt. In sadila - same ekso
tične rastline. Tulipanovec, negnoj (Goldrc-
gen), rdeči javor, Pančičevo smreko - ki je 
bila takrat redko drevo - zlato smreko, ki 
je danes mati vseh zlatih smrek v Volčjem 
potoku. Pa breze, macesen, snežnobclo 
magnolijo, srebrno smreko in še veliko 
drugega okrasnega rastlinja. Drevesa so v 
miru rasla in že zdavnaj prerasla hišo. 
Preživela so drugo svetovno vojno. Travnike 
in njive so pozidali. Nismo bih več sami. 
Okoli nas so zrasle lepe nove hiše. Dobili 
smo tudi soseda. Motile so ga veje, ki so 
segale na njegovo stran. Ko nas ni bilo 
doma, je vzel visoke lestve, škarje in žago. 
Negnoj, ki je spomladi spuščal svoje dišeče, 
zlate grozde navzdol, je obrezal do živega. 
Se vrh je odžagal. Zdaj stoji samo golo 
deblo. Ista usoda je zadela okrasno mira-
belo. Ostalo je golo deblo z odžaganim 
vrhom. Pančičeva smreka je na eni strani 5 
metrov navzgor brez vej. Obžagane so 
breze, rudeči javor, tako visoko kolikor je 
segla lestev in jih je lahko dosegla roka. Vse 
to se je zgodilo v začetku avgusta ko so 
drevesa v polnem soku. Pa sploh niso delale 
senco sosedu, ker<stojijo na naši južni strani 
in mečejo senco na naš vrt oziroma park. K 
sreči so zlata smreka, tulipanovec, bela 
magnolija bolj odmaknjeni od ograje, dru
gače bi jih vandalske škarje tudi porezale. 
Zdaj je ograja čista. Odpeljali so poln voz 
vejevja. Kaj res lahko vsak dela kar hoče, 
reže in žaga skoraj pol stoletja stara dreve
sa, ki so okras vsej okolici? Imamo besedo 
„čuvajmo svoje okolje" res samo na 
jeziku? 

Majda Bauer 
Koširjeva 9 

Domžale 

Cisterna 
pa še kar čaka 
— do kdaj? 

Začarani kraljični v obliki „nesojenega" 
čebelarskega doma (o kateri smo pisah), ki 
se le počasi prebuja in strah nas je, da bo 
prej „umrla", preden se bo dokončno 
prebudila in začela služiti svojemu namenu, 
se je pred dvema (morda tudi več) letoma 
pridružila nova „znamenitost" ene izmed 
naših krajevnih skupnosti t.j. CISTERNA. 
Nekaj časa je počivala v zemlji, vendar ji po 
vsem sodeč tam ni bilo všeč, rada bi prišla 
na svetlo, zato je (doslej uradno še iz 
neznanih vzrokov) spustila olje in morah so 
jo izkopati in postaviti na vidno mesto, kjer 
stoji ali leži še danes in morda ne bi bilo 
slabo, če bi končno le izvedeli za njeno 
usodo. Sicer bi morda predlagali, da bi 
turistom, ki tod okoli ogledujejo „rušeći" 
se grad, rojstni dom slovenskega pisatelja, 
priporočali še ogled cisterne, ker pa v 
bližini ni nobenega primernega objekta, ki 
bi ponujal razglednice in morda še kaj, pa 
bi morda lahko za to porabili to cisterno, 
kdo ve? 

Velja razmisliti! 
V .V . 

Verjetno je marsikdo pogrešal 
tako rubriko v Občinskem poroče
valcu. Še bolje bi bilo, da bi bila 
kakšna rubrika o raznih nasvetih, 
bodisi iz kmetijstva, vrtičkarstva in 
nenazadnje o raznih varčevanjih — 
katera so v sedanjem času najbolj 
aktualna. Tudi jaz sama imam dosti 
problemov, katere sama težko 
rešim, nekatere pa sploh ne moremo 
rešiti. Da varenjem pri kurjavi, si 
sedaj poleti nosim iz gozda dračje. 
Mot i me kotliček za izplakovanje 
straniščne školjke. Brala sem v ča
sopisu, da E M O Celje načrtuje kot-
kiček, ki bo potegnil vodo za 3 do 91. 
To se mi zdi zelo varčevalno. 

Dobro bi bilo, da bi tudi v Občin
skem poročevalcu pisali o teh pro
blemih kakšni strokovnjaki iz teh 
področij . Prav gotovo ti strokov
njaki so v naših sredinah. Misl im, da 
so še ljudje med nami, ki bi naredili 
kakšno uslugo ali dali nasvet po 
zmernih cenah. Gotovo-so še ljudje, 
ki ne gledajo samo na svojo korist in 
odirajo ljudi do kosti. 

Občanka 

Na podlagi 11. č lena Samoupravnega sporazuma o ustanovitvi 
Obč inske raziskovalne skupnosti Domžale 7. i n 57. č lena Statuta 
Obč inske raziskovalne skupnosti Domžale je skupščina Obč inske 
raziskovalne skupnosti Domžale na 9. zasedanju dne, 30.5. 1984 
sprejela 

PRAVILNIK 
Občinske raziskovalne skupnosti Domžale 

o podeljevanju priznanj in nagrad za inovacije in razisko
valne dosežke 

1. č len 

Pravilnik ureja postopek podeljevanja, razpisne pogoje, vrste 
priznanj, pristojnost samoupravnih organov in skupščine ter nač in 
podelitve. 

2. č len 

Nagrade in priznanja se lahko podelijo posameznikom in 
skupinam za inovacije in raziskovalne dosežke , k i pomembno 
prispevajo k gospodarskemu i n d ružbenemu razvoju o b č i n e . 

3. č len 

Nagrade in priznanja za inovacije in raziskovalne dosežke v vseh 
raziskovalnih področ j ih podeljuje Občinska raziskovalna skupnost 
za dela: 

- k i predstavljajo Originalen raziskovalni dosežek, 
- k i predstavljajo inovacije, k i so prinesle bistvene ekonomske 

prihranke, prispevale h t ehno loškemu razvoju al i izboljšanju 
ekoloških pogojev. 

4. č len 

Nagrade in priznanja raziskovalne skupnosti se lahko podelju
jejo posameznikom i skupinam za inovacijo in raziskovalne 
dosežke , k i so nastali pre težno v obč in i Domžale al i so k njim 
prispevali raziskovalci, odnosno inovatorji iz organizacij s sedežem 
v obč in i Domžale . 

5. člen 

Nagrade in priznanja raziskovalne skupnosti podeljuje skup
ščina Obč inske raziskovalne skupnosti Domžale . 

Predlog pripravi odbor za podeljevanje priznanj, k i ga sestav
ljajo: člani komisije za spremljanje raziskovalnih programov in 
inovacije, po dva predstavnika društva D I A T 1 , sveta za znanost pri 
O K S Z D L in komisije za inovacije pri Obč inskem sindikalnem 
svetu. 

Ta odbor lahko skupščina pooblasti tudi za podelitev nagrad in 
priznanj. 

Razpis priznanj in nagrad za inovacije in raziskovalne dosežke 
objavi Obč inska raziskovalna skupnost vsako leto v Obč in skem 
poročevalcu . 

6. člen 

Kandidati za nagrade in priznanja lahko predlagajo organizacije 
združenega dela, krajevne skupnosti, d ružbenopol i t i čne organi
zacije, samoupravne interesne skupnosti, strokovna društva in 
združenja, o b č a n i domžalske o b č i n e in samoupravni organi 
Obč inske raziskovalne skupnosti. 

Predlogi za podelitev nagrad in priznanj inovatorjem in 
raziskovalcem morajo vsebovati poleg podatkov o kandidatu ter 
ustreznih utemeljitev tudi navedbe kdaj in kje so b i l i predlagani 
dosežki ali inovacije objavljene, izvedene ali na kak drug nač in 
dane v javno presojo. " 

Predlogi morajo vsebovati poleg podatkov o kandidatih še 
podrobno utemeljitev in dokumentacijo. 

7. č len 

Vrste nagrad in priznanj so: 
- plakete z nagrado, 
- plakete, 
- priznanja z nagrado, 
- priznanja. 

8. č len 

Sredstva za nagrado in priznanja se zagotavljajo v f inančnem 
n a č r t u Obč inske raziskovalne skupnosti Domžale . 

9. člen 

Občinska raziskovalna skupnost podeli nagrade in priznanja 
vsako leto ob posebni priložnosti na javni prireditvi. 

10. č len 

Prvič se nagrade in priznanja podeli za inovacije in raziskovalno 
delo, k i je bilo doseženo v preteklih petih letih, sicer se j i h 
podeljuje za obdobje o d razpisa v preteklem letu. 

11. člen 

Ta pravilnik začne veljati 8. dan po objavi v Uradnem vestniku 
o b č i n e Domžale . 

Predsednik skupščine 
Obč inske raziskovalne skupnosti: 

dr. Miroslav Stiplovšek 



Mali oglasi 
Žaganje drv, Lužar, Šmarca 25 

D tel. 832-739, od 11. do 12. ure. 

Ugodno prodam otroško poste
ljico z ' jogi jem m kompletno 
posteljnino, stajico ter ostalo otro
ško opremo. Čuk, Župančičeva 
7/4, Domžale, od 16. do 19. ure. 

Očala z različno dioptrijo (leva 
močnejša), ki na soncu potemnijo, 
sem nekje pozabila. Lepo prosim 
naj jih tisti, pri katerem so bila 
puščena, odda pri vratarju SOB 
Domžale. 

Otroško trokolo in otroško 
dvokolo ugodno prodam. Dom
žale, Savska 53. 

Iščemo kurjača z izpitom za to 
delo ter izpitom za varstvo pri delu 
v sezoni 84/85 v bloku v Mengšu. 
Delo je sezonsko In traja od okto
bra do aprila. Ponudbe pošljite na 
Hišni svet, Mengeš, Blejčeva 9 (tov. 
Pogačar). 

Prodam Ford Cortina 1600 
GTL (1969). Ogled na dvorišču 
občine. 

V redno delovno razmerje sprej
mem tri delavce z odsluženim 
vojaškim rokom. Nastop dela 
takoj. Ponudbe na naslov: France 
BALO H, Domžale, Kajuhova 14, 
tel. 722-826 

Takoj zaposlim frizersko pomo
čnico. Saje Milena, Radomlje, 
Cesta borcev 7, tel. 721-594. 

Prodam gobelin poljsko cvetje. 
Skok Minka, Loka na Gmajni 4, 
Mengeš. 

Sprejmem kakršnokoli delo na 
dom. Naslov v uredništvu. 

Prodam pralni stroj Gorenje in 
klasično kitaro. Naslov v uredni
štvu. 

Kvalitetno čistim vse vrste tal
nih oblog in oblazinjenega pohištva 
na vašem domu: itison, tapison, 
preproge, fotelje in kavče, čistim 
in poliram marmor. 

Ponudbe z navedbo vaših zahtev 
Pošljite na naslov: Milan MOČNIK, 
Veljka Vlahoviča 1 C, 61230 Dom
žale. 

Iščemo žensko, po možnosti s 
trgovsko šolo, za čiščenje delav
nice in delitev malic za 8 ur dnev
no. Osebni dohodek po dogovoru. 
Naslov v uredništvu. 

Iščem mlajšo upokojenko za 
varstvo dveh deklic na našem 
domu. Tel. 733-037 - popoldan. 

ZAHVALA 

iskreno se zahvaljujemo vsem sose
dom, vaščanom, vsem gasilcem in 
ostalim, ki so kakorkoli priskočili 
na pomoč pri gašenju avtomobila 
in preprečili širjenje požara, da ni 
prišlo do večje škoda na Perkovi 
22, Rodica. 

Družina Hosta 

kinološko društvo Domžale se 
zahvaljuje vsem delovnim organiza
cijam, obrtnikom in posamezni
kom v občini Domžale za izkazano 
Pomoč, ki smo jo bili deležni ob 
0rganiziranju kinološke veselice. 

Z vašimi prispevki ste nam 
v^liko pomagali. 

H V A L A! 
KD Domžale 

2 A H V A L A Z A POMOČ 

Osnovni organizaciji sindikata delav-
pri zasebnih delodajalcih se za 

Ukazani denarni znesek in obisk še 
^hkrat lepo zahvaljujem. 

Posebno se še zahvaljujem lov. Janku 
iglicu za njegovo prizadevnost in 
P°zornost, da se me tudi Združenje 
°°rtnikov redno spominja. 

Dušan t ambcr.šck 

RAZGLASI, OBJAVE, RAZPISI 

„Hvala"za zdravje 

Iskrena hvala dr. Matjažu Vesel-
kotu za hitro ukrepanje in uspešno 
zdravljenje moje bolezni. 

Hvaležna pacientka 
Pavli Čeplak 

SER VISI RAN JE PLINSKIH 
ŠTEDI LNI KO V IN PEČI 
MITJA BOR OVNI K 
61235 Radomlje 
Preserje, Ul. VII št. 9 

Kozmetično frizerski salon 
LENČEK SONJA 
odprto od 6. - 20. ure. 
Naročila na telefon 722-453. 

MODNI A TELJE "B" 

Ljubljanska 76 
(vposlovnem centru Domžale) 

je pripravil prve 'najnovejše ženske 
modele za jesen 84, katere odlikuje 
visoka moda, izredna dovršenost in 
konkurenčna cena. Velikosti od 34 
do 421 

NOVOST: 

pritrjevanje pri tis kače v raznih barv 
in velikosti na oblačila, katera ste 
sešiti sami. 

VABLJENI! 
Bitenc Viljem - modni kreator 

mM aUUfi 

bitenc viljem, 61230 domžale, ljubljanska 7$ 

VETERINARSKI ZA VOD 
KAMNIK - DOMŽALE 

OBVESTILO ŽIVINOREJCEM 

Obveščamo živinorejce, da sprejemamo vsa naročila za zdrav
ljenje živali in umetno osemenjevanje na sedežu zavoda: Veterinar
ski zavod Kamnik - Domžale, Kamnik, Perovo 20.Telefon: 
832-207 in 832-960. 

Naročil, a zdravljenje živali sprejemamo v zavodu od 6. —14. 
ure, ob sob •h pa od 7. — 13. ure. 

Od 13 v oz. 14. ure do 6. ure zjutraj, ob nedeljah in 
praznikih y dan oddajajte samo nujna naročila na telefon: 
831—711 ( arnica Svilanit Kamnik). 

Za ose -vanje oddajajte naročila na zavodu od 6. — 9. ure 
ob delavni ob sobotah, nedeljah in praznikih pa od 8. — 9. ure. 

Tak rir,. i naročanja smo uvedli zaradi postavitve nove radijske 
postaje v . mici tovarne Svilanit, ki vzdržuje stalno radijsko 
7vezo z -vrni veterinarji na področju občin Domžal in 
Kamnika. 

G O S P O D I N J S K I T E Č A J I 
a/ kuharski tečaji 
b/ tečaj krojenja in šivanja 
c/ tečaj vozlanja 

V V S E O B L I K E I Z O B R A Ž E V A N J A I N U S P O S A B L J A N J A se 
lahko vpišete V S A K D A N o d 6. do 14. ure, ob sredah do 16. ure, v 
tajništvu D E L A V S K E U N I V E R Z E D O M Ž A L E , Kolodvorska 6 /1 , 
kjer dobite vse potrebne informacije, telefon: 721-082 al i 
722-278. 

Na Delavski univerzi bomo izvajali tudi vrsto oblik D R U Ž B E 
N O P O L I T I Č N E G A I Z O B R A Ž E V A N J A I N U S P O S A B 
L J A N J A . 
Programe bomo izvajali z aktivnimi metodami dela, kot so: 
seminarji, akcijski razgovori, razprave, posveti, okrogle mize 
ipd. , kar o m o g o č a udeležencem pridobivanje potrebnih aktual
nih in konkretnih znanj za samoupravno in delegatsko od loča
nje in pol i t ično delo. 

Na podlagi določi l 16. in 20. člena Pravilnika o oblikovanju cen 
plina, trgovskega blaga in storitev T O Z D I N A P L I N K O Z I N A , je 
Delavski svet T O Z D z dne, 8 / 6 - 1 9 8 4 sprejel naslednji 

C E N I K 

1) Na osnovi določi l 1. odstavka 5. člena dogovora o izhodi
ščih za določanje cen nekaterih proizvodov in storitev iz pristoj
nosti o b č i n v letu 1984 (Uradni Ust S R S , 15/84) in na podlagi 
Odloka o najvišjih cenah za nafto in naftne derivate in nač inu 
oblikovanja cen za naftne derivate (Uradni list S F R J , 18/83) ter 
nove nabavne cene plina, se do loč i nova cena uparjenega plina za 
pot rošnike plina iz P L I N A R N E T R Z I N , k i znaša din 135,65 za 
m3 uparjenega plina. 

Nova cena velja od prvega popisa dalje. 
2) Sklep o spremembi cene se objavi v Obč inskem poročevalcu 

o b č i n e Domžale . . Predsednik 
DS T O Z D I N A P L I N Kozina 

Zdravko Škrlj , l.r. 

r 

O B J A V L J A prosta dela in naloge: 

1. T O Z D K O N T R O L A , kontrolna analitska dejavnost, r.o., 
Ljubljana, Verovškova 57 

ANALITIKA 
za opravljanje dela na področ ju kemijske kontrole Redergina na 
lokaciji Mengeš 
Pogoji: 
— visoka izobrazba kemijske smeri 
— 1 leto delovnih izkušenj 
— poskusno delo 90 dni 

V E Č TEHNIKOV 
za opravljanje dela na področ ju kemijske kontrole Redergina, ki 
je organizirano v štirih izmenah na lokaciji Mengeš 
Pogoji: 
— 4 letna srednja tehniška šola kemijske, farmacevtske ali 

druge ustrezne smeri 
— 6 mesecev delovnih izkušenj, oz. lahko tudi začetni -

pripravnik 
— poskusno delo 60 dni (ne velja za pripravnike) 

2. T O Z D K E M I J A , proizvodnja kemičnih izdelkov, r.o., Mengeš, 
Kolodvorska 27 

V E Č TEHNIKOV 
za opravljanje dela na področ ju kemijske proizvodnje, ki je 
organizirano v štirih izmenah na lokaciji Mengeš 
Pogoji: 
— 4 letna srednja tehniška šola kemijske, farmacevtske ali 

druge ustrezne smeri 
— 6 mesecev delovnih izkušenj, oz. lahko tudi zače tn ik — 

pripravnik 
— poskusno delo 60 dni (ne velja za pripravnike) 

V E Č D E L A V C E V 
. za opravljanje dela v kemijski proizvodnji, ki je organizirano v 

štirih izmenah na lokaciji Mengeš 
Pogoji: , 
— končana osnovna šola 
— 6 mesecev delovnih izkušenj 
— starost nad 18 let 
— poskusno delo 30 dni 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev objave sprejema 8 dni po 
objavi kadrovsko-splošni sektor delovne organizacije, L E K , 
Ljubljana, Verovškova 57. 

OBČINA D O M Ž A L E 
Sekretariat za občo upravo 

O B J A V L J A 
prosta dela oz. naloge 

»razdeljevanje in delna priprava hrane v bifeju" 

Pogoji: 
kuhar ali natakar 
9 mesecev delovnih izkušenj 

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas , s polnim 
delovnim časom. 

Pismene prijave z življenjepisom ter dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošljite v 8 dneh po objavi Kadrovski službi upravnih 
organov obč ine Domžale. 

Komisija za delovna razmerja 
DOMA UPOKOJENCEV D O M Ž A L E 

O B J A V L J A 
prosta dela in naloge: 

1 D E L A V K O v kuhinji s končano osnovno šolo 
2 STREŽNIC I s končano osnovno šolo 

čas s polnim Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen 
delovnim časom. Poskusno delo je 2 meseca. 

Kandidati naj pošljejo ponudbe z opisom dosedanjega dela in 
dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh na naslov: Dom 
upokojencev Domžale , Komisija za delovna razmerja,. 61230 
Domžale, Gosta talcev 7. 

Kandidate bomo obvestili o izbiri v 10 dneh po odloči tvi , 
najkasneje pa v 30 dneh po preteku roka objave. 



DELAVSKA UNIVERZA 
D O M 2 A L E 

R A Z P I S U J E 
v šolskem letu 1984/85 naslednje šole in tečaje: 

O S N O V N A ŠOLA 
Vpisujemo v 7. in 8. razred. 
Vpišejo se lahko kandidati, ki so stari nad 17 let ali tisti, ki so izpolnili 
šolsko obveznost in ne morejo nadaljevati šolanje v osnovni šoli, ker so 
se zaposlili. V enem šolskem letu lahko končate dva razreda. 
Šolanje v osnovni šoli je brezplačno. 

T E Č A J O V A R S T V U PRI D E L U , 
Na osnovi zakonskih predpisov o varstvu pri delu bomo organizirali 
posamezne izobraževalne oblike za tiste delavce v delovnih organizacijah 
in obrtni dejavnosti, ki morajo biti seznanjeni s predpisi s tega področja: 
a/ za vodilne in vodstvene kadre 
b / za zasebne delodajalec 
c/ za delavce v proizvodnji industrijske in obrtne dejavnosti. 
Osnovni program obsega 15 izobraževalnih ur. 
Obseg in vsebir.a bosta prilagojena potrebam posameznih delovnih 
organizacij in obrtnih dejavnosti. 
Preverjanje namenjamo tistim, ki že imajo opravljen tečaj in morajo 
znanje obnoviti. 

T E Č A J Z A S K L A D I Š Č N I K E 
Tečaj je namenjen skladiščnikom, pomožnim skladiščnikom in 
pomožnim delavcem v skladiščni službi. Namen tečaja je dati .slušata-
jjem osnovna in dopolnilna funkcionalna znanja iz skladiščne službe. 
Program obsega 90 izobraževalnih ur. 

S T R O J E P I S N I T E Č A J 
Program tečaja obsega vadbo slepega desetprstnega sistema in splošne 
osnove slovenskega pravopisa ter oblikovanje dopisov. 
Tečaj ima dve stopnji: začetna, ki obsega 90 izobraževalnih ur in 
nadaljevalna, v kateri tečajniki dopolnijo svoje znanje z vajami, da 
dosežejo primerno hitrost pisanja. 

T E Č A J Z A P R I D O B I T E V O S N O V N E G A Z N A N J A O H I G I E N I 
Ž I V I L I N O S E 3 N I H I G I E N I /higienski min imum/ 

Po pooblastilu skupščine občine bomo organizirah tečaje za vse delavce, 
zaposlene v proizvodnji živil ali prometu z njimi, ki morajo opraviti 
predpisane izpite. 
Tečaj obsega 25 izobraževalnih ur. 

T E Č A J Z A V O Z N I K E V I L I Č A R J E V 
Tečaj je namenjen kandidatom, ki se usposabljajo za delovno mesto 
voznika viličarjev, in kandidatom, ki že opravljajo to delo. V tečaj se 
lahko prijavijo kandidati, ki so končali vsaj 6 razredov osnovne šole in 
so stari najmanj 18 let. Kandidati morajo predložiti zdravniško 
spričevalo, da so zdravstveno sposobni. 
Tečaj traja 90 izobraževalnih ur. 

S E M I N A R Z A U P R A V L J A L C E " S " N A P R A V 
Seminar je namenjen elektromonterjem, vzdrževalcem, upravljalcem in 
izvajalcem „S" naprav. 
Seminar traja 45 izobraževalnih ur. Po uspešno opravljenem preizkusu 
znanja dobijo slušatelji spričevala, ki jih izda komisija za „S" izpite pri 
Elektrotehniški zvezi Slovenije. 
Preverjanje namenjamo tistim, ki že imajo opravljeni seminar in morajo 
znanje obnoviti. 

T E Č A J R A Č U N A L N I Š T V A 
V tečaj računalništva vpisujemo otroke višjih razredov osnovnih šol, 
srednješolce in vse druge, ki že imate ah pa boste imeli svoj „hišni 
računalnik" in imate veselje do sestavljanja lastnih programov. 
V 30-tih urah se boste naučili Basic programskega jezika in osnov 
programiranja. 

J E Z I K O V N I T E Č A J I 
a/ tuji jeziki za odrasle 

Jezikovne tečaje za odrasle organiziramo za naslednje jezike 
(odvisno bd števila prijav): angleščina, italijanščina, nemščina. 
Jezikovni tečaji so običajno dvakrat tedensko po 3 izobraževalne 
ure in trajajo od 80 do 100 izobraževalnih ur za vsako stopnjo. 

b / tuji jeziki za otroke 
Odvisno od števila kandidatov organiziramo nemščino in angleščino 
(tečaje za predšolske otroke, tečaje za učence nižjih razredov in 
tečaje za učenec višjih razredov osnovnih šol. 
Pouk obsega 40 izobraževalnih ur. 

PETROL DO TRGOVINA 
TOZD Trgovina na drobno 
Ljubljana, Titova 66 

V A B I k sodelovanju delavca za opravljanje del in nalog 

— S N A Ž I L K E za bencinski servis Domžale , Kovičeva 1 

Pogoj: končana osemletka 

Delo se združuje za nedo ločen čas s skrajšanim delovnim časom (5 
ur dnevno). Poseben pogoj je uspešno opravljeno poskusno delo. 

Kandidati naj pošljejo vloge z opisom dosedanjega dela in dokazili 
o izpolnjevanju pogojev v roku 8 dni po objavi na naslov: Petrol 
DO Trgovina, Kadro vsko-socia Ina služba Ljubljana, Titova 66. 

I s 

P R O D A J A K M E T I J S K I H P R I D E L K O V 

— dnevno sveža zelenjava ter sadje 
- D E L O V N I ČAS od 8.00 do 19.00 

Ljubljanska 76 - SPB 1 
Vhod pri prodajalni A L P I N A 

LOŽAR D. 

OBČINA D O M Ž A L E 
Sekretariat za o b č o upravo 

o b j a v l j a 

Na podlagi 13. člena 2akona o postopku z najdenimi stvarmi (Ur. 

l i s tSRS , št. 31/76) 

JAVNO D R A Ž B O NAJDENIH PREDMETOV 
dne 27.9.1984 ob 10. uri na gradu Krumperk. 

Seznam najdenih predmetov je izobešen na oglasni deski o b č i n e 
Domžale. 

Oškodovanci , ki imajo dokazilo o lastništvu, lahko predmete 
prevzamejo dne 26.9.1984 od 11. do 13. ure ali od 14. do 16. ure na 
gradu Krumperk. Sekretariat za o b č o upravo 

.J 

OBVESTILO STARŠEM PREDŠOLSKIH OTROK, KI ŠE 
NIMAJO UREJENEGA VARSTVA 

. Vzgojnovarstvena organizacija občine Domžale obvešča starše 
predšolskih otrok, ki nimajo urejenega varstva, da so še prosta 
mesta v enoti Količevo za otroke stare od 2 — 7 let od 1. 
septembra dalje. Vse informacije lahko dobite po telefonu št. 
721-248 oz. se zglasite na upravi VVO. 

Krajevna skupnost Toma Brejca Vir išče hišnika za honorarno delo 
opravljanje hišniških del v Delavskem domu na Viru. Nastop dela takoj. 

Zaželjeni mlajši upokojenci. 
Nudimo enosobno stanovanje. Ostalo po dogovoru. 
Prošnje pošljite do 15.9.1984 na naslov: 
Krajevna skupnost „Toma Brejca" Vir Šaranovičeva 19, 61230 

Domžale. 

MERCATOR - ETA, Ž I V I L S K A INDUSTRIJA 
K A M N I K 
OBRAT MENGEŠ 

p o t r e b u j e 

delavca, KV E L E K T R I K A R J A za nedoločen čas 

Pogoji: 
— končana poklicna šola elektro smeri 
— 6 — 12 mesecev delovnih izkušenj 
— 6 tednov poskusno delo. 

Prijave se sprejemajo v roku 15 dni po objavi v kadrovski službi 
delovne organizacije M E R C A T O R - E T A , Živilska industrija 
Kamnik, Kajuhova pot 4. 

Tovarna kovčkov in usnjenih izdelkov 
TOKO D O M Ž A L E , Kidričeva c. 1 
Komisija za delovna razmerja 

O B J A V L J A 
prosta dela in naloge: 

1. 

2. 

KURIRJA 

S N A Ž I L K E 
G 

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas z 2-mesečnim 
poskusnim delom in polnim delovnim č a s o m . 

Kandidati naj oddajo prijave v osmih dneh po objavi na naslov: 
T O K O Domžale , Kidričeva c. 1, kadrovska služba. 

ŠTELE FRANC 
soboslikar — pleskar 
Mengeš, Gorenjska 18 

r a z p i s u ; e 

1 štipendijo za poklic SOBOSLIKAR 

Prijave sprejema 8 dni po objavi. 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi naše drage mame, 
babice, prababice, sestre in.tete 

A N E Z A R N I K 
*Boštjanove mame iz Vira 

iskrena hvala vsem, ki ste nam izrekli 
sožalje, darovali cvetje in ste jo tako 
številno pospremili na njeni zadnji poti. 
Posebno zalivalo Angelci Vodnik, 
gospodu župniku za izredno lepo oprav
ljeni pogrebni obred, govornici Francki 

Avbelj, pevcem in sosedom. 

Hvala vsem, ki ste jo imeli radi! 

Vsi njeni 

Z A H V A L A 

Ob smrti našega dragega moža in atija 

A N T O N A S K O K A 
iz Mengša 

iskreno se zahvaljujemo sodelavcem DO 
Melodija Mengeš za tovariško pomoč in 
lepo opravljen pogrebni obred, govorni
kom za' iskrene poslovilne besede, DO 
Melodija, Krajevni skupnosti Mengeš ter 
PD Mengeš za častno spremstvo. Zahva
ljujemo se za podarjeno cvetje in šopke 

malčkov. 
Iskrena hvala tudi dr. Celestini in VMS 
Tilki Lebovi za humano pomoč ter 
godbenike™ iz Mengša in vsem, ki ste ga 
spremili v njegov večni dom in 

počitek. 

Žalujoči: Vsi njegovi. 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, 
brata in strica 

J A N E Z A SRAJA 

se iskreno in iz srca zahvaljujemo vsem 
sosedom, sorodnikom in prijateljem, ki 
ste nam izrekli sožalje, darovali cvetje in 
ga številno spremili na njegovi zadnji 

poti. 
Iskrena hvala gasilcem, praporščakom, 
pevcem za zapete žalostinke in gospodu 
župniku za opravljen obred. Iskrena 
hvala Acu Starinu in Janezu Pircu za 
ganljive poslovilne besede ter članom 
kolektiva Slovenijales Radomlje, Delika
tesa Ljubljana za pomoč ob naši težki 

izgubi. 

Se enkrat hvala vsem. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 
t 

Ob smrti nase ljube mame in žene 
'Vi 

ANICE BROJAN 
roj. Ravnikar 

se iskreno zahvaljujemo dr. Pevcu in 
dr. Janežiču za vsestransko pomoč in 
skrb, vsem, ki ste nam ustno ali pisno 
izrekli sožalje, hvala godbi na pihala 
Domžale, Delavski univerzi, pevcem in 

župniku. 
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste 
darovali cvetje ali prispevali v humani

tarne namene. 

Vsi njeni 



I Uspehi smučarjev SD Slavko Šlander: 

Smučarski pogled 
pred novo sezono 

Jugoslovansko smučanje v svetu nekaj pomeni. Programi dela jugoslo
vanskih selekcij so sestavljeni tako, da že zelo zgodaj, v pionirskih 
kategorijah, izberemo najboljše in j i h preko mladinske ter članske 
reprezentance skušamo pripeljati v tekmovalni vrh naše članske ekipe. 

Alpska sekcija S D Slavko Šlander je v drugem letu svojega delovanja 
dosegla izredne uspehe, tako številčno kot kakovostno. Med več kot sto 
člani se j i h redno ukvarja z alpskim smučanjem preko trideset. V 
tekmovalno usmerjeni selekciji pionirjev so prav vsi dosegli svoje 
tekmovalne cilje - uvrstitev v pionirski republiški vrh. Še posebej smo 
lahko ponosno na uspehe najboljših. 

Mateja Frel ih, do letošnjega leta 
edini 'reprezentant v zgodovini dom
žalskega alpskega smučanja , se je 
uvrstila v našo izbrano vrsto tudi za 
prihajajočo smučarsko sezono. K o t 
specialistka za slalom se je kar trikrat 
uvrstila med najboljšo peterico na 
tekmah za pokal Coca cola. 

Dve leti mlajša Maja Cerar se je z 
izvrstnimi rezultati v pretekli sezoni 
uvrstila med najboljše in postala 
evidentni kandidat pionirske repre
zentance za sezono 1984/85. 

Med fanti je največje uspehe brez 
dvoma zabeležil najboljši in najobe-
tavnejši jugoslovanski pionir Blaž 
Breznik. Postal je republiški prvak v 
veleslalomu in osvojil srebrno medaljo 
v slalomu na republ iškem prvenstvu. 
Konec maja je prejel veliki prehodni 
pokal kot zmagovalec skupne razvrsti
tve Coca cola pokala in še pokal za 
skupno zmago v posebni veleslalomski 
razvrstitvi. Odlikoval se je tudi v 
mednarodni konkurenci. Bi l je naj
bolje uvrščeni jugoslovanski pionir na 

PRALNICA 
KOCJANČIČ 

61230 DOMŽALE, L|ubl|anska 91 

cola pokala je naš uspeh dopolnil 
Pavel Kancilja, k i je pobral lovoriko 
za prvo mesto v slalomski razvrstitvi. 
Ob tem je dosegel še č e t r t o mesto na 
republ iškem prvenstvu v slalomu, na 
pokalu L o k a sedmo mesto v slalomu 
ter v mednarodnem pokalu Sils 
Ovomaltine v Švici osmo mesto v 
slalomu. Uvrščen je v B pionirsko 
reprezentanco. 

Ostali tekmovalci klubske pionir
ske selekcije — Janja K o s m a č , Nena 
Rifelj , Samo Rojs in Matjaž Ferkol -
prav tako spadajo med najboljše v 
republiki v svojih kategorijah. 

Ob takšnih uspehih seveda ne more 
bit i dvoma o nadvse uspešnem stro
kovnem in organizacijskem delu v 
društvu. Žal pa domžalski šport vseh 
teh nadvse uspešnih špor tn ikov ne 
prizna za svoje in j i m ne nudi ne 
moralne ne finančne p o m o č i . Ostaja 
nam le upanje, da se bo ta odnos 
vodstvenih špor tn ih delavcev spreme
ni l , kajti v nasprotnem primeru nam 
ne bo m o g o č e odpreti poti našim 
reprezentantom v obetavno prihod
nost, kakršna se j i m obeta. 

Skupaj s tem p o r o č i l o m o tekmo
valnih uspehih pa še vabilo vsem, k i 
j ih zanima naše delo. Še posebej 
pionirke in pionirje vabimo k vpisu in 
sodelovanju v naši sekciji. Vse infor
macije nudimo v pekarni Kancilja v 
Domžalah . 

SD „Slavko Š l a n d e r " 
alpska sekcija Domžale 

Mladi člani K K Hrast iz Doba: 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi našega dragega moža 

A N T O N A H L E B C A 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, znancem, prijateljem, ki so ga 
spremili na njegovi zadnji poti, mu 
darovali cvetje in nam izrekli sožalje. 
Zahvaljujemo se Roje Ediju za poslo

vilne besede. 

Žalujoči 

Z A H V A L A 

Ob smrti očeta in starega očeta 

P E T R A P I V C A 
iz Trnjave 

se zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, 
pevcem Tosame, žup"niku iz Krašnje za 
opravljen pogrebni obred in vsem, ki ste 
darovali cvetje ter ga spremili na zadnji 

poti. 

Njegovi domači 

Z A H V A L A 

Ob izgubi drage mame, stare mame, 
prababice, tašče in tete 

I V A N E K R 2 A N 
iz Preloga 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorod
nikom, prijateljem in znancem, pevcem, 
duhovniku za opravljeni obred in vsem, 
ki ste nam izrekli sožalje, darovali cvetje 

in jo spremili na zadnji poti. 

Domači 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi naše drage sestre in 
tete 

R E Z K E K V E D E R 
iz Prevoj 25 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, prijateljem in znancem, 
ki ste nam izrekli sožalje, jo spremili na 
njeni zadnji poti in darovali cvetje. 
Iskrena hvala tudi č. g. župniku za 
ganljive besede in lepo opravljeni 

pogrebni obred. 
Zahvaljujemo se tudi vsem pevcem. Hvala 
tudi tov. Kočarju za poslovilni govor. 

Vsem skupaj še enkrat hvala. 

Žalujoče sestre in vsi njeni. 

Z A H V A L A 

Ob izgubi našega ata, starega ata, brata 
in strica 

A N T O N A M A J D I Č A 

se iskreno zahvaljujemo sosedom, 
znancem in sorodnikom za darovano 
cvetje, iskreno sožalje ter spremstvo na; 
njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo 
izrekam GD Krašce, dr. Duričiču, 
pevcem ter gospodu župniku za pogreb

ni obred. 

Se enkrat iskrena zahvala, 

hčerke z družinami 

Vsa sreča je pri nas minila 
ko tebe, dragi očka, zemlja je pokrila. 
Vse bolj osamljene naše so poti 
odkar v temnem grobu počivaš, 
ljubi očka ti. 

Z A H V A L A 
V 70. letu nas je zapustil dragi mož, 

oče, stari oče in brat 

F R A N C R O V Š E K 
iz Limbarske gore 

borec NOB 

iskreno se zahvaljujemo vsem sorod
nikom, sosedom, prijateljem in znan
cem, ki so nam izrekli sožalje, darovali 
cvetje ter ga spremili na zadnjo pot 
24.6.1984. 
Posebno se zahvaljujemo dr. Đuriću, 
pevcem ter godbi in župniku za oprav
ljen obred, Brodar Štefki pa za poslo

vilne besede. 
Vsem še enkrat iskrena hvala. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

V 20. letu je tragično preminil naš 
• predragi 

D A M J A N N O V A K ml. 
Hribi 2, Trojane 

iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so ga 
spremljali na njegovi zadnji poti, 
posebno še kolektivu VDO Biotehnična 
fakulteta VTOZD za živinorejo za vso 
pomoč, kolektivu Litostroj, lovcem, 

župniku in pevcem. 

Vsi njegovi 

1 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi našega ljubljenega 
moža, ata, starega ata in dedija 

F R A N C A S E S K A - M I H E 
borca NOB iz Prescrij pri Radomljah 

se zahvaljujemo vsem, še posebno 
dr. Svoljšku, ki ste nam pomagali v času 

njegove težke bolezni. 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, njegovim soborcem, 
prijateljem in znancem, ki ste nam 
izrekli sožalje, darovali cvetje in ga 

spremili na njegovi zadnji poti. 
Posebno se zahvaljujemo KO ZB 
Radomlje, Papirnici Količevo, prapor
ščakom, godbi, pevcem in obema govor

nikoma. 

Vsem še enkrat iskrena H V A L A . 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob smrti moža, ata in starega ata 

J O Ž E T A H R O V A T A 

iz Velikega Jelnika 

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in kolektivoma 
PTT ter Doma upokojencev, ki ste nam 
izrekU sožalje, darovali cvetje in ga 

pospremili na njegovi zadnji poti. 

Vsi njegovi 

§81 

m I 
Z A H V A L A 

Ob smrti moža in očeta 

M I H A K O N Č A R J A 
iz Prevoj 40, Lukovica 

se lepo zahvaljujeva sosedom, delavcem 
DO Univerzale Domžale, Stol Kamnik 
in Termit Ihan, župniku iz Brda za 
opravljen obred, pevcem iz Lukovice, 
govornikom iz KS Prevoje in Termita za 

poslovilne besede. 
Hvala vsem, ki ste ga spremili na zadnji 

poti. 

Žena Marija in sin Franci 

Z A H V A L A 
Ob smrti naše drage 

M I N K E C E R A R 
Rudolfove Minke 

se iskreno zahvaljujemo medicinskim 
sestram, posebno pa negovalkam Doma 
upokojencev PO Domžale, Gasilskemu 
društvu Stob, tovarni TOKO, znancem 
in prijateljem za izraze sožalja, cvetje in 
spremstvo na njeni zadnji poti, pevcem 

in duhovniku za pogrebni obred. 
Vsem lepa hvala. 

Lojze Praprotnik v imenu sorodstva 

Domžale, Dunaj, ZDA 

Z A H V A L A 

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi 
našega dragega in nepozabnega 

M E T O D A K O N Č A N A 

sc zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem, ki ste 
z nami sočustvovali in nam karkoli 
pomagali. Zahvala tudi vsem, ki ste nam 
ustno in pisno izrazili sožalje ter vsem, 
ki ste pokojnika spremili na njegovi 
zadnji poti in mu darovali toliko cvetja. 
Posebej pa se zahvaljujemo pevcem in 
godbi, govornikoma za ganljive poslo
vilne besede, gospodu župniku za 
izredno lepo opravljen obred ter Gasil

skemu društvu Studa. 
Vsem še enkrat iskrena hvala. 

Žena Marija 
v imenu vsega sorodstva 

t 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi naše drage 

M A R I J E K O K A L J roj. Grčar 

iz Dragomlja 

se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v 
težkih trenutkih stali ob strani, ji daro
vali cvetje in jo v tako lepem številu 
pospremili na njeni zadnji poti. Posebna 
zahvala osebju Kliničnega centra, Zvezi 
borcev za spremstvo, Tonetu Kralju za 
poslovilni govor, pevcem ter župniku za 

opravljeni obred. 

Vsi njeni 

pokalu Topol ino v Monte Bondoneju 
v Italiji, osvojil je peto mesto v 
veleslalomu, vrh tekmovalne sezone 
pa je dosegel na mednarodnem pokalu 
Loka z zmago v veleslalomu ter dru
gim mestom v slalomu. Vs i ti odl ični 
rezultati so tudi njemu zagotovili 
mesto v jugoslovanski pionirski repre
zentanci. 

Ob zmagah Blaža Breznika v vele
slalomski in skupni razvrstitvi Coca 

Z A H V A L A 

Ob izgubi naše drage žene, mame, stare 
mame, sestre in tete 

M A R I J E B I R K 
roj. Majdič 

iz Češnjic pri Moravčah 

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, 
sorodnikom in prijateljem, ki ste nam 
izrekh sožalje, darovali cvetje in jo v 
velikem številu pospremiU na njeno 

zadnjo pot. 
Iskrena hvala ZD Moravče za zdravniško 
pomoč, hvala gospodu župniku . za 

opravljen obred, kakor tudi pevcem. 

Vsem skupaj še enkrat hvala. 

Vsi njeni 

1000 km 
na kolesih 
po Sloveniji 

Sedmerica mladih Dobljanov — 
kolesarjev se je pred dnevi v sprem
stvu dveh spremljevalcev podala na 
100 k m dolgo pot - kolesarsko trans
verzalo po Sloveniji. 

Člani tega mladega kolesarskega 
kluba so se odloči l i za to pot, da 
poživijo delo v klubu, dajo vzgled za 
aktivnost drugim ter da ponesejo ime 
svojega kraja tudi skozi druge sloven
ske kraje. 

Na pot so krenili : Marjan Grčar , 
Aleš Rode, Marjan Kočar , Pavle 
Vojska, Janez Pavlic, Lado Kveder, 
Stane Breznik in spremljevalca Franc 
Rode in Ignac Ž u p a n . Na poti bodo 
obšli domala vso Slovenijo od Bovca, 
Kopra , Kočevja, Rogaške Slatine, 
Murske Sobote, kjer vse bodo preno
čevali. 

Ta prva akcija je v k lubu, k i deluje 
znotraj T V D Partizan Dob, prva, zato 
načr tu je jo , da se bodo kolesarji (vseh 
je v klubu 65) podobnih akcij še 
lotevali. 

Poudariti velja veliko p o m o č , k i so 
je bih deležni pri pripravi te zanimive 
akcije. Zahvaljujejo se Mlinostroju, 
Tosami in več kot 50 zasebnikom, k i 
so vsi skupno omogoči l i zdravo in 
lepo poletno akcijo mladih iz Do*ba. 

».,.** ••• B. 
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Usmerjeno 
izobraževanje 

in Helios 

OD DUPLICE DO DOMŽAL 

Danes, da je draga energija, daj no dajl 
vodna moč nam mimo — v prazno teče, da je kaj/ 
Mlinščici nekoč bi/ista pojma bogatije, 
gnali mline, žage, elektrarne, kovačije. 

Pa smo d'jali: „Predniki bili so zaostali in neumni, 
mi, junaki dela in ekonomije, pa pogumni/" 
Mlini so umrli, žage smo podrli, elektrarne štrli -
toda ves čas v svetlo smo prihodnost zrli. 

TERMINAL 

Kakšna zgubal — revica je naša banka! 
tolikokrat je pokvarjen terminal. 
Za občana je to večkrat kar uganka, 
saj zaman pred svojo banko si pristal, 
ko si nakazilo že pričakoval. 
Šmenta! kakšna je ta zavozlana zanka, 
da denar več dni je kar poleževa/, 
kot slabo scenirana nadaljevanka. 
Kaj lahko denar bi vse „od sebe dal", 
če vsak bi se obračal, deloval? I 
Razočaran ne bi tam pred pultom stal 
in na znanje večkrat ponovljeno bi jemal: 
Oprostite, danes revica je banka, 
spet izjemoma pokvarjen TERMINAL. 

IHANCEM 

Cesto brž pokonci si postavite, 
zračnik si iz nje napravite. 
Vaše svojstvene vonjave 
šle v nebesne bi višave. 

Res koristno se bo še zgodilo, 
ko bo Študo zraven potegnilo. 
Zdajle vam je le korajže treba, 
ko že padla dobra je beseda. 

ZRCALO ČASA 

V Radomljah nasproti diska 
krave muskelfiber so dobile, 
vse noči se poje, pleše, piska, 
štiri nožni fokstrot so razvile. 

Petnajstletna mladež zlata — naša! 
ki po polnoči utrujena se vrača, 
v šoli in na delu s spanjem doprinaša, 
primanjkljaj pa pridno ljudstvo — plača. 

POGLED V AVTOBUSNE POSTAJE 

Trgovec Senica se v grobu bi obrnil, 
za pet minutne se v Domžale bi vrnil, 
estetski bi videz dojel, ki umira, 
kako se mu streha nad glavo podira. 

Naš NAPREDEK kaj napredna je beseda, 
a platnena barva je že prava beda 
in če slamnata tu spet bila bi streha, 
kot v Domžalah je bilo pred tristo leti, 
ne strašila bi kot kakšna siva keha — 
bolj prijetno bi bilo pod njo sedeti. 

AVTOBUSNA POSTAJA 

Če Domžale niso slavno velemesto, 
velemestna avtobusna je postaja, 
ki na širnem centru tam za glavno cesto 
z upanjem in optimizmom nas navdaja: 
Dan za dnem nam krošnja se platan bolj širi, 
da v vročini hladna senca je v uteho, 
med polurnim nas čakanjem vse pomiri 
in v dežju, viharju da" nam nujno streho. 

AVTOBUS 
(Prosto po Prešernu) 

Bližajo se šolske vožnje, 
njih se delavec bojim, 
saj so polne tihe grožnje, 
z eno — ko nogo stojim. 

Ni prav — naj se šolar smili 
tudi starim delavcem, 
revežu pomagaj v sili 
in vsem nadebudnežem. 

Če jim noč je neprespana, 
ure žrl je disko-bar, 
če mladina je zgarana, 
ne prenagli se nikar! 

Helios, kemična industrija Domžale je proizvodna delovna organiza
cija, ki jo sestavljajo 4 temeljne organizacije in delovna skupnost skupnih 
služb. 

Helios se uvršča med najpomembnejše jugoslovanske proizvajalce pre-
maznih sredstev in umetnih smol, edini proizvajalec škroba in škrobnih 
modifikatov na bazi krompirja, pomembni proizvajalec rastlinskih olj in 
proizvajalec dodatkov za gradbeništvo. Rezultati so plod dolgoletnega 
dela vsega kolektiva, ki šteje danes 1050 delavcev. Med njimi jih je 80 z 
visoko izobrazbo, 40 z višjo, 240 s 4—letno srednjo šolo, 290 s srednjo 
izobrazbo in 400 delavcev, ki so se priučili za opravljanje raznih del. 

ODLOČITEV ZA POKLIC NI LAHKA: „USMERJENČKOM" NA POT V ZADNJI RAZRED OSEMLETKE 

Kaj bom bil, ko bom bil velik...? 
Spet se je začelo novo šolsko leto našega usmerjenega izobraževanja. 

Učenc i zadnjih razredov osnovnih šol so se znašli pred dilemo — kam po 
k o n č a n i osemletki, usmerjevalci v poklice pa pred vprašanjem kam in 
kako usmeriti našega „usmer jenčka" , da bo v življenju kar najbolje 
„prišel skoz i" . 

Bojim se, da bo po k o n č a n i osemletki spet največ mladih reklo: „Šel 
bom v ekonomsko . . . " ali pa, „Kar v administrativno bom šla, potem se 
bo pa že našlo kakšno delo zame". Navadno je rezultat takšnih in 
podobnih odloč i tev večmesečno ali celo daljše čakanje na zaposlitev. 
Obetajo celo, da bo dobit i delo čedalje težje. Hkrat i s to ugotovitvijo pa v 
nekaterih pokl ic ih zlepa ne dobiš kadra, tudi če ga iščeč z lučjo in to 
podnevi. 

V s i b i zeleh postati vsaj tehniki, za osnovne poklice pa ni pravega 
zanimanja. Če pa to že je, se največkrat zgodi tako, da o č e , k i je že dolga 
leta mizar (ah karkol i že je), enostavno reče svojemu sinu - „Kar za 
mizarja boš šel, bo še najbolje zate . . . " pa če je taka odloči tev sinu všeč 
ah ne. In fant se res od loč i za ta poklic, saj ga najbolje pozna. Ostale je 
spoznal le bežno ali pa sploh ne. 

Vendar... ali ne bi bilo lahko tudi 
drugače? Morda tako, kot usmerjanje v 
poklice poteka v Zahodni Nemčiji, kjer 
mlade izobražujejo še po starem, pri nas žal 
preživetem načinu, ko iz čisto navadnega 
vajenca po dveh ali štirih letih učenja 
postane pomočnik ali kot rečejo - stro
kovni delavec. Pomočnik mora delati naj
manj pet let, v šestem letu pa se lahko 
prijavi v pripravljalni tečaj za mojstra. 

Tudi na naše, slovenske, če ne celo 
občinske razmere je zanimiv način, kako 
šolarju v predzadnjem letu osemletke pred
stavijo poklice za katere se lahko odloči. 
Pripravljene so cele razstave prikazov dela v 
posameznih poklicih, kakršno smo si kon
cem junija ogledali na eni Miinchenskih 
olimpijskih hal. 

Na razstavi, ki je bila že štirinajsto leto 
zapored in katere ogled je bil obvezen za 
vse učence predzadnjih razredov osemletke -
na Bavarskem, so predstavih' okrog 70 
poklicev. Tam si lahko videl razporejene 
kar majhne delavnice - čevljarsko, avtokle-
parsko, pleskarsko, krovsko, fotografsko, 
tiskarsko, steklarsko, pravo pekarno pa 
frizerski salon . . . Kako se posamezen 
poklic opravlja so prikazovali inštruktorji-
mojstri in pomočniki. Ce je mladega inte

resenta za poklic posamezno delo zanimalo, 
je lahko poskusil tudi sam delati. Nekateri 
učenci iz osnovnih šol so ob pomoči 
inštruktorjev stružUi na stružnicah, mesili 
testo, frizirali modele, pomagali pri tiskanju 
plakatov.... in v mladih glavah se je 
počasi izoblikovala odločitev, ali pa samo 
namig - postal bom . . . 

Na tej razstavi so obiskovalci - mladi 
osnovnošolci lahko dobili tudi točne podat
ke o tem, kako dolgo traja šolanje, kolikšno 
je povpraševanje za posamezen poklic, 
kakšne so možnosti za kasnejšo redno 
zaposlitev in katere psihične in fizične 
sposobnosti mora kandidat za posamezen 
poklic imeti. Lahko so se posvetovali tudi s 
poklicnimi usmerjevalci, ki so v ZR Nemčiji 
visoko strokovno usposobljeni. Usmerje
valca v poklic po maturi najprej preveri 
posebna komisija, ki ugotovi, Če je kandi
dat sploh sposoben za to delo. Po ugoto
vitvi gre na visoko šolo za posredovanje 
poklice. Opraviti mora šest semestrov in 
šele nato lahko dela z mladino. Usmerje
valec mora poznati vseh 450 poklicev, ki na 
Bavarskem obstojajo in 25.000 šifrantov 
poklicev. 

Razstava je vsako leto večja, saj se 
zaradi razvoja tehnologije vedno znova 

pojavljajo novi in novi poklici, katerih ne 
poznajo niti učenci, kaj šele njihovi starši. 
Takrat, ko so se starši odločali za poklice, 
so bih ti čisto drugačni. 

Prvi teden je razstava odprta za učence, 
drugi teden pa za starše in večkrat se zgodi, 
da učenci pridejo na razstavo ponovno - v 
spremstvu staršev. Tudi zaradi te razstave 
so v zadnjih letih dosegli zavidljive rezul
tate, tako da se zdaj na Bavarskem že okrog 
70 % vseh učencev odloča za osnovni proiz
vajalni poklic, 15 % za srednjo šolo in 
fakulteto, razlika pa so pomožni delavci 
brez poklica, z veliko možnostjo, da bodo 
vnaprej v vrstah brezposelnih. 

Učenje za poklic obsega okrog 50 % 
praktičnega in 50 % teoretičnega pouka. 
Gre za dvojnost sistema: obrat - šola. Tudi 
v šoli je vsaj 20 % praktičnega pouka. Sicer 
pa, zakaj bi govorih o tem. Vse to smo pri 
nas že imeli... 

Morda pa i le ne bi bilo slabo nekaj 
izkušenj v zvezi z usmerjanjem v poklice na 
Bavarskem presaditi tudi v naše - usmer
jeno izobraževanje... 

Zagotovo bi se še kako prijele. 
BORIS KOPITAR 

Razvojni cilji Heliosa so smelo po
stavljeni in temeljijo na lastnem zna
nju. Doseženi i n nač r tovan i razvoj za
hteva strokovno usposobljenega delav
ca, ker so procesne naprave v pro
izvodnji vedno bolj zahtevne, tehnolo
ški postopki zapleteni, razvojne 
naloge in ostale spremljajoče dejavno
sti odgovornejše. 

V tem razvojnem razmahu smo 
sprejemali kader z ožjega i n širšega 
o b m o č j a i n kader, k i se je moral 
dodatno izobraževat i in prilagajati 
t e h n i č n o t ehno lo škemu stanju 
Heliosa. Kader iz širšega o b m o č j a je 
pred ustalitvijo zapuščal delovno or
ganizacijo. Ob takem stanju in gibanju 
- migracij i kadrov so se pojavljale 
podatne obremenitve pr i izpolnjevan
j u postavljenih planov. 

Ob sprejemu Zakona o usmerje
n e m izobraževanju se je delovna orga
nizacija z vso zavzetostjo vključila v 
nove oblike izobraževanja in z 
aktivnim delom v obč insk i , republiški 
in posebni izobraževalni skupnosti so
delovala pri oblikovanju u č n i h progra
mov i n poklicev, da bi po k o n č a n e m 
šolanju imeli učenc i — študent je po
trebno znanje in primerna dela in 
naloge v O Z D . 

V ta namen smo imeli delovne 
obiske v osnovnih šolah v Domžalah , 
osnovni šoli Radomlje, Srednji nara
voslovni šoli v Ljubljani in Fakulteti 
za ' naravoslovje in tehnologijo v 
Ljubljani. Dolgoletne stike pa imamo 
že s Kemijsko srednjo šolo v Ljublja
n i . Z izobraževalnimi organizacijami 
smo našli konkretne oblike sodelovan
ja: v raznih oblikah medsebojne stro
kovne p o m o č i , uporabi naprav v 
proizvodnji in laboratorijih, ogledov 
proizvodnje, materialni p o m o č i za 
izvajanje u č n i h programov in izvajan
j u proizvodnega dela oz. obvezne po
či tniške prakse za učence in š tudente 
srednjih, višjih in visokih šol. Iz dose
danjih dogovorjenih oblik sodelovanja 
letno sprejmemo do 40 učencev in 
š tudentov na proizvodno delo. Izvedli 
pa smo tudi kemijske k rožke za učen
ce osnovne šole Radomeljske če te 
Radomlje. Teh k rožkov se je udeleže
valo do 12 učencev . 

Za preteklo obdobje tudi ugotav
ljamo, da je bila pri osnovnošolcih in 
njihovih starših napačna predstava o 
delu, k i ga opravljajo kemijsko usmer

jeni strokovnjaki. Tak zakl juček pov
zemamo, ker so se v kemijske šole 
vpisovala p re težno dekleta. Kemijski 
pokl ic i so naporni, saj pri njih ne gre 
samo za delo v laboratoriju, ampak 
predvsem za delo v proizvodnji. Delo 
v proizvodnji je v več ih izmenah i n 
delo v skupini. Produktivno zaposlo
vanje i n produktivna izraba delovnega 
časa zahtevata tudi prerazporeditev 
delovnega časa, to je: »danes delam 
10 ur, ju t r i 6 ur" . Zaradi zahtevnosti 
uporabe naših izdelkov je potrebno 
imeti redne sestanke z našimi kupci 
na terenu, kjer prikazujemo p r a k t i č n o 
uporabo naših izdelkov i n odpravlja
mo nepravilnosti v aplikaciji izdelkov. 
Vse te oblike pa običa jno m o t e č e 
vplivajo na delavko - ženo , posebej 
pozneje, ko si ustvarja lastno druž ino . 

V praksi so več ah manj poznani 
poklici kot dipl.inženir kemije, 
inženir kemijske tehnologije ali kemij
ski tehnik.Tzobraževanje za te poklice 
je obdržal tudi učn i program usmerje
nega izobraževanja. Iz programov 
usmerjenega izobraževanja pa je manj 
znan ah celo nepoznan poklic 
,Jcernijski p rocesn iča r" . Ta poklic se 
pridobi s š tudijem na srednji kemijski 
šoli v skrajšanem programu. Po 
k o n č a n e m šolanju in k o n č a n i priprav
niški dobi prevzame tak delavec 
odgovorne delovne naloge v krmiljen
j u proizvodnih naprav, k i se vse bolj 
avtomatizirajo. 

V kadrovski pol i t ik i Heliosa za dol
g o r o č n o obdobje je zapisano: , .Za vsa 

pod roč j a dejavnosti Heliosa si 
moramo zagotoviti stalen vir kadrov 
že v fazi izobraževanja!" Glede na 
osnovno dejavnost bomo dajali 
posebno pozornost izobraževanju za 
kemijske poklice. Taka orientacija de
lovne organizacije pa zahteva vzposta
vitev stikov z izobraževalnimi organi
zacijami od osnovne šole dalje. 

Helios zaposli letno do 50 novih 
delavcev, med temi je 2 / 3 , k i naj 
imajo kemijska tehnološka znanja 
vseh stopenj, od visoke do srednje. V 
oblikah iskanja i n zagotavljanja novih 
kadrov ima pomembno mesto štipen
diranje. Štipendije podeljujemo za vse 
stopnje študija i n razne smeri v skladu 
z razvojnimi plani delovne organizaci
je. Št ipendist i imajo možnos t v času 
Šolanja spoznati delovno organizacijo 
in pridobiti p rak t i čna znanja, k i se j i h 
v šolah ne uči jo . 

Z usmerjenim sodelovanjem tovar
na - šola, rednim do lgoročn im 
št ipendiranjem i n aktivnim sodelova
njem v ustreznih posebnih izobraže-
skupnostih v S R Sloveniji bomo 
omogoči l i u č e n c e m in š t u d e n t o m 
izobraževanje i n usposabljanje na 
delovnih napravah v delovni organi
zaciji, predstavih delovno okolje ter 
osvetlili vsebino nalog in opravil, k i 
j i h opravlja delavec s kemijskim pokli
cem. 

Učencem, ki so se zanimali za posa
mezne poklice, so informacije po
sredovali mojstri in pomočniki. 
Gneča je bila tudi pred improvizi
rano pekarno. 


